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 ســمیه رســولی  انحصــار موجب می شــود 
تولیدکننده بــا تصور اینکه بازار تمامــاً در اختیار 
اوست اقدام به عرضه قطره چکانی محصولات خود 
کند زیرا یقین دارد هــر طور که رفتار کند، مصرف 

کننده کاری از پیش نخواهد برد.
 ســال ۹۷ بنا بــه محدودیت هــای ارزی تحمیل 
شــده به کشــور و طبــق تصمیم شــورای عالی 
هماهنگی اقتصادی ســران قوا، واردات خودرو تا 

۳۱ اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۱ ممنوع اعلام شد.
اگرچه نابهنجاری های زیــادی در صنعت خودرو 
وجود دارد امــا ممنوعیــت واردات نیز چالش ها 
را دوچنــدان کرد به گونه ای کــه این صنعت طی 
سنوات اخیر به ویژه ۳ سال گذشــته مورد انتقاد 
مردم و مسئولان در ســطوح مختلف قرار گرفت؛ 
میــزان نارضایتــی از خودروســازی بــه قدری 
گسترده شده که حتی دهم بهمن ماه سال ۱۴۰۰، 
رهبری نیز در جمــع تولیدکنندگان، ضمن انتقاد 
از وضعیت صنعت خودروی کشــور، تاکید کردند 
که »حمایت های عملی و تبلیغاتی از تولید داخلی 
باید منجر به ارتقای کیفیت محصولات و همچنین 
ارتقای فناوری شود اما متأسفانه در برخی صنایع 
به ویژه در صنعت خودرو به موضوع کیفیت توجه 
نمی شــود و مردم نیز بحق به آنها اعتراض دارند. 
اگر با وجود فضای حمایتی از تولید داخل، به جای 
ارتقای کیفیت، قیمت ها افزایش یابد، مسئله بدی 
اســت زیرا نتیجه همه حمایت های دولتی، بانکی 
و جلوگیــری از رقابت های خارجــی، عملًا منجر 
به بالا رفتن قیمت شــده اســت.«نکته قابل تأمل 
در سخنان رهبری اشــاره به وجود انحصار عظیم 
در صنعت خودروســازی از طریــق حمایت های 
گســترده و جلوگیــری از واردات خودروهــای 
خارجی اســت؛ نکته ای که طی سال های گذشته 
همواره مــورد انتقاد کارشناســان اقتصادی قرار 

گرفته و انحصار را مساوی با فساد عنوان کرده اند.
همانطــور کــه کارشناســان اقتصــادی عنوان 
می کنند، انحصار در هر صنعت و حوزه ای موجب 
شکل گیری یک فضای گلخانه ای شده و عملًا آن 
فضا نه تنها ضدتولید عمل می کند بلکه ناکارآمدی 
گسترده ای را نیز به همراه خود می آورد؛ به گونه ای 
که تولیدکننده با تصور اینکه بازار تماماً در اختیار 
اوست اقدام به عرضه قطره چکانی محصولات بی 
کیفیت خــود می کند زیرا یقیــن دارد که بازار در 
اختیارش قرار دارد و هر طور که رفتار کند، مصرف 

کننده کاری از پیش نخواهد برد.
بنابراین می توان گفت اتفاقی کــه امروز در صنعت 
خودروی کشــور رخ داده یکی از نتایج ایجاد فضای 
گلخانه ای در این صنعت است؛ به این معنا که اگرچه 
به مــرور تکنولوژی دنیا و ســلیقه مصــرف کننده 
به ســمت دیگری حرکــت کرده امــا تولیدکننده 
تمامیت بازار را با خیالی آســوده در دست گرفته و 
مصرف کننده نیز برای رفع نیاز خود مجبور به خرید 
محصولات عرضه شده به بازار است. در این شرایط 

علاوه بر عقب گــرد در تولیــد و نارضایتی مردم، به 
دلیل عرضه قطره چکانی خودرو و البته نوســانات 
ارزی دلال بازی نیز تقویت شــده و قیمت ها روز به 

روز از واقعیات اقتصادی دورتر شده اند.

آزادسازی واردات
بــا روی کار آمدن دولت ســیزدهم، فاطمی امین 
وزیر ســابق صمت وعده داد که تا پایان خردادماه 
ســال ۱۴۰۱ واردات خــودرو تعییــن تکلیف و 
آئین نامــه ای به این منظور تصویب خواهد شــد. 
همچنین رئیس جمهوری نیز که اســفند ســال 
۱۴۰۰ یک فرمان هشــت ماده ای در مورد صنعت 
خودروســازی کشــور صادر کرده در بند چهارم 
دســتور داده بود که »به منظــور افزایش رقابت 
پذیری و رفع شائبه انحصار، متناسب سازی قیمت 
خودرو و جبران کمبود تولید بــه میزان مورد نیاز 
بازار، موانع قانونی و اجرایی واردات خودرو در سال 
۱۴۰۱، حداکثر ظرف ســه ماه آینده رفع شود و با 
افزایش صادرات خودرو و قطعات، نسبت صادرات 

به واردات در صنعت خودرو افزایش یابد.«
با این حال از ابتدای سال ۱۴۰۱ کش و قوس های 
فراوانی در مــورد واردات یا عــدم واردات خودرو 
صــورت گرفت امــا در نهایت آئین نامــه واردات 
خودرو تنظیم و وعده واردات خودرو تا شهریور ماه 
داده شــد؛ منتهی تقریباً ۳ ماه طول کشید تا آئین 
نامه مذکور در هیأت دولت به تصویب برســد. در 
نهایت اوایل شهریور ماه آئین نامه واردات خودرو 
به تصویب هیأت دولت رســید و اعلام شد که یک 
میلیارد یورو ارز برای واردات خودرو در نظر گرفته 
شده اســت که این خودروها شــامل خودروهای 
اقتصادی بــا دامنه قیمتــی زیر ۱۰ هــزار یورو و 

خودروهای بین ۱۰ تا ۲۰ هزار یورو می شود.

ایرادات مجلس و رفع ایرادات
پس از تصویب آئین نامه در مهر مــاه، محمدباقر 
قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در نامه ای 

به رئیس جمهور با ذکر ۳ ایراد، مصوبه دولت درباره 
تعیین سازوکار واردات خودرو را مغایر قانون اعلام 
کرد.در همین راســتا نیز در آبان ماه، محمد مخبر 
معاون اول رئیس جمهور با ارسال نامه ای به وزارت 
صنعت، معدن و تجــارت، وزارت امور اقتصادی و 
دارایی، بانک مرکــزی، دبیرخانه شــورای عالی 
مناطــق آزاد تجاری - صنعتی و ویــژه اقتصادی، 
تصویب نامــه هیئت وزیــران در خصوص واردات 
خودرو که شامل اصلاح تصویب نامه قبلی واردات 

خودرو بود را ابلاغ کرد.

تأمین ارز واردات
نکته قابل توجه در واردات خودرو که از روز نخست 
مطرح شدن آزادســازی در محافل مختلف مورد 
اشــاره قرار می گرفت وضعیت تأمیــن ارز بود. در 
همین راستا تاکید شد که تأمین ارز از منشأ خارج 
از کشور خواهد بود و در ادامه نیز در آبان ماه ۱۴۰۱ 
علی صالح آبادی رئیس کل ســابق بانک مرکزی با 
رد هر گونه ابهام در خصوص مشــکل در تأمین ارز 
اعلام کرد که »به محض آغاز ثبت سفارش واردات 
خودرو، بانک مرکزی آمادگی تأمین ارز مورد نیاز را 
دارد و تأمین ارز مورد نیاز بر اساس استانداردی که 

وزارت صمت تعریف کرده، انجام می شود.«
پس از نهایی شــدن کارهای قانونی واردات، طبق 
اعلام وزارت صمت بیش از ۴۰۰ شرکت متقاضی 
واردات خودرو شدند که از میان آنها در نهایت ۱۳ 

شرکت ۱۰۰ هزار خودرو ثبت سفارش کردند.
پس از اعلام اسامی شــرکت ها و انجام فرایند ثبت 
ســفارش واردات، فاطمی امین اواســط آذر ماه 
۱۴۰۱ اعلام کرد که خودروهای وارداتی در هفته 
پایانی آذر ماه به گمرک می رســند که در همین 
راســتا اخبار و فیلم هایی در فضای مجازی مبنی 
بر رســیدن محموله های خودروی برند کیا شامل 
سراتو، ریو، پیکانتو، پگاس، سونت، و اسپورتیج به 
بندر لنگه منتشر شد که مورد تأیید وزارت صمت 

نیز قرار گرفت.

 کدام صنعت بهترین وضعیت را دارد؟

اقتصادایرانرویدوررونق
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اهدافیکهنظامتعلیموتربیتاسلامی
بایددنبالکند

 علی اکبر ولایتی    یاد و خاطره دانشــمند شهید و اســتاد حکمت و اندیشۀ 
اســلامی دکتر مطهری را گرامی می داریم و از این فرصت استفاده می کنم تا 

کلامی چند، به قدر بضاعت، درخصوص تعلیم و تربیت اسلامی تقدیم نمایم.

یادداشت

مسکن

 رئیس بخش همکاری های اقتصادی ســفارت 
ژاپن از آمادگی این کشور برای انتقال تجربیات 
و اطلاعات خود به جمهوری اسلامی ایران برای 

مقاوم سازی ساختمان ها خبر داد.
»هیروکــی نیشــی« روز سه شــنبه در آیین 
افتتاحیه دومین کنفرانــس بین المللی بهبود 
تاب آوری بیمارســتان ها و مراکــز حیاتی در 
مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی گفت: 
ایران و ژاپن تشــابه زیادی دارند کــه یکی از 
این شــباهت ها زلزله خیز بودن این دو کشور 
اســت. طی این ســال ها دولت ژاپن توانسته 

توانمندی های خــود را در خصوص تاب آوری 
ساختمان ها و مقابله با مخاطرات ناشی از زلزله 
افزایش داده و بر همین اســاس بــه دنبال این 
است تا این تجربیات خود را به دیگر کشورها از 

جمله ایران به اشتراک بگذارد.
وی اضافه کرد: بــا همیــن پیش زمینه پروژه 
بهتاب در ۲ فاز در ایران بــا همکاری وزارت راه 
و شهرســازی و دفتر اسکان بشــر ملل متحد 
اجرایی شــده که امیدواریم نتایــج این پروژه 
بتواند به استحکام هر چه بیشتر بیمارستان ها 
و اماکن پزشکی کشــور کمک کرده و از سوی 

دیگر آمادگی جمهوری اســلامی ایران را برای 
مقابله با زلزله روز به  روز افزایش دهد.

نیشی با اشــاره به تدوین برنامه هایی مشترک 
از ســوی ایران و ژاپن گفت: برگزاری دوره های 
آموزشــی بلندمدت با هدف کاهش مخاطرات 
زلزله و کارگاه مشــترک طرح مقاوم ســازی 
ســازه های فلزی از جمله این برنامه ها بوده که 
در کارگاه مشترک موفق شدیم استانداردهای 
مقاوم ســازی ســازه های فلزی را بر اســاس 
اســتانداردها در مقررات ســاختمان در ایران 

گنجانده و آن را اصلاح کنیم.

آمادگیژاپنبرایانتقالتجربیاتمقاومسازیساختمانهابهایران

صفحه 8

 آیا گندم سر از دامداری ها در می آورد؟

قیمتگندمشمشیردولبه

با توجه بــه اســتقبال متقاضیــان، وزارت صمــت اعلام کرد کــه از ۱۶ 
اردیبهشــت ماه دور دوم فروش خودرو از طریق ســامانه یکپارچه عرضه 

خودرو را کلید می زند.

فراخوان ارزیابی کیفی
 )دو مرحله ای(

شرکت گاز استان کرمانشاه در نظر دارد به منظور تأمین خدمات مشاوره جهت 
نقشه برداری، مستند سازی و اخذ سند مالکیت تک برگی برای ایستگاههای تقلیل 

فشار گاز از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت اقدام نماید.
شماره مناقصه: 2002001339000012 

لذا بر اساس آیین نامه خرید خدمات مشاوره به شماره 193542/ت42986ک 
مورخ 88/10/01 کمیسیون اقتصاد دولت اشخاص حقوقی واجد صلاحیت می توانند 
کلیه مراحل برگزاری فراخوان ارزیابی کیفی اعم از دریافت و تحویل اسناد استعلام 
ارزیابی کیفی تا ارسال دعوتنامه جهت سایر مراحل مناقصه را، از طریق درگاه سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.irپیگیری نمایند.

لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت 
مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

اطلاعات و اسناد مناقصه عمومی پس از برگزاری فرآیند ارزیابی کیفی و ارسال 
دعوتنامه از طریق سامانه ستاد به مناقصه گران ارسال خواهد شد.

ضمنا" شرایط و مشخصات مورد نیاز جهت شرکت در مناقصه در اسناد ذکر گردیده 
است.

برآورد کارفرما:12.670.000.000 ریال.
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه1402/01/30 می باشد.

مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی: ساعت16:00روز چهارشنبه 
مورخ1402/02/20.

دوشنبه  روز  :ساعت 16:00  کیفی  ارزیابی  استعلام  پاسخ  ارسال  مهلت 
مورخ1402/03/08. 

تاریخ انتشار نوبت اول:1402/02/13تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/02/16

روابط عمومی شرکت گاز استان کرمانشاه

آگهي تجدید  مناقصه عمومي یك مـرحله اي شماره1401/65
همراه با ارزیابی کیفی

1-مناقصه گزار : شركت   گاز استان   چهار محال  و بختیاري
2-موضوع مناقصه: اجرای خط تغذیه شهرک صنعتی لردگان 

مناقصه  دارد:  نظر  در  بختیاری  و  چهارمحال  استان  گاز  شرکت   -3
موضوع فوق را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.کلیه مراحل 
برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی 
آدرس به  )ستاد(  دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  درگاه  طریق  از  ها   پاکت 

 www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
لازم به ذکر است کد فراخوان در پایگاه ملی مناقصات  53143140  می باشد.

4- تاریخ انتشار مناقصه در سامانه : ساعت 12 روز چهارشنبه تاریخ 1402/02/13 
می باشد.

5-  مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: تا ساعت 18 روز شنبه تاریخ 
1402/02/16 می باشد.

6- مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: تا ساعت 18 روز شنبه تاریخ  1402/02/30 می باشد. 
7- تاریخ بازگشایی پاکت ارزیابی مناقصه : ساعت 8صبح روز یکشنبه تاریخ  

   1402/02/31
8- تاریخ بازگشایی پاکت پیشنهاد : ساعت 9 روز سه شنبه تاریخ 1402/03/02   
9- نوع و مبلغ تضمین فرایند ارجاع كار  : یكي ازتضامین معتبر درآیین نامه 
تضمین معاملات دولتي مصوبه شماره 123402/ت50659هـ  مورخ 94/09/22 هیات 

محترم وزیران به 810.000.000) هشتصدو ده میلیون ( ریال میباشد.
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد 
مناقصه و ارائه پاکت های الف: آدرس شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری واقع در 
شهركرد ـ خیابان فارابي شمالي به شماره تلفن 4-33339002-038 )داخلی 2081(

چاپ نوبت اول : روز سه شنبه مورخ 1402/02/12
چاپ نوبت دوم : روز چهارشنبه مورخ 1402/02/13

روابط عمومی شرکت گاز استان چهار محال و بختیاری 

 شناسه آگهی: 1488295

نوبت دوم
   شركت ملي گاز ايران  

شركت گاز استان چهار محال و بختياري
 )سهامي خاص(  شماره ثبت :5500

شركت گاز استان کرمانشاه)سهامي خاص(
شركت ملي گاز ايران

نوبت اول

شناسه آگهی:1488250
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موافقتمجلسبادوفوریتلایحهتشکیل
وزارتبازرگانی

نمایندگان مجلس شورای اسلامی با تقاضای دولت مبنی بر بررسی دو 
فوریتی لایحه تشکیل وزارت بازرگانی موافقت کردند.

 نمایندگان مجلس شــورای اســلامی در جریان جلســه علنی امروز 
، تقاضــای دولت مبنی بر بررســی لایحه تشــکیل وزارت بازرگانی به 
صورت دو فوریتی را بررســی کرده و در نهایت با ۱۴۳ رای موافق با این 

درخواست موافقت کردند.

رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور:
هدفتشکیلوزارتبازرگانیبهبودمعیشت

مردماست
 رئیس سازمان اداری و اســتخدامی کشــور، بهبود اقتصاد و معیشت 
مــردم را از برنامه های جدی دولت مردمی دانســت و گفت: تشــکیل 
منظم ســتاد تنظیم بازار و تقویت همکاری با همسایگان و کشورهای 

همسو در همین راستا انجام گرفته است.
»میثم لطیفی« که به عنوان نماینده دولت در دفاع از لایحه تشــکیل 
وزارت بازرگانی در جلسه علنی مجلس ســخن می گفت، تصریح کرد: 
اقتصاد و معیشت مردم از ابتدا مورد تأکید دولت مردمی بوده و تشکیل 
منظم ستاد تنظیم بازار، تقویت دستگاه های نظارتی خصوصاً سازمان 
تعزیرات، نقش آفرینی ســازمان حمایــت از مصرف کننــده و تولید 
کننــده، تقویت بازرگانی داخلــی و خارجی، افزایش تــراز بازرگانی و 
توسعه همکاری با همسایگان و کشورهای همسو در همین راستا انجام 

گرفته است.
وی در عین حال متذکر شــد: آنچه در میدان و کف بــازار وجود دارد، 
برازنده ملت شــریف ایران نیســت. لذا همواره در دولت و شــوراهای 
مختلف دغدغه به حداقل رساندن آمار تورم بوده است؛ البته این مسأله 

امروز نیست و از سال های گذشته مورد توجه بوده است.
معاون رئیس جمهور با اشــاره به لایحه تفکیک وزارت صنعت، معدن 
و تجارت که سال ۹۷ مطرح شد، یادآور شــد: اگر چه لایحه مذکور در 
سال های گذشته به سرانجام نرسید، ما در دولت اعلام آمادگی کردیم 
که این لایحه بار دیگر در دستور کار قرار بگیرد که البته موضوع تشکیل 

سازمان بازرگانی به نتیجه نرسید.
لطیفی با بیان اینکه تشــکیل ســازمان یا وزارت بازرگانی برای دولت 
تفاوتی ندارد، اظهار کرد: ســفره مــردم، مبارزه با فســاد و حکمرانی 
صحیح و عادلانه مهم است و در همین راستا خواستار تجمیع بازرگانی 
داخلی و خارجــی، حمایت از مصرف کننده و تولیــد کننده، نظارت بر 
بازار و موضــوع مربوط به صادرات خارجی و توســعه تجارت در وزارت 
بازرگانی هســتیم تا اختیاراتی کــه قبلًا وزارت کشــاورزی و صمت 

داشته اند، در یک مجموعه متمرکز شود.

وی ادامه داد: این تمرکز به دولت در تنظیم بازار و قیمت گذاری و توزیع 
عادلانه خدمات کمک می کند. در ســال ۱۳۹۰ ادغــام دو وزارتخانه 
مطرح شــد و از ســال ۱۳۹۰ تاکنون ۸ وزیر در ایــن وزارتخانه تغییر 
کردند؛ بنابراین وزارت صمت نتوانســته براساس اهداف مورد نظر و در 

حوزه مدیریت یکپارچه و زنجیره تولید نقش آفرینی کند.
رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور خاطرنشان کرد: طی ۱۲ سال 
گذشته ســاختار وزارت صمت ۶ مرتبه تغییر کرده و متأسفانه به رغم 
اینکه هدف یکپارچه ســازی بوده اما هیچ کدام از وزرا نتوانستند آنچه 

مورد انتظار است، به خوبی راهبری و اجرا کنند.

قانونپایانههایفروشگاهیاصلاحمیشود
 نمایندگان مجلس شورای اســلامی با کلیات الحاق پنج تبصره به ماده 

)۲( قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان موافقت کردند.
در جلســه علنی روز سه شــنبه مجلس شــورای اســلامی، گزارش 
کمیســیون اقتصادی در مورد لایحه یک فوریتی الحاق پنج تبصره به 
ماده )۲( قانون پایانه های فروشگاهی و ســامانه مؤدیان در دستور کار 

قرار گرفت و ۱۵۵ نماینده مجلس با کلیات این لایحه موافقت کردند.
پیش از این در جلسه علنی ۱۱ آبان ماه ۱۴۰۱ مجلس شورای اسلامی، 
نمایندگان با یک فوریت این لایحه موافقت کــرده بودند. در ادامه نیز 
نمایندگان موافق و مخالف این لایحه نظــرات خود را درباره این لایحه 

بیان کردند.

محمدحســین فرهنگی عضو کمیســیون برنامه وبودجه مجلس در 
مخالفت با کلیات این لایحه گفت: برای اجــرای قانون دو طرف وجود 
دارد که یک طرف مجریان و طرف دیگر مردم هســتند. حال سوال این 
اســت که قانون قبلی که ۳۰ ماده برای اصلاح قانون پایانه فروشگاهی 

بود تا چه میزان اجرایی شد؟
وی با یادآوری اینکــه در زمیه پایانه های فروشــگاهی قانون به میزان 
کافی وجود دارد، پرسید: آیا نباید یک رویه واحد برای شکل انجام این 

کار وجود داشته باشد؟
نماینده مردم تبریــز در مجلس افزود: برای افــرادی که مجری قانون 
هستند و برای آنهایی که جامعه هدف هستند نباید با این قانون جدید 

مشکل ایجاد کرد.
مهرداد گودرزوند چگینی نماینده مــردم رودبار در مجلس در موافقت 
با کلیات این لایحه گفــت: لایحه جدید دولت به الکترونیکی شــدن 
فروشــگاه ها و توزیع درســت درآمدهای مالیاتی و جلوگیری از اعمال 

سلیقه های مالیاتی کمک خواهد کرد.
وی افزود: این لایحه ســبب خواهد شــد از مردم به شــکل آبشاری و 
مضاعف مالیات اخذ نشــود بتوانیم در دورترین نقطه کشور نظارت را 

ایفا کنیم.
نایب رییس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس یادآور شد: لایحه دولت 
بسیاری از مشــکلاتی که در پرداخت و ســرمایه گذاری و تولید وجود 
دارد، رفع خواهد کرد. از طرفی در این لایحه ســاماندهی لازم صورت 
گرفته تا باری که بر دوش مردم است، کاسته و آخرین نقطه ای که قرار 

است مالیات اخذ کنیم، پایانه های فروشگاهی باشد.

تریبون

خریــدار  فرمانده نیــروی زمینی ارتش 
گفت: در آینده  نزدیک شاهد نیروی زمینی 
چابک تر، تحرک پذیرتر و برخوردار از قدرت 
تهاجمی بالاتر خواهیم بود که قادر اســت 
حضوری قاطع و تعیین کننده در عرصه هر 

نبردی داشته باشد.
امیر کیومــرث حیدری، فرمانــده نیروی 
زمینی ارتش در مراســم دیدار با وابستگان 
نظامی ۳۵ کشور دوست و هم پیمان که در 
تالار ۲۲ بهمن این نیرو برگزار شــد، گفت: 
۲۹ فروردین، یادآور فــداکاری و پایمردی 
دلاوران ارتش جمهوری اســلامی ایران در 
دفاع از مرزهای کشــور در برابر تهاجم های 

بیگانگان است.
وی افزود: هر ساله روز ارتش، نمایش دهنده 
ارج گذاری ملتّ به خدمات خالصانه ارتش 
در راســتای حفظ امنیت و تمامیت ارضی، 
سرکوب تجاوز دشــمنان با حفظ و ارتقای 
آمادگــی رزمی خــود و گســتراندن چتر 
حمایت بر سر مردم در مواقع دشواری هایی 

همچون کرونا و بلایای طبیعی بوده است.
فرمانده نیــروی زمینی ارتش بــا بیان این 
که ملّت ایران در طــول تاریخ خود، مردمی 
مهرورز و صلح طلب بوده انــد، تاکید کرد: 
ایرانیان همواره نقشی ثبات بخش و امنیت 
آفرین را در منطقه غرب آســیا و در روابط با 

سایر کشورها ایفا کرده اند. علتّ این رویکرد 
نیز، بیــش از همه چیز برآمــده از فرهنگ 
غنی و کهن ایرانی اســت که بــا آموزه های 
والا و نورانی اســلام در آمیخته اســت و به 
همین خاطر در فرهنگ و آییــن ما، تجاوز 
و تعدی به حقــوق دیگران در هر شــکل، 
غیرقابل توجیه است.امیر حیدری با اشاره 
به ایجاد تغییرات شــگرف و مسائل نوظهور 
در ســطح جهان از جمله تغییرات اقلیمی، 
بروز جنگ های متعــدد، بحران های انرژی 
و گسترش شوم  تروریسم ضدبشری عنوان 
کرد: در مقابل این دســت از مسائل، شاهد 
شــکل گیری ائتلافات بین المللی، برآمدن 
قدرت های تاثیرگذار منطقه ای، کم شــدن 
اســتیلای ظاهری قدرت های بزرگ و آگاه  
شدن ملت ها از پوشــالی بودن هیمنه آن ها 
هستیم که هرگونه مناســبات ظالمانه یک 

جانبه را در روابط بین الملل نفی می کند.
وی در بخــش دیگــری از ســخنانش بــا 
بیان این که با مروری گذرا بــر تاریخ کهن 
ایران زمیــن، می توان نشــانه های زیادی 
از دلاورمردی هــا و ویژگی های برجســته 
کشــور را به وضوح مشــاهده کرد، تصریح 
کرد: موقعیــت ممتــاز ژئوپلیتیکی، منابع 
غنی انرژی، نیروی انسانی جوان و با انگیزه 
و نیروهای مســلح آموزش دیــده، همگی 

مولفه های قدرت این کشــور هســتند که 
هیچ گاه در برابر دشــمنان زورگو دســت 
تسلیم بالا نبرده اند.فرمانده نیروی زمینی 
ارتش با تأکید بر پیروی انقلاب اســلامی از 
آموزه های مکتب حیات  بخش اســلام بیان 
کرد: در طول تاریخ هر قومــی که به قدرت 
خداوند متعال تکیه کرده و بر اســتقلال و 
هویت خویــش پایداری ورزیــده، قلّه های 
موفقیت و سربلندی را به سرعت طی کرده 
اســت. علتّ اصلی این موفقیت، در رویکرد 

آزادی خواهی ملّت ها نهفته است.
امیر حیدری با اشاره به این که روند ارتقای 
آمادگــی رزمی و قــدرت نظامی کشــور 
به یاری خداونــد، حمایت مــردم و تلاش 
خســتگی ناپذیــر متخصصیــن نیروهای 

مســلح در بهترین وضعیت خود قرار دارد، 
ابراز کــرد: این ارتقــای آمادگــی رزمی، 
کارکردی جز بازدارندگی دفاعی و حفاظت 
از تمامیت ارضی و منافع ملی ما نداشــته و 
در راســتای تضمین ثبات و امنیت منطقه 

حساس و راهبردی غرب آسیا است.
وی در ادامه سخنانش با تأکید بر مردم یاری 
ارتش در تمامــی بحران های داخل و خارج 
کشور اضافه کرد: ارتش جمهوری اسلامی 
ایران از مردمی ترین ارتش ها دنیا اســت و 
کمک های بشردوســتانه آن در زلزله  اخیر 
کشــور ترکیه مشاهده شــد و جهان شاهد 
صحنه های زیبایی از نوع دوســتی و یاری 

رسانی ارتش ما بود.
فرمانده نیروی زمینی ارتــش با بیان اینکه 
نزاجا در گذار از یک تحــول رو به جلو و یک 
فرآیند تکاملی اســت، تصریح کرد: در این 
فرآیند نیروهایی تربیت می شوند که قادرند 
هرگونه تهدیدی را به صورت مناسب پاسخ 
دهند تا در آینده ای نزدیک شــاهد نیروی 
زمینی چابک تر، تحرک پذیرتر و برخوردار 
از قدرت تهاجمی بالاتــر خواهیم بود که با 
تمرکز بر آخریــن دســتاوردهای دانش و 
فناوری قادر اســت حضوری قاطع و تعیین 
کننده در عرصه هر نبردی داشته و با اشراف 
بر راهبردها و راه کنش های مورد اســتفاده 

دشمنان در جنگ های شناختی و ترکیبی، 
به مقابله با آنان بپردازد.

امیــر حیــدری گفــت: هوشمندســازی 
تجهیــزات، بکارگیری مهمــات نقطه زن و 
توسعه بکارگیری تسلیحات اثربخش مانند 
پهپادهای پیشــرفته رزمی و شناســایی، 
سلاح های ضد زره، بالگردهای بروزرسانی 
شــده و امثال آن، نمونه هایــی از راهبردها 
و راه کنش های مــورد اســتفاده در مقابل 

دشمنان هستند.
فرمانده نیروی زمینی ارتــش، وجه تمایز 
نیروهای مسلح جمهوری اســلامی ایران 
با دیگــر ارتش های جهان را اتــکا به قدرت 
خداوند و روحیه انقلابی و معنوی دانســت 
و افزود: ایــن روحیه برآمــده از آموزه های 
نورانی اســلام و میراث غنی فرهنگ جهاد 
و مقاومت در میان مردم ماســت که پس از 
پیروزی انقلاب اســلامی، تجلی بیشتری 
یافته است.وی افزود: این آمادگی جسمانی، 
روحی و ســخت افزاری با قــرار گرفتن در 
پرتوی رهبری مدبر و روشــن بین موجب 
آســیب ناپذیری کشــور در برابر تهدیدات 
کمرشــکنی شــده که از ابتــدای انقلاب، 
توسط دشــمنان کینه توز به شــیوه های 
مختلف علیه کشــور و ملّت  ما بــه کار رفته 

است.

رییس سازمان انرژی اتمی گفت: این دوره اراده کردیم 
هیاهوی هســته ای را از بین ببریم.بــا روایت گری که 
صورت گرفته و اتهامات ناروایی که به کشور نسبت داده 
شده است و موج ســواری و تولید محتوایی که صورت 
گرفته است به گونه ای است که مســیر پیشرفت ما رو 

هر روز محدودتر و موانع مارو هر روز زیادتر کرده است.
محمد اسلامی رییس ســازمان انرژی اتمی در مراسم 
تجلیل از »مهدی سهرابی« اســتاد پیشکسوت رشته 
مهندســی در دانشــگاه امیرکبیر گفت: به لطف الهی 
جایگاه بلندی در ظرفیت هسته ای داریم . این جایگاه 

با تراز بالا با همین تلاش ها به دســت اومده 
است، عاریه ای یا وارداتی نیست.

 برخی ها پول دارند، پول میدهند و میخرند. 
ما این را با تحقیقــات و تلاش مخلصانه همه 
عزیزانی که از ابتدا تاکنون بودند، به دســت 

آمده است.
وی تصریح کرد: نکتــه ای که حائز اهمیت 

این اســت که این تــلاش ها بــا زحمــات و نتایج 
تحقیقات اســت. این دوره اراده کردیــم هیاهوی 
هســته ای را از بین ببریم.با روایت گری که صورت 

گرفته و اتهامات ناروایی که به کشور نسبت 
داده شــده اســت و موج ســواری و تولید 
محتوایی که صورت گرفته اســت به گونه 
ای است که مسیر پیشــرفت ما رو هر روز 
محدودتر و موانع مــارو هر روز زیادتر کرده 
است و شرایطی به وجود آمده است که همه 
مردم ایران هم شاید نسبت به این موضوع 
یک ذهنیتی داشته باشــند که هسته ای برای ما چه 

خاصیتی داشته است.
اســلامی افزود: ما تلاش کردیم در ایــن دوره کار را بر 

روی سر فصل ها به ویژه انهایی که میتوانند در زندگی 
مردم تاثیرگذار باشد و توجیه پذیری اقدامات را بیشتر 
معرفی کند،روی آن ها بیشــتر وقت بگذاریم و اینکه 
تاثیرات فناوری هسته ای در زندگی من بیشتر و بیشتر 
بشود و ســرمایه گذاری ویژه ای در این خصوص انجام 

دادیم. 
خود ایــن موضوع که نقطــه آغازش تهیه یک ســند 
راهبردی بود، تهیه این ســند راهبردی که افق بیست 
ســاله و جهت گیری ها و حرکت های ما رو مشــخص 

میکند و امروز ما در مسیر این سند و برنامه قرار داریم.

اتمی

اسلامی:ارادهکردیمهیاهویسیاسیراازبینببریم

خریدار   رهبــر معظم انقلاب اســلامی 
با بیان اینکــه »بعضی هنوز قادر نیســتند 
نقش آموزش و پرورش را در پیشرفت همه 
جانبه ی کشــور درک کننــد، گفتند: یک 
خطای راهبردی در بین برخی از مسئولین 
در گذشته وجود داشته که خسارتهایی هم 
وارد آورده و آن کوچک انگاری این دستگاه 

حیاتی است. 
 هم زمان با سالروز شــهادت شهید مطهری 
و روز معلّم، جمعــی از معلمان و فرهنگیان 
سراسر کشــور با حضور در حســینیه امام 
خمینی)ره( با حضرت آیــت الله خامنه ای 

رهبر انقلاب اسلامی دیدار کردند.
رهبر معظم انقلاب اســلامی در این دیدار 
معلمان را پرورش دهندگان جواهر قیمتی 
»نســل نوجوان و جوان« و معماران آینده 
کشور خواندند و با تبیین بایدها و نبایدهای 
مهم نظام آموزش و پرورش گفتند: نظام در 
مقابل توقعات خود از معلمان، باید در قبال 
مشــکلات مختلف آنها، حقیقتا احســاس 

مسئولیت کند.
حضرت آیت الله خامنــه ای جامعه معلمان 
را از بهتریــن و شــریف ترین قشــرهای 
کشور دانستند و با ســپاس از زحمات این 
مجاهدان بردبار و سخت کوش و متعهد در 
همه شهرها و روستاهای کشــور افزودند: 
ارزش و اهمیــت پــرورش نســلی آگاه، 
عالم، اهل فکــر و منطق، مومن، بــا اراده و 
»برخــوردار از اخلاق اســلامی و تعهدات 
ملی« برای ساختن آینده کشور، با هیچ کار 

دیگری قابل مقایسه نیست.
رهبــر انقلاب با گرامی داشــت یاد اســتاد 
شــهید مطهری به عنوان نمونه یک »معلم 
حقیقــی و کامــل« و توصیه بــه معلمان 
برای بهره گیــری از آثار ایشــان، حدود ۵ 
هزار معلم شــهید را جلوه ای از ســربلندی 
جامعه معلمان در آزمون های گوناگون ۴۵ 
ســال اخیر برشــمردند و افزودند: معلمان 
عزیز، فرزندان ملــت را همانگونه که برای 
فرزنــد خــود آرزو دارند، »خوشــبخت، 
سربلند، عاقل، باســواد و برخوردار از رفتار 
احترام برانگیــز« بار بیاورند کــه این مهم، 
علاوه بــر درس دادن، بــا رفتــار و کردار 

معلمان تحقق خواهد یافت.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای، تشــویق 
دانش آمــوزان بــه حضــور در مراکــز 
برکت آفریــن از جمله مســاجد و هیئت ها 
را توقعی دیگــر از معلمان بیــان کردند و 
گفتنــد: حضور دانش آمــوزان در مدارس، 
علاوه بر یادگیری بــرکات دیگری دارد که 
از روش هــای مجازی قابل تحقق نیســت؛ 
ضمــن اینکه رونــد آموزش و پــرورش از 
کرونا، فتنه ها، اغتشاشــات و ایجاد ناامنی 

در خیابان هــا و برخی مســائل دیگر ضربه 
خورده است.

رهبر انقلاب زنده کردن احســاس »هویت 
ایرانــی - اســلامی و شــخصیت ملی« در 
نوجوانــان و جوانــان باهــوش کشــور را 
وظیفه ای اساسی دانستند و گفتند: در این 
روند، مسئله زبان فارســی، پرچم کشور و 
احســاس عزت و افتخار به ایرانی بودن مهم 
است که البته این مســائل با توصیه و حرف 
حاصل نمی شــود، بلکه باید مفاخر و سوابق 
فرهنگی، علمی و تاریخــی را به دانش آموز 

تعلیم حقیقی داد.
ایشــان پس از بیــان توقعــات از معلمان، 
احساس مســئولیت همه جانبه حاکمیت 
در قبال جامعه معلمــان را ضرورتی واقعی 
دانســتند و گفتند: معیشت معلمان خیلی 
مهم اســت اما مشــکلات معلمــان فقط 
معیشتی نیست و دایره گسترده ای دارد که 
مهارت آموزی، تجربه آموزی و رسیدگی به 

دانشگاه فرهنگیان از جمله آنهاست.
رهبر انقلاب درباب مسائل اصلی آموزش و 
پرورش، عبور از گردنه های دشوار پیشرفت 
همه جانبه کشــور را بدون کمــک و ایفای 
نقش آموزش و پرورش غیرممکن دانستند 
و با تأکیــد بر اهمیــت درک جایگاه عظیم 
این مجموعــه در نظام مدیریتی کشــور، 
افزودند: خطای راهبردی برخی مسئولان 
گذشــته این بود که متأسفانه قدر و عظمت 
و قدرت تأثیرگذاری آمــوزش و پرورش را 
نمی دانســتند و به این مجموعــه به عنوان 
مزاحم و مصرف کننده  بی فایده بودجه نگاه 

می کردند.
حضرت آیــت الله خامنــه ای با اشــاره به 

اتفاق نظــر بســیاری از صاحب نظــران و 
کارشناســان بر محور بودن مدرســه برای 
گره گشــایی از مشکلات کشــور، افزودند: 
همانگونه که این متخصصان می گویند، اگر 
در ۲۰ سال قبل به موضوع مدرسه رسیدگی 
کرده بودیم امروز بسیاری از مشکلات وجود 
نداشــت؛ بنابراین چاره کار در برنامه ریزی 
صحیح و همت جدی برای اصلاح مدرســه 
اســت و همه مســئولان، تصمیم ســازان، 
تصمیم گیــران و آحاد مــردم باید اهمیت 
حیاتی دســتگاه آموزش و پرورش را درک 

کنند.
رهبر انقلاب با انتقاد از بی ثباتی در مدیریت 
آمــوزش و پرورش گفتند: دســتگاه به این 
عظمت با تغییر مداوم وزیر، ضربه می خورد؛ 
بخصوص اینکــه تغییر وزیــر گاهی تغییر 
معاونان، مدیــران میانی و حتــی مدیران 

مدارس را هم درپی  می آورد.
»ضرورت انطباق ســاختار، محتــوا و نظام 
درسی آموزش و پرورش با نیازهای کشور« 
نکته مهم دیگــری بود که رهبــر انقلاب با 
تأکید بر آن گفتند: کشــور به همان اندازه 
که به نیروی متفکر و دانشمند احتیاج دارد 
به نیروی ماهر کار هم نیازمند اســت اما آیا 
اکنون نســبت متعادلی بیــن آموزش های 
رایج در دبیرستان ها با آموزش های مهارتی 
و فنــی و حرفــه ای برقرار اســت؟ و دالان 
عبور از مدرسه و دبیرســتان برای رسیدن 
به دانشــگاه و نحوه توزیع منابع انسانی در 
بخش های مختلف کشور، مسیری درست 

است؟
حضرت آیت الله خامنه ای، مســئولان را به 
تأمل و تجدیدنظــر درباره مســیر کنونی 

آموزش و ارزیابی میــزان بهره وری آن برای 
کشور فراخواندند و افزودند: سیاست اصلی 
آموزش و پرورش باید آمــوزش علم نافع و 

تأمین نیازهای امروز و فردای کشور باشد.
»ســند تحول بنیادین آموزش و پرورش« 
موضوع اساســی دیگــری بود کــه رهبر 
انقلاب در خصــوص آن پنج توصیه خطاب 
به مسئولان بیان کردند: »اول، سند تحول 
به صورت مســتمر تکمیل و به روزرســانی 
شود«. »دوم، از سند تحول حمایت قاطع و 
به اجرای آن کمک شود«. »سوم، برای سند 
تحول که ســندی متقن و خوب است بدیل 
و رقیبی درست نشود«. »چهارم، نقشه راه 
دقیق اجرای سند تحول از ستاد تا مدارس 
تهیه و در دولــت و مجلــس از آن حمایت 
شــود« و »پنجم، در نقشه راه، شاخص های 
قابل اندازه گیری معین شــود که بر اساس 

آنها پیشرفت اجرای سند دائماً رصد شود«.
موضــوع دیگــری از نظام مســائل اصلی 
آمــوزش و پــرورش که حضــرت آیت الله 
خامنــه ای بــه آن پرداختنــد، مســئله 

سرنوشت ساز »جذب معلم« بود.
ایشان با اشــاره به کمبود معلم به علت نبود 
پیش بینی های درست در گذشته، گفتند: 
معلمان زیادی در سراســر کشــور از جان 
مایه می گذارند اما همچنان با کمبود معلم 
متعهد و کارآمد روبرو هســتیم که راه حل 
آن، تلاش و ســرمایه گذاری بیشتر بر روی 
تقویت زیرساخت ها و ظرفیت های دستگاه 
هــای تربیت معلــم به خصوص دانشــگاه 
فرهنگیان و همچنین اســتفاده از معلمان 

مجرّب، مؤمن و قدیمی است.
رهبر انقلاب، رصد شایستگی های حرفه ای 

و عمومــی معلم در طــول دوران خدمت و 
اکتفا نکردن به گزینش هــای بدو خدمت 
را نیز ضــروری دانســتند و گفتند: ضوابط 

گزینش نباید کمرنگ شود.
»تألیــف جــذاب، بــه روز و مبتکرانــه 
کتاب های درســی« ضــرورت دیگری بود 
که حضرت آیــت الله خامنــه ای درباره آن 
گفتند: کتاب های درســی در همه رشته ها 
به گونه ای باشــد که یادگیری آنها نســل 

جوان را سر شوق بیاورد.
ایشان، گنجاندن مفاهیم اسلامی و معرفی 
مفاخر اسلامی و ایرانی و سرآمدان دانش و 
اکتشافات علمی در تاریخ ایران« را از جمله 
کارهــای لازم در به روز کــردن کتاب های 
درسی و متناســب با تغییر زمانه برشمردند 
و خاطرنشــان کردند: منظــور برخی افراد 
از تغییر زمانه، تغییر اصول اســت در حالی 
که اصولی مانند عدالــت، انصاف و محبت 
هیچ گاه تغییــر نمی کند بلکــه روبناهایی 
همچــون شــیوه های نــگارش و بیــان، 

تغییرپذیر هستند.
توصیه پایانی رهبر انقــلاب در این دیدار، 
اهتمام به امور پرورشــی در مدارس بود که 
با قدردانی از توجه به این موضوع در ســتاد 
آموزش و پرورش، گفتنــد: البته اهتمام به 
امور پرورشــی باید در مــدارس نیز امتداد 
داشــته باشــد اما اکنون اثر چندانی از آن 
مشاهده نمی شود و مدارس زیادی مسئول 
پرورشــی ندارند البته کار پرورشی هم باید 
به گونه ای جذاب باشــد که بچه ها را فراری 
ندهد.حضرت آیت الله خامنــه ای با تأکید 
بر تعیین تکلیف هر چه ســریع تر مدیریت 
آموزش و پــرورش برای پیش بـُـرد قاطع و 
بهتر امور در این دستگاه، گفتند: ما به آینده 
آموزش و پــرورش و کارهای بزرگ معلمان 

محترم امیدوار هستیم.
در ابتدای این دیــدار صمیمانه که جمعی 
از معلمان نمونــه اداره هــای کل آموزش 
و پرورش سراســر کشــور حضور داشتند 
رضامــراد صحرایــی سرپرســت وزارت 
آموزش و پرورش، گزارشــی از فعالیت های 
سال گذشــته و برنامه های پیش روی این 
وزارت خانه بیان کرد.اجرایی ســازی سند 
تحــول، تکمیل مراحــل اجرایــی قانون 
رتبه بندی، بهسازی کتب درسی و گسترش 
آموزش های کاربردی، به روزرســانی نظام 
پرورشــی برای هویــت و ســبک زندگی 
دانش آموزان، تعییــن تکلیف بازماندگان از 
تحصیل، افزایش کیفیــت مدارس دولتی، 
کنکور اختصاصــی تربیت معلم و همچنین 
تأســیس پردیس اختصاصی تربیت »معلم 
پرورشــی« از محورهای گزارش سرپرست 

وزارت آموزش و پرورش بود.
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واز۱۶اردیبهشت عرضهمجددخودر
درسامانهیکپارچه

سامانه یکپارچه عرضه خودرو از ۱۶ اردیبهشت ماه برای عرضه خودرو 
در دور دوم فعال می شود.

 با توجه به اســتقبال متقاضیــان، وزارت صمت اعلام کــرد که از ۱۶ 
اردیبهشت ماه دور دوم فروش خودرو از طریق سامانه یکپارچه عرضه 

خودرو را کلید می زند.
بر همین اساس متقاضیان خرید خودرو باید بعد از اعلام زمان و شرایط 
ثبت نام، نسبت به افتتاح حساب وکالتی و ثبت نام در طرح مذکور اقدام 

کنند. نداشتن پلاک فعال و سایر شرایط نیز همچنان حاکم است.
امید قالیباف سخنگوی وزارت صمت در این ارتباط اعلام کرده است که 
»پیش از اطلاع رســانی برای ثبت نام مرحله دوم طرح یکپارچه افتتاح 
حســاب وکالتی مجاز نیســت، بنابراین متقاضیان مرحله دوم در بازه 

زمانی که اعلام می شود نسبت به ایجاد حساب وکالتی اقدام کنند.«
نکته مهم اینکه متقاضیانی که خواســتار شــرکت مجدد در نوبت دوم 
عرضه خودرو هستند، باید از از طرح نخســت فروش خودرو در سامانه 
انصراف دهند تا امکان ثبت نام در مرحله دوم ثبت نام خودرو را داشــته 

باشند.

نوبت دهی خودروها از چه زمانی آغاز شد؟
 اسفند ۱۴۰۱ برای اولین بار از سیستم نوبت دهی برای فروش خودرو 
استفاده شــد؛ به این شــکل که ابتدا افراد مبلغ ۱۰۰ میلیون تومان در 
حساب بانکی مســدود می کنند و در مرحله دوم با ورود به سامانه اقدام 
به ثبت نام کرده و پس از طی فرایند ثبت نام، در مرحله ســوم خودروی 
مورد نظر را انتخاب کرده و نهایتاً با پرداخــت مابه التفاوت، به فاصله ۳ 

ماه تا یک سال خودرو را دریافت می کنند.
در این دور نوبت برخی از متقاضیان برای دریافت خودرو به سال ۱۴۰۳ 
موکول شــده بود که وزارت صمت اعلام کرد متقاضیــان ۶ روز مهلت 
برای ویرایش اولویت خودروی انتخابی خود را دارند؛ بر همین اســاس 
با توجه به اتمام این مهلت، چند روزی ســایت سامانه بسته خواهد بود 
تا بر اســاس اولویت اول افراد، پالایش صورت گیرد و در نهایت ترتیب 

)اولویت( دریافت خودرو در سال ۱۴۰۲ مشخص شود.
امید قالیباف، ســخنگوی وزارت صمت، در این باره گفته نوبت تحویل 
خودروها برای متقاضیانی که در مدت تعیین شده )۵ تا ۱۰ اردیبهشت 

ماه( نوع خودروی خود را تغییر دادند، اواسط هفته آینده خواهد بود.

معاون وزیر جهاد کشاورزی :
نرخسود۲۳درصدیبرایفعالیتهایکشاورزی

غیرقابلتحملاست
 معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشــاورزی بــا اظهار این که به 
دنبال تولید با پیوست صادرات هستیم، گفت: اگر کشاورزی بازرگانی 

نشود، نرخ سود ۲۳ درصدی غیر قابل تحمل است.
 حسین دماوندی نژاد در گردهمایی سراسری معاونان بهبود تولیدات 
دامی سازمان جهاد کشاورزی استان های کشــور در بابلسر افزود: اگر 
کشاورزی اقتصادی شود نرخ ســود تا ۱۸ درصد را می توان تحمل کرد 
اما اگر کشاورزی بازرگانی نباشــد،نرخ سود ۲۳ درصد غیر قابل تحمل 

است.

دماوندی نژاد اضافه کرد: در کشــاورزی معیشــتی نرخ تسهیلات باید 
کمتر از ۱۰ درصد باشد.

معاون وزیر جهاد کشــاورزی در امور تولیدات دامی از مصوب شــدن 
راه اندازی سامانه جامع دام کشــور خبر داد و گفت: این سامانه مهرماه 
امســال رونمایی می شود و در این ســامانه همه اطلاعات دام کشور به 
صورت یکپارچه قابل دسترس و بهره برداری خواهد بود که در تصمیم 

گیری های کلان کشور مورد استفاده قرار می گیرد.
وی با بیان اینکه تامین آب شرب برای دام و طیور مهمترین رکن است، 
ادامه داد: ۴۶ هزار تن خرید گوشت در پشــتیبانی امور دام یک رکورد 

بوده است.
معاون وزیــر جهاد کشــاورزی در امور تولیــدات دامی بیــان کرد: تا 
شهریورماه امسال از منابع داخلی، گوشت در پشتیبانی امور دام ذخیره 
سازی خواهد شــد و از مهرماه دام زنده خریداری خواهد شد و موظف 
هستیم ۵۰۰ هزار راس دام سبک و ۵۰هزار راس دام سنگین خریداری 

کنیم.
وی ادامه داد: برنامه داریم امســال طرح یک هزار راس دام ســبک بره 
پایه پروار وارد کشــور شــود که این طرح در تولید قراردادی گنجانده 

شده است.

معاونان بهبود تولیدات دامی در استان ها باید مجهز به آمار
 و ارقام دقیق باشند

معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی با اظهار این که برای 
حاکمیت هیچ چیزی مهمتر از امنیت سفره غذای مردم نیست، گفت: 
همسو با این رویکرد، دولت تمام تلاش خود را برای امنیت غذای مردم 

گذاشته است.
وی تصریح کرد: همــه باید تــلاش مجدانه در عرصــه تولید و عرضه 

محصولات کشاورزی داشته باشیم.
دماوندی نژاد تصریح کرد: بررسی ها نشــان می دهد که قدری امنیت 
غذا از ســفر مردم فاصله گرفته اســت، باید تولید و عرضه محصولات 

کشاورزی به خصوص تولیدات دامی را به درستی رصد شود.
معاون وزیر جهاد کشاورزی گفت: در سال جاری پرداخت تسهیلات و 
تامین نهاده های دامی برای تولید کنندگان را جدی بگیرید و از اولویت 

های ماموریت وزارت جهاد کشاورزی است.
دماوندی نژاد با اظهــار این که فضای پر تلاطم بخش کشــاورزی باید 
در عرصه تولید و عرضه ساماندهی شــود، گفت: ماموریت وزارت جهاد 
کشــاورزی علاوه بر عهده دار بودن فرماندهی تولیــد، تنظیم بازار هم 

است، امسال باید بیشتر از سال قبل به بخش دام و طیور توجه شود.
وی ادامه داد: بــرای رهایی از بحران ها باید قــدرت علم و تحلیل وجود 

داشته باشد و آمار و ارقام ارائه شده مبتنی بر واقعیت باشد.
دماوندی نژاد افــزود: معاونان بهبود تولیدات دامی در اســتان ها باید 
مجهز به آمار و ارقام دقیق باشــند و هوشــیاری و آگاهی لازم داشــته 

باشند تا به شرایط باثبات و پایدار در تولید برسیم.
معاون تولیدات دامی وزیر جهاد کشاورزی گفت: باید با قدرت در مسیر 
تولید و عرضه محصولات دامی گام برداریم تا خلایی در بازار نداشــته 

باشیم.
دماوندی نژاد با ذکر این نکته که حق بخش کشــاورزی در حوزه دام و 
طیور از سوی بانک مرکزی و ســازمان مدیریت و برنامه ریزی ادا نشده 
اســت، در عین حال گفت سال گذشــته فقط ۵۰ درصد تسهیلات در 

بخش دام و طیور از سوی بانک کشاورزی پرداخت شد.

بازار

فاطمه امیر احمدی  گنــدم یکی از مواد 
اولیه برخی از اقلام اساســی بــوده که اگر 
قیمتش زیاد بالا رود شــاهد افزایش قیمت 
در برخی از کالاها خواهیم بود و اگر بالا نرود 

کمبود در بازار ایجاد می شود.
گندم از محصولات استراتژیک جهان است. 
تأمین امنیت غذایی هر کشوری بدون گندم 
ممکن نیســت از این رو دولت ها ســعی در 
خودکفایی این محصول حیاتی دارند؛ ایران 

هم از این امر مستثنا نیست.
اقتصاد کشــور بیش از یک دهه اســت که 
با چالــش مواجــه بــوده و دو دوره تحریم 
در دهــه ۹۰ به زیرســاخت های واحدهای 
تولیدی آســیب جدی وارد کرده اســت. 
کاهش ارزش پایه پولی کشــور نقدینگی را 
به سوی بازارهای کاذب هدایت و مدیریت 
آن را با مشــکل رو به رو کرده است. کسری 
بودجه در چند ســال اخیر و کاهش قدرت 
خرید مردم مســائلی مانند به روز رســانی 
قیمت محصولات را همچون شمشــیر دو 
لبه ای کرده است؛ از یک سو افزایش قیمت، 
فقر را گســترش می دهد و از ســوی دیگر 
دستوری نگه داشتن نرخ کالاها ادامه حیات 
فعالیت های تولیدی را با خطر توقف مواجه 
می کند. تعطیلی واحدها ســبب می شــود 
نقدینگی آنها یا از بازارهای کاذب سر بر آورد 
یا در کشورهای همسایه ســرمایه گذاری 

شود.
شرایط به گونه ای اســت که مسئولان باید 
مدیریت بحران داشــته و تصمیمــات را با 
موشــکافی اتخــاذ کنند؛ هر گام اشــتباه، 
ممکن اســت جبران ناپذیر بــوده یا هزینه 

زیادی به همراه داشته باشد.
امروز قیمت اقلام اساســی که بــا زندگی 
مردم گره خورده یکی از گردنه هایی اســت 
که عبور از آن سخت خواهد بود. گندم یکی 
از مواد اولیه اساســی اقلام بســیاری بوده 
که با جهش قیمــت دلار از ۳۰ به ۵۰ هزار 
تومان ســبب شــده تا گندمکاران پیش از 
سال زراعی جاری )شــهریور( درخواست 
به روز رســانی قیمت ها را داشــته باشند. 
نرخی کــه شــهریور ۱۴۰۱ دولــت برای 
خرید تضمینی هر کیلــو گندم تعیین کرد 
۱۱.۵۰۰ تومــان به اضافــه ۱,۵۰۰ تومان 
جایزه تحویل در مجمــوع ۱۳ هزار تعیین 
شــد. اما پس از گذشــت ۵ ماه بهمن سال 
گذشته گندمکاران دوباره درخواست تغییر 
قیمت داشتند که تا امروز هنوز اعمال نشده 
اســت؛ البته هفته گذشــته جلسه شورای 
قیمت گذاری محصولات کشــاورزی برای 

تعیین تکلیف موضوع برگزار شــد. به گفته 
برخی اعضای این شــورا قیمــت نهایی ۱۶ 
هزار تومان، ۱۵ هزار تومان قیمت تضمینی 
خرید گندم به اضافــه ۱,۰۰۰ تومان جایزه 
تحویل خواهد بــود. اما بایــد منتظر بود تا 
نظر نهایی از ســوی سرپرست وزارت جهاد 
کشــاورزی به عنوان نماینده دولت اعلام و 
ابلاغ شــود. مهر در این باره چندین گزارش 
منتشــر کرده که بازخوردهــای زیادی از 
سوی کشــاورزان و فعالان حوزه کشاورزی 

به همراه داشته است.
برخی از گندمــکاران در واکنش به تعیین 
قیمت گندم به مبلغ ۱۶ هزار تومان عنوان 
کرده اند اگــر قیمت خرید حتــی ۱۷ هزار 
تومان هم باشــد پاســخگوی هزینه های 

جاری گندمکاران نیست.

آیا گندم سر از دامداری ها در می آورد؟
یکی از کشــاورزان نوشــته »من کشاورز 
گندمکار به نشانه اعتراض، محصول خود را 
به دامدار و مرغدار می دهم یا به زیان به غیر 
از دولت می فروشم تا مســؤولان بی تجربه 
و عاشــق واردات تصمیمات درســت تری 

بگیرند«.
دیگری بــا گلایه به جایــزه ۱۰۰۰ تومانی 
دولت به گندمکاران نوشته چرا مسؤولان، 

کشاورزان را تحت فشار می گذارند.
یکی دیگر از فعالان حوزه کشاورزی با اشاره 
به قیمت محصولات در کشورهای همسایه 
و غربی نوشــته »هر کالایی در کشور تولید 

می شــود گران تر از قیمت همان محصول 
در سایر کشورها به دســت مردم می رسد؛ 
چرا اصرار اســت گندم خیلی ارزان تر از این 

کشورها تحویل شود؟«
کامنت دیگــر می گوید »با توجــه به نرخ 
تورم تعیین ۱۶ هزار تومان بــرای هر کیلو 
خرید تضمینی گندم ظلم به کشــاورز بوده 
و زحمت کشــت آن به خرجش نمی ارزد«. 
»دلال ها با قیمت بالاتر می خرند یا با وجود 
گوشــت کیلویی ۴۰۰ هزار تومــان، گندم 
را به دامــداران می دهیم کــه تولید صرفه 

اقتصادی داشته باشد«.

خلأ وجود یک اتحادیه
کشاورزی با اشــاره به خلأ تشــکل در این 
محصول نوشته »ای کاش کشاورز هم مثل 
کامیون دار اتحادیه داشــت. در حال حاضر 
کشــاورز و دامدار بیشــتر زیانکار است تا 

گندمکار«.
دیگری هم اظهار کرده می توانیم ارز خارج 
کنیم و گندم را از کشوری مانند روسیه وارد 
کنیم. کشــاورز دیگر هم تاکید دارد در بازار 

آزاد محصولاتش را به فروش برساند.
یک فارغ تحصیل دانشــگاه هــم برای مهر 
نوشــته »در ۴۰ هکتار زمیــن، گندم دیم 
کاشــته ام. تمام کالاها و خدمات از پاییز تا 
امروز دو برابر شــده در حالی که تمام فشار 

دولت روی کشاورز متمرکز است«.
کشــاورزی هم که از عملکرد دولت در قبال 
کشــاورزان راضی نیســت با بی اعتمادی 

عنوان کرده دولت قرار اســت گنــدم را با 
قیمت پاییــن از گندمکار خریــداری و با 
قیمت بالا به عراق صادر کند. این کشــاورز 
پیش بینی کرده احتمالاً امســال بذر هم به 

اندازه کافی موجود نباشد.
گندمکار دیگــری هم از یارانه کشــاورز به 
دولت نوشته و عنوان کرده »در کجای دنیا 

کشاورز به دولت یارانه می دهد؟«
دیگری هم گفته »تعیین ۱۶ هزار تومان به 
معنی تعطیلی کشــت گندم و از بین بردن 

کشاورزی در کشور است«.
کشاورزی هم کامنت گذاشته »گندم را نه 
به دلال می دهم و نه بــه دولت؛ خوراک دام 
می کنم«.گندمکاری هم نوشــته »هزینه 
تولید هر کیلو گندم ۱۷.۵۰۰ تومان، قیمت 
خرید دولت ۱۳ هزار تومان، کشــاورز چرا 

باید کشت گندم داشته باشد؟«
دیگری هم از زکات گنــدم و ۱,۰۰۰ تومان 
جایزه دولت بــه گندم گفته کــه دوباره به 

جیب دولت بر می گردد.
کامنــت هــای زیادی نوشــته شــده که 
گندمکاران از خــلأ اتحادیه در بخش گندم 
می گویند و تاکیــد دارند چنین تصمیماتی 

جای خالی اتحادیه را ملموس تر می کند.
گندمکاری هم به دولت گفتــه چرا به فکر 
کشــاورزان نیســت. یک بخاری گازی که 
۳,۵۰۰ تومان به فروش می رســد ۲,۵۰۰ 
تومان یارانه دریافت می کند اما این رویه به 
کشاورز که می رســد متوقف می شود. »ای 
کاش آن قدری که دولت پشــتیبان مافیای 

خودرو و… بود پشــتیبان منافع مردم می 
بود«.فعــال دیگر هم پیشــنهاد فروش در 
بازار آزاد داده که بیــن ۲۲ تا ۲۵ هزار تومان 

امکان فروش وجود دارد.

ضرورت توجه به تجربیات
 سایر کشورها

در ادامــه کشــاورزی دیگــری کامنــت 
گذاشته، دولت حاضر است گندم را کیلویی 
۲۱ هــزار تومان از روســیه، دبــی، چین و 
تاجیکســتان وارد کند اما حاضر به خرید با 
قیمت مناســب از گندمکار داخلی نیست؛ 
بدا به حال کشــاورز با وضعیت خشکسالی 
که وجود دارد.گندمکار دیگر هم با اشــاره 
به اینکه مســؤولان خوب است به مدیریت 
کشــورهای همســایه نگاهی داشته باشد، 
نوشــته؛ این رویه در آینــده ای نه چندان 
دور به این ختم می شــود که بــا دلار ۱۰۰ 

هزارتومانی گندم وارد کنیم.
دیگری هم خطاب به دولــت ضرب المثل 
معروفی را بازآفرینی کــرده و گفته »خرج 
که از خرمــن زارع بود حاتم طایی شــدن 

آسان بود«.
دیگری هــم نوشــته حمایــت از تولید با 
قیمت ۱۶ هزار تومان در حالی که کشاورز 
کل سال توان و ســرمایه اش را می گذارد 
تا گندم مورد نیــاز داخــل را تأمین کند 
انصاف نیست. چگونه است که دولت عراق 
گندم را در مزرعــه کیلویی ۳۳ هزار تومان 
خریداری می کنــد اما در ایــران این رقم 
۱۶ هزار تومان اســت. در چنین شرایطی 
کشــاورز ترجیح می دهد گنــدم را به زیر 
قیمت مصوب در بازار به فروش برساند اما 

به دولت نفروشد.
یــک گندمکار هــم از هزینه های کشــت 
نوشته »من یک کشاورز هســتم، در سال 
زراعی موجود حدود ۷ هکتار گندم کاشتم. 
مجمــوع هزینه هــا بــالای ۱۷۰ میلیون 
تومان شــامل زمین اجاره ای، هکتاری ۲۰ 
میلیون تومان، خرید بذر، سم، کود، آبیاری 
قطره و… شــده اســت. در نتیجه تعیین 
قیمــت گندم زیــر ۲۰ هزار تومــان یعنی 

ورشکستگی کشاورز«.
یکی هم به قیمت پراید در طول یک ســال 
اشــاره کرده و مقایســه قیمتــی از هر دو 
محصول داشــته اســت. همچنین آمده، 
واردات گندم با هزینه های حمل و نقل و… 
به حدود هر کیلو ۳۰ هزار تومان می رســد. 
دولت با قیمت مناســب نخرد گندمکار به 

کشورهای همسایه می فروشد.

آل اسحاق: نابسامانی بازار خودرو ریشه در نبود وزارت بازرگانی دارد

وزارتبازرگانیزودترازاینهابایدتشکیلمیشد
مریم فکــری  وزیــر بازرگانــی دولت 
سازندگی اعتقاد دارد: تفکیک وزارت صمت 
باعث می شــود که سیاســت های تجاری، 
بازرگانی و صنعتی در مســیر درستی قرار 
گیــرد؛ منتها این که موفق عمــل کنیم، به 
تیم هایی بســتگی دارد کــه دولت انتخاب 
می کنــد. بالاخــره مجلس بــا دو فوریت 
لایحه تشــکیل وزارت بازرگانــی موافقت 
کرد؛ اتفاقی که حســن روحانــی از ابتدای 
دولت یازدهم و از ســال ۹۴ دنبال آن بود، 
اما مجلس مقابل آن ایستاد. دولت روحانی 
اما در سال ۹۹ آخرین تلاش ها برای تشکیل 

وزارت بازرگانی را انجام داد.
برکناری وزیر صمت و معرفی سرپرســت 
برای وزارت صمت، درســتی تلاش دولت 
دوازدهم برای تشــکیل ایــن وزارتخانه را 
نشــان داد. دولت در این زمــان بر ضرورت 
تشــکیل این وزارتخانه با هــدف مقابله با 
تحریم ها تکیــه می کرد. موضوعــی که با 
واکنش تند مجلس همراه شــد. سیزدهم 
مرداد سال ۱۳۹۹ اما، ۴۵ نفر از نمایندگان 
مجلس درخواست مســکوت ماندن طرح 
تشــکیل وزارت بازرگانی به مدت یک سال 
را با اســتناد به ماده ۱۹۳ قانــون آیین نامه 

داخلی مجلس ارائه کردند.
ولی اســماعیلی، نایب رییس کمیســیون 
اجتماعی مجلــس در مصاحبه ای گفته بود 
»طرح تشــکیل وزارت بازرگانی در مجلس 
قبلی رأی آورد، کمیسیون مصوب کرده به 
صحن فرســتاد در صحن هم رأی آورد و با 
ایراد شــورای نگهبان به مجلس بازگشت. 
دولت قبل درخواست داشــت که ما این را 
ادامه بدهیم اما همزمان شد با اواخر دولت، 
یعنی زمانی که ما می خواستیم این را شروع 
کنیم نزدیک ۹ یا ۱۰ ماه تا پایان دولت زمان 
باقی مانده بود که ما دیدیم که تا این بحث ها 
جمع بندی شــود و کار انجام شود، ۳، ۴ ماه 
باقی می ماند که عملا نتیجــه ای که دنبال 

آن بودیم، اتخاد نمی شد.«

بازی سیاسی با وزارتی اقتصادی
وزارت بازرگانــی یکــی از وزارتخانه های 
دولت و مســئول توســعه و بهبود امکانات 

بازرگانــی ایــران، و تنظیــم قوانیــن و 
سیاســت های کشــور بود کــه در ۱۲ تیر 
۱۳۹۰ با وزارت صنایع و معادن ایران ادغام 
شــد. دولت روحانی برای رفع این کاستی، 
خــرداد ۱۳۹۶ پرونــده تفکیــک وزارت 
صمت را در مجلس به جریــان انداخت که 
مخالفان بســیاری داشــت. بالاخره اصرار 
دولت دوازدهم منجر بــه صدور رای مثبت 
کمیســیون اجتماعی مجلــس به تفکیک 
وزارت صمت شــد. پس از ارسال سیگنال 
مثبــت کمیســیون اجتماعــی مجلــس 
نســبت به تفکیک ایــن وزارتخانه، کمیته 
اقتصاد مقاومتــی کمیســیون اقتصادی 
مجلــس، بــه دنبــال اعــلام مخالفت دو 
کمیســیون تخصصی »حمایــت از تولید 
ملی« و »کشــاورزی«، ســومین مخالفت 
نســبت به تفکیک وزارت صمــت از جبهه 

بهارستان نشین ها را اعلام کرد.
به اعتقاد آنها سیاست گذار به جای تشکیل 
یک وزارتخانه جدید، »اصلاح ساختارهای 
عریض و طویل وزارت صمــت«، »تکمیل 
ادغام به جای تشــکیل وزارت بازرگانی«، 
»کوچک ســازی و چابک ســازی با ادغام 
وزارتخانه ها« و »یکپارچه سازی حوزه های 

تولید و تجارت« را در دستور کار قرار دهد.
امــا پــس از تصویب ایــن طــرح، برخی 
نماینــدگان مجلس در نامــه ای خطاب به 
اعضای شورای نگهبان، طرح تشکیل وزارت 
بازرگانی را مغایر با قانون اساسی دانستند. 
به اعتقاد ۶۰ نماینده مجلس، تشــکیل این 
وزارتخانه به ویژه در شــرایط تحریم موجب 

آسیب جدی به اقتصاد کشور خواهد شد.
درست یک روز بعد از انتشار این نامه، طرح 
تشــکیل وزارت بازرگانی که قــرار بود در 
جلسه شــورای نگهبان بررسی شود، وقت 
رســیدگی پیدا نکــرد. امــا در جریان این 
کش وقوس ها، دومین نامه انتقادی نسبت 
به طرح تجزیه صمت نوشــته شد. جمعی از 
استادان دانشگاه در نامه ای به دبیر شورای 
نگهبان دلایل مخالفت خود را با تشــکیل 

وزارت بازرگانی اعلام کردند.
۶۵ نماینده نیــز در دومین نامه اعتراضی به 
مصوبه تشــکیل وزارت تجــارت و خدمات 

بازرگانــی، خطاب بــه شــورای نگهبان، 
خواســتار عودت این مصوبه مجلس شدند. 
شــیوع کرونا و تعطیلات نوروز بررسی این 
لایحه جنجالی را به اردیبهشت ماه موکول 
کرد. سرانجام ۲۱ اردیبهشت سال ۱۳۹۹به 
محض اینکه این طرح در دستور کار مجلس 
قرار گرفت، برخی از نمایندگان با فریاد »۲- 
۲« مخالفت خــود را با بررســی مجدد این 

طرح در مجلس اعلام و به آن رأی ندادند.
یکی از ایرادات شــورای نگهبان به تبصره 
یک ماده واحده این طرح بود که نمایندگان 
مصوبه کمیســیون اجتماعی برای رفع این 
ایراد را تصویب نکردند. در ادامه این جلسه 
نیز امیرحســین قاضی زاده هاشــمی عضو 
هیات رییســه مجلس، تاکید کرد: تاکنون 
چند بار ایرادات شورای نگهبان به این طرح 
در مجلس بررسی شــده و رای نیاورده و بر 
این اساس بهتر است که دیگر از این دستور 

کار بگذریم.

غفلت از بازرگانی
حــال پس از گذشــت دقیقا ســه ســال، 
نماینــدگان مجلس با دوفوریت بررســی 
لایحه تشــکیل وزارت بازرگانــی موافقت 
کردند. فتح الله توسلی، نماینده مجلس در 
موافقت با دو فوریت لایحــه مذکور، با بیان 
اینکه تشکیل این وزارتخانه تصمیم بسیار 
مهمی اســت، گفت: هم اکنون این ســوال 
مطرح اســت که چه ضرورتی برای تشکیل 
وزرات بازرگانی وجود دارد، این هفته وزیر 
صمت را اســتیضاح کرده و به نوعی برکنار 
کردیم؛ به این دلیل که حوزه وظایف وزارت 

صمت به اندازه ای گســترده است که بخش 
تجارت مغفــول مانده اســت، یعنی حوزه 
بازاریابی و تجــارت، مدیریت بازار داخلی و 
دیپلماســی خارجی در حوزه تجارت عملا 
رها شده است و بخش های صنعت و معدن 
بر آنها غالب شده است. این موضوعات باعث 
افزایش تورم و گرانی شده و اقتصاد جامعه را 
متزلزل و ســفر مردم را کوچک کرده است.

وی تصریح کرد: با تشــکیل این وزارتخانه 
یک تشــکیلات متمرکزی بــرای مدیریت 
بازار و تجارت ایجاد می شــود، ضمن اینکه 
درخصوص وضعیت بازار پاســخگو بوده و 
می توان مسوولیت هایشان را یادآوری کرد. 
از سوی دیگر، بخشی از ماموریت های بازار 
که به وزارت جهادکشــاورزی واگذار شده 
بود را می توان به این وزارتخانه محول کرد 
و بدون تغییر ســاختار نیروی انسانی، افراد 
مسوول در وزارت جهادکشــاورزی را از آن 
وزارتخانه منفک کرده و به وزارت بازرگانی 
انتقــال دهــد.وی تاکید کرد: هــم اکنون 
کنترل صــادرات و دیپلماســی خارجی از 
جمله وظایف تعدادی از دستگاه هاست که 
در این حوزه به وظایف خود عمل نمی کنند، 
بنابراین با ایجــاد این وزارتخانــه هم این 
حوزه ها فعال می شوند و هم ماموریت های 
وزارتخانه هــای جهاد کشــاورزی و صمت 

کاهش می یابد.

12 سال کار بی نتیجه
میثم لطیفی، معــاون رییس جمهور نیز با 
اشــاره به لایحه تشــکیل وزارت بازرگانی، 
گفت: آنچه در میدان و کف بازار وجود دارد، 
برازنده ملت شریف نیســت لذا همواره در 
دولت و شوراهای مختلف دغدغه به حداقل 
رســاندن آمار تورم بوده اســت. البته این 
مساله امروز نیست و از سال ها گذشته مورد 

توجه بوده است.
وی افزود: در سال ۱۳۹۷ نیز لایحه تفکیک 
وزارت صنعت، معدن و تجارت مطرح شــد، 
اما به سرانجام نرســید. بر این اساس، ما در 
دولت اعلام آمادگی کردیــم که این لایحه 
مجددا به جریان بیفتد؛ البته به پیشــنهاد 
برخی بزرگان موضوع تشــکیل ســازمان 

بازرگانی نیز مطرح شد که به نتیجه نرسید.
رییس ســازمان امور اداری و اســتخدامی 
یادآور شد: تشکیل سازمان یا وزارت بازرگانی 
بــرای دولت تفاوتی نــدارد و ســفره مردم، 
مبارزه با فســاد و حکمرانی صحیح و عادلانه 
مهم اســت. در همین راستا خواستار تجمیع 
بازرگانی داخلی و خارجــی توامان، حمایت 
از مصرف کننــده و تولیدکننــده، نظارت بر 
بازار و موضوع مربوط به صــادرات خارجی و 
توسعه تجارت در وزارت بازرگانی هستیم تا 
اختیاراتی که قبلا وزارت کشاورزی و صمت 
داشته در یک مجموعه متمرکز شود.لطیفی 
یادآور شــد: این تمرکز به دولــت در تنظیم 
بازار و قیمت گذاری و توزیع عادلانه خدمات 
کمک می کنــد. در ســال ۱۳۹۰ ادغام دو 
وزارتخانه مطرح شد و از سال ۱۳۹۰ تاکنون 
۸ وزیر در این وزارتخانه تغییر کردند بنابراین 
وزارت صمــت نتوانســته براســاس اهداف 
موردنظر و در حــوزه مدیریــت یکپارچه و 
زنجیره تولید نقش آفرینی کند.معاون رئیس 
جمهور همچنین گفت: طی ۱۲ سال گذشته 
ســاختار وزارت صمت ۶ مرتبه تغییر کرده و 
متاسفانه علیرغم اینکه هدف یکپارچه سازی 
بوده اما هیچکــدام از وزرا نتوانســتند آنچه 
مورد انتظار اســت را به خوبی راهبری و اجرا 
کنند.در همین خصوص، یحیی آل اسحاق، 
وزیر بازرگانی دولت سازندگی در گفت وگو 
با خبرگــزاری خبرآنلایــن در واکنش به 
موافقت مجلس با دوفوریت لایحه تشکیل 
وزارت بازرگانــی و دربــاره این کــه همان 
کسانی که در دولت روحانی مخالف تشکیل 
وزارت بازرگانی بودنــد، این روزها در قامت 
موافق در عرصه سیاسی ایران حضور دارند، 
گفت: حوادثی که طی یکی دو سال گذشته 

پیش آمد، مجلس را به این نتیجه رساند.
وی افــزود: اتفاقاتی که در حــوزه خودرو 
شــاهد بودیم، به ایــن دلیل بــود که نظام 

درستی تنظیم نشده بود.
 از ســوی دیگــر، در تامیــن کالای مردم 
مشکلاتی را داشــتیم و نیز مســاله گرانی 
و تورم، به گونه ای بود کــه دولت و مجلس 
متوجه شــدند که نیاز به ســازمان دیگری 

داریم که مستقل عمل کند.
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اهدافیکهنظامتعلیموتربیتاسلامیباید
دنبالکند

 علی اکبر ولایتی    یاد و خاطرۀ دانشــمند شــهید و اســتاد حکمت 
و اندیشــۀ اســلامی دکتر مطهری را گرامی می داریم و از این فرصت 
اســتفاده می کنم تا کلامی چند، به قدر بضاعــت، درخصوص تعلیم و 

تربیت اسلامی تقدیم نمایم.
علی بن عثمان هُجویری )دانشــمند و عارف نامدار قرن پنجم هجری 
قمری( که از معاصران معلمان بزرگ علم و عرفان اســلامی، ابوسعید 
ابوالخیر )۳۵۷-۴۴۰ق( و امام ابوالقاســم قُشِــیری معروف به «استاد 
امام« )۳۷۶-۴۶۵ق( بوده اســت در کتاب کشــف المحجوب )بخش 
۴۴( مقامِ معلمّی را نخســت، و پیش از همه، منتسب به حضرت باری 
تعالی  جل و علی  می داند و می نویسد: »معرّف و معلّمِ عارفان و عالمان 

خداوند تعالی است که اندر دل های ایشان معرفت و علم آفرید«.
زمینۀ این تعلیم، در تلقیِ حکما، نخســت به لحــاظ فطری در تکوین 
نهاد انسان فراهم آمده و خداوند متعال به نوعی ضمیر انسان را پرورش 
داده که زمینۀ رشــد و تعالی در آن فراهم آید. آن گاه، تعلیم معلومات از 
طریق الهام و وحی صورت پذیرفته اســت که آن، ارتباط معنوی میان 
خالق و مخلوق باشد. حکیم ناصرخســرو قبادیانی )۳۹۴-۴۸۱ق( در 
زادالمســافرین )بخش ۲۳، قول ۲۲( می فرماید: »الهــام  که آن وحی 
است- آغاز تعلیم است اعنی نخســت معلم آن کس باشد که وحی ازو 
آید« بدین ترتیب، این ارتباط معنوی )وحی( در دین مبین اســلام، با 
یک حرکت تعلیمی آغاز می شــود که نقطۀ عزیمت و ســرآغاز تعالیم 
متعالی اسلامی است؛ آن جا که حضرت باری تعالی  جل و علی  خطاب 
به برگزیدۀ مردمان عالمَ محمــد مصطفی )ص( می فرماید: »بخوان« و 
چون سرگشتگی بندۀ پرهیزگار خود را می بیند می فرماید: »بخوان به 
نام پروردگارت که آفرید. انســان را از علق آفرید. بخوان و پروردگار تو 
کریم ترین است. همان کس که به وسیلۀ قلم آموزاند. آنچه را که انسان 
نمی دانســت به او آموخت« )علق: ۱-۵(.پروردگار متعال در این چند 
آیۀ شریفه، افزون بر تعالیم دینی، عمیق ترین مســائل تعلیم و تربیت 
را به زبانی موجز بیان فرموده اســت. خداوند در مقــام معلم، همراهی 

توأمان دو خصیصۀ مهم معلمی را مورد تأکید قرار داده است:
۱( سخاوت و گشاده دســتی در تعلیم دانش ها: می فرماید: »]خداوند[ 
آنچه را که انسان نمی دانست به او آموخت«. علی بن عثمان هجویری، 
عارف نامــدار قرن پنجــم هجری قمــری، در »کشــف المحجوب« 
می نویســد: »معرِّف و معلّمِ عارفان و عالمان، خداوند تعالی است - جل 
جلاله و عم نواله - که اندر دل های ایشان معرفت و علم آفرید«. خداوند 
متعال پیش از هر معلم دیگری، چشــم انســان را به روی گنجینه های 
دانش باز کرد. ســپس، انبیا را مبعوث فرمود تا به تعلیم آدمیان همت 
گمارند. در مقام بعد، دســت آدمیان را در تعلیم یکدیگر باز گذاشــت؛ 
چنان که می فرماید: »همان کس که به وســیلۀ قلم آموزاند. آنچه را که 
انســان نمی دانســت به او آموخت« یعنی خداوند اجازه داد معارفش 

به وسیلۀ کتابت در میان آدمیان گسترش پیدا کند تا انسان رشد یابد.
۲( کَرَم و گشــاده رویی در بذل ایــن دانش ها: می فرمایــد: »بخوان و 
پروردگار تو کریم ترین اســت«. »کریم« صفت مشبهه از ریشۀ »کرم« 
است. مرحوم علامه دهخدا آن را »سود رســاندن بلاعوض« )دهخدا، 
۱۳۷۷، ص ۱۸۳۱۱( معنــی می کنــد. در معنــای ایــن صفت یعنی 
»کریم«، نظر اندیشه ورزان گرامی را به این نکتۀ ظریف جلب می نمایم 
که هم در ســورۀ علق و هم در ســوره های انفطار )آیۀ ۶( و النمل )آیۀ 
ُّکَ  ۴۰(، صفت کریم همراه »ربّ« آمده اســت. می فرمایــد: »اقِرَأ و رَب
الأکرم: بخوان و پروردگار تو کریم ترین است«. چرا در این آیات، صفت 
»ربوبیَت« همراه صفت »کَرَم« آمده اســت؟ راغب اصفهانی در تفسیر 
خود از کلمۀ »رب« گویــد: «ربّ در اصل، به معنــی تربیت و پرورش 
اســت« )راغب اصفهانی، ۱۴۱۲ق، ص ۳۳۶(. همراهی و مقدّم شدن 
صفت ربّ بر کریم در آیات فوق، شاید نشان دهندۀ آن باشد که خداوند 
پیش از آن که کریم باشد، ربّ بوده اســت، یعنی پس از خلقت، انسان 
را پــرورش داده، آن گاه بزرگوارانه با کَرَم و لطف خود بــا او رفتار کرده 
است. بخشــی از این رفتار، آموزش دانش ها از ســوی خداوند به انسان 
بوده اســت.خواجه رشــیدالدین فضل الله بزرگ مردی بود که مجتمع 
بزرگ دانشگاهی او نشان دهندۀ »بلوغ دانش تعلیم و تربیت« در میان 
مسلمانان بوده است. مســلمانان به ویژه ایرانیان که بهره مند از تجربۀ 
سالیان دراز تعلیم و تربیت در مراکز مهمّ منطقه ازجمله جندی شاپور 
و بیت الحکمه ها و نظامیه ها بودند، بیــش و پیش از هم قطاران خود در 
دیگر نقاط عالمَ به بینش عمیق در حوزۀ آموزش و پژوهش دست یافتند 
و از این منظر، جای مباهــات و تفاخر برای ما ایرانیان مســلمان باقی 
است. افسوس که کورسویی از فروغ این مشعل های فروزان باقی است؛ 
مشــعل هایی که در روزهای روشنگری اســلامی، یادگارها از خود بر 
جای گذاشته اند که امروز بخشــی از میراث ناملموس بشری را تشکیل 

می دهد.
در دیگر نقاط عالمَ به بینش عمیق در حوزۀ آموزش و پژوهش دســت 
یافتند و از این منظر، جای مباهات و تفاخر برای ما ایرانیان مســلمان 
باقی است. افسوس که کورســویی از فروغ این مشعل های فروزان باقی 
اســت؛ مشــعل هایی که در روزهای روشنگری اســلامی، یادگارها از 
خود بر جای گذاشــته اند که امروز بخشــی از میراث ناملموس بشری 
را تشکیل می دهد.»مردی باشــد فاضل عالم به اصول دین و به فروع، 
نیکوســیرت و مشــهور به صلاح و اگر متفنن )عالم به علــوم و فنون 
مختلف( و عالم باشــد به علوم عقلی و حســابی و ذوق باشد در سلوک، 
اولی تر باشد«. همو در خصالِ متعلمان می نویسد: »باید که متعلم]ان[ 
مردم زیرک باشــند و در تحصیل علم ... مهوِّس )بسیار مشتاق( و مجِدّ 
)تلاشگر( و متدین و امین باشــند« )وقفنامۀ ربع رشیدی، ص ۱۵۹(. 
این می تواند قرینه و اماره ای باشــد بر آنچه که اسلام از متعلم و متربیّ 
می خواهد. از مربی انتظار می برد که ضمن کســب دانش لازم در علوم، 
از معرفت دینی برخوردار، و ملتزم به رعایت اصول و فروع دین باشــد و 
در رفتار و کردار »نیکوسیرت« و »مشــهور به صلاح« باشد. به همین 
ترتیب، در مقابل، ســفارش می کند کــه مترّبیان از مــردم »زیرک« 
انتخاب شوند که بســیار مشــتاق به فراگیری و تلاش باشند و در کنار 
این خصال نیک، متدین و امین باشــند. اگر بر این توصیه ها پرُ بنگریم، 

به روشنی باور خواجه به »تعلیم و تربیت اسلامی« را درخواهیم یافت.  
از دیدگاه شــهید مطهری، هدف غایی تعلیم و تربیت اســلامی تقرب 
الهی است؛ لذا نظام تعلیم و تربیت اســلامی باید مبنای رسیدن به این 
هدف والای تربیتی را فراهم ســازد. برای رســیدن به این هدف غایی، 
باید به ســایر اهداف تربیت اســلامی نیز نگاه کرد؛ زیرا این اهداف در 
ارتباط بــا هدف غایی هســتند؛ اهدافی نظیر، پــرورش نیروی تفکر و 
اندیشــه، پرورش حس مســئولیت اجتماعی، پرورش نیروی ایمان و 
تعبد، پرورش حس زیباگرایی و انبســاط روحی، پرورش نیروی اراده و 
بهره گیری از اختیار، و پرورش جسم.همۀ این ها در فضای یک گفتگوی 
سالم میان مربیّ و متربیّ حاصل می شــود که در فضای تعلیم و تربیت 
اسلامی از آن تعبیر به »ایثار« و یا »عشق معلمی« می شود.  ایثار و عشق 
معلمی یک فضای گفتمانی میان معلم و متعلم اســت که در آن، معلم 
هرآنچه لازم است به حدّ نهایت، و با جدّ و جهد به متعلم می آموزاند و در 

این کار، بخشنده و گشاده رو است. 
معلم با بهره ای از »عشــق الهــی« این فضای تعلیم و تربیت را شــکل 
می دهد و به عنایت الهی، بهره ای وافر از اجر اخروی می بیند؛ چنان که 
امام محمد غزالی در کیمیای سعادت )رکن سوم، بخش ۱۱ در پروردن 
و ادب کردن کودکان( می نویســد: »بدان که فرزند امانتی اســت اندر 
دست مادر و پدر و دل وی پاک اســت چون جوهر نفیس، و نقش پذیر 
چون موم و از همۀ نقش ها خالی اســت و چون زمینِ پاک است که هر 
تخم اندر وی افکنی بروید. اگر تخم افکنی به سعادت دین و دنیا رسد و 

مادر و پدر و معلم اندر ثواب شریک باشند«

یادداشت

دبیر انجمن داروســازی بالینی ایران گفت: خطاهای 
دارویی با حضور تیم داروســازی بالینــی و حضور آنها 

بر سر بالین بیمار در مراکز درمانی کاهش یافته است.
 پیمان ارفــع در یک نشســت خبری افــزود: اکنون 
بــا حضــور تیــم داروســازی بالینــی در تخت های 
بیمارستانی و بررسی وضعیت مصرف دارویی بیماران، 
خطاها و عوارض دارویی در مراکز درمانی کاهش یافته 
اســت و به ســمت منطقی کردن تجویز داروها پیش 

می رویم.
وی اظهارداشــت: اســتانداردهایی از جمله مشاوره و 
ویزیت دارویی در مراکز درمانی باید تدوین و ضرورت 
دارد به جایگاه رشته داروســازی بالینی کمک شود و 
لازمه پیشرفت خدمات داروســازی بالینی، استحکام 
جایگاه حقوقی و درمانی از ســوی وزارت بهداشــت، 

درمان و آموزش پزشکی است.
ارفع با بیان اینکه منطقی سازی مصرف دارو 
رویکرد اقتصــادی را به همــراه دارد، ادامه 
داد: ۵۰ نفر به عنوان داروســاز بالینی کادر 
درمــان در بیمارســتان ها فعالیت می کنند 
و ۳۵۰ نفر نیــز کار آمــوزش و درمان انجام 
می دهند. در داروخانه ها نیز خدمتی با عنوان 

کلینیک های مشــاوره دارویی تدوین شده است و به 
بیمار مشاوره می دهند.

وی ادامه داد: خدمت تلفیــق دارویی، ظرفیت جذب 
تعداد زیادی داروســاز را بــه همــراه دارد همچنین 
موجب کاهش هزینه درمــان و منطقی کردن مصرف 
دارو می شــود البته در مراکز درمانی، داروساز بالینی 
شــرح حال کامل دارویی از بیمار می گیرد و این کار از 

خطاهای دارویی پیشگیری می کند و در این 
زمینه، اســتقبال خوبی از داروســازان شده 
است.به گفته دبیر انجمن داروسازان بالینی، 
از ۲ ســال قبل، پوشــش بیمه ای خدمات 
داروســازی بالینی توســط بیمه نیروهای 
مسلح آغاز شــد و ســایر بیمه های پایه نیز 
پوشــش بیمه ای خدمات داروسازی بالینی 

در بیمارستان ها را آغاز کرده اند.

ضرورت حضور داروساز بالینی به ازای هر 100 
تخت بستری

متخصص داروســازی بالینــی و عضو هیــات علمی 
دانشگاه علوم پزشــکی تهران نیز در این نشست گفت: 
تحریم ها و مشــکلات در دسترســی دارو، داروسازی 

را با چالش مواجه کرده اســت و با وجود ۳۰ دانشکده 
داروسازی باید پنج سال آینده تعداد داروسازان ۲ برابر 

شود.
حســین خلیلی اظهار داشــت: در هر بیمارســتان به 
ازای هر ۱۰۰ تخت بســتری باید یک داروساز بالینی 
وجود داشته باشد و تدوین شیوه نامه های دارو درمانی، 
تدوین شیوه نامه داروهای گران قیمت، پایش مصرف 
دارو در سطح بیمارستان ضروری است زیرا بیمار وقتی 
ویزیت می شود داروساز بالینی بر سر بالین بیمار است 
که با توجه به شــرایط جســمی بیمار پیشنهاد درمان 

دارویی را ارائه می دهد.
دوازدهمیــن همایش بین المللی داروســازی بالینی 
ایران ۱۷ تا ۱۹ خــرداد ۱۴۰۲ در مرکز همایش های 

بین المللی رازی تهران برگزار می شود.

مدیرعامل متــروی تهــران گفت: با توجــه به همت 
شورای شــهر، برای اولین بار بودجه مترو ۶ برابر شده 
اســت و از۱۰ ایســتگاه خط ۶ مترو در نیمه نخســت 

امسال بهره برداری می شود.
 محســن هرمزی با بیان اینکه برنامه ســابق »تکمیل 
خطوط« با شــیب ملایم بوده اســت، گفت: امسال اما 
»توسعه« متروی تهران و آغاز عملیات اجرایی خطوط 

چهارگانه ۸ تا ۱۱ را داریم.
وی ادامــه داد: ظرفیت متــروی تهران امــروز ۲۶۰ 
کیلومتر با ۱۵۰ ایســتگاه اســت؛ برنامه ۷ساله ما ولی 
رســیدن به ۵۰۰کیلومتر و ۳۰۰ ایستگاه است. برنامه 

توسعه ما ۷ ساله است.

هرمزی که در یک برنامه تلویزیونی ســخن 
می گفت، با بیان اینکه مســیر توســعه خط 
۸، ۴۰ کیلومتــر اســت، گفــت: خــط ۸ از 
پایانه دولــت آباد تقاطــع دارد و در تقاطع با 
زین الدین وارد پایانــه چیتگر در منطقه ۲۲ 
خواهد شد. خط ۱۰ از مسیر وردآورد شروع 
و کل مناطق شمالی تهران را طی می کند تا 

به منطقه حکیمیه می رســد و خط ۱۱، ۳۰ کیلومتر با 
۱۱ ایستگاه است که به سمت پایانه چیتگر می رود. 

مدیرعامل شــرکت مترو با بیان اینکه عملیات اجرایی 
خط ۱۰  آغاز شده اســت، تصریح کرد: در حال مونتاژ 
دســتگاه »تی بی ام« با قرارگاه خاتم هستیم و ابتدای 

تیرماه عملیات حفاری را شــروع می کنیم. 
خطوط مترو عمقی بین ۲۰ تا ۳۰ متر دارند 
و تاثیر زیست محیطی ندارند. حفاری تونل 
خط ۱۰ هم بــا دو دســتگاه tbm از تیرماه 
شروع می شود و هر ماه ۳۰۰متر هر دستگاه 

تونل، تمام شده تحویل می دهد.
هرمــزی گفــت: در خــط ۹ هــم بــرای 
نخستین بار بناســت حدفاصل چیتگر تا زین الدین از 
تی بی ام هایی به قطر ۱۵.۷ متر اســتفاده شود که تونل 
ســه طبقه تحویل خواهد داد؛ یک طبقــه قطار، یک 

طبقه تأسیسات و یک طبقه اتوبوس برقی.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود بــا بیان اینکه تا 

پایان امسال ۱۳ ایستگاه جدید افتتاح می شود، اظهار 
کرد: ایســتگاه میدان کتاب تیرماه با معماری جدید و 
۱۰ ایستگاه در خط ۶ از شهید ســتاری تا کن در نیمه 
ابتدایی سال افتتاح می شوند. تکمیل خطوط ۶و۷ نیز 

تا پایان امسال انجام می شود. 
مدیرعامل شرکت متروی تهران عنوان کرد: چند روز 
پیش در خط ۴ ایســتگاه متروی علامــه جعفری را به 
مردم تقدیم کردیم. در آینده نزدیک نیز ایستگاه بعدی 
که تبادلی با ایستگاه آیت الله کاشــانی است را تقدیم 
می کنیم. بر اســاس گزارش سایت شــهر، هرمزی در 
پایان درباره پروژه قطار ملی نیز گفت: تست ها تکمیل 

و قطار ساخته شده است.

دارو

مترو

خریدار  رئیس شــورای اســلامی شهر 
تهران با تاکید بــر این که در ســال جاری 
تنها مطالعات احداث تراموا انجام می شــود 
و عملیات اجرایی آن آغاز نمی شــود، گفت: 
تراموا در دنیای کنونــی خیلی مورد توجه 

نیست.
مهدی چمران پیــش از آغاز یکصدوچهل و 
چهارمین جلســه علنی شورای شهر تهران 
در جمع خبرنگاران اظهار کــرد: امروز روز 
معلم و سالروز شهادت دکتر مطهری است و 
هفته سلامت هم هست؛ لذا امروز در صحن 
شــورا تقدیری از معلمان و دست اندرکاران 
حوزه ســلامت انجام می شــود. همچنین 
خانم سوده نجفی نطق پیش از دستوری در 

ارتباط با هفته سلامت خواهند داشت.
وی افزود: پیش تر طرحی در ارتباط با شعار 
سال یعنی جلوگیری از تورم، اشتغالزایی و 
تولید در شــورا مطرح شده بود تا شهرداری 
تهران مکلف شــود با برنامــه ریزی طرحی 
برای تحقق شعار ســال ارائه کند. بی تردید 
برنامه های اجرایی کــه داریم به منابع مالی 
ارتبــاط دارد و تلاش می کند کــه از ایجاد 
تورم جلوگیری شــود. در حقیقت با اجرای 
به موقع پروژه ها و بهره گیری از تســهیلات 
بانکی می توانیم از ایجاد تــورم جلوگیری 
کرده و نسبت به تحقق شعار سال و منویات 

رهبری حرکت کنیم.

رئیس شورای اسلامی شهر تهران در بخش 
دیگــری از صحبت های خــود اظهار کرد: 
موضــوع دیگری که در جلســه امروز مورد 
بحث و بررســی قرار می گیرد تفریغ بودجه 
ســال ۱۴۰۰ است. این در شــرایطی است 
که شش ماهه نخست ســال ۱۴۰۰ مربوط 
به فعالیت شــورای پنجم و شش ماهه دوم 

مربوط به فعالیت شــورای اســلامی شهر 
تهران در دوره ششم است. تمام تلاش ما این 
است که حسابررسی ها و تفریغ بودجه ها به 
موقع در صحن شورا انجام شــود. علاوه بر 
این در جلســه امروز تعداد حسابرسی مورد 

بررسی قرار می گیرد.
چمران در پاسخ به ســوالی در خصوص نیاز 

شهر تهران به احداث  تراموا و تاکید شهردار 
تهران بــرای بهره گیری از ایــن مد حمل و 
نقلی، گفت: حمل و نقل عمومی از شــورای 
شهر تهران آغاز شد و شورا اعتبار شهرداری 
که ۷۸ هــزار میلیارد تومان بــود روی ۶۵ 
هزار میلیارد تومان تنظیــم کرد و ۱۰ هزار 
میلیارد تومان را هم بــه بخش حمل و نقل 

عمومی اختصــاص داد و در حقیقت تأکید 
مدیریت شــهری بر روی بخش حمل و نقل 
عمومی است. علاوه بر امکانات وزارت کشور 
با توجه بــه این که کافی نیســت این مبلغ 
اضافه شــده و برای تأمین اتوبــوس و مترو 
بــه کار گرفته می شــود. امیدواریم ۲۵۰۰ 
دســتگاه اتوبوســی که باید در سال جاری 
به حمل و نقل عمومی اضافه شــود تا پایان 
سال محقق شود و اگر توانستیم علاوه بر این 
تعداد نیز اتوبوس به نــاوگان تزریق کنیم.
وی ادامه داد: در مــورد واگن های مترو نیز 
امیدواریم مشکل پیش پرداخت ها حل شود 
که در این صورت ما خوشــحال می شویم و 
به همه اعضای شــورا شــیرینی می دهیم. 
اگر پیش پرداخت انجام شــود مقرر شده با 
همین میزان پیــش پرداخت به جای ۶۳۰ 
دســتگاه ۷۱۰ واگن دریافت کنیم.رییس 
شــورای شــهر تهران در خصوص احداث 
تراموا اظهار کــرد: باید مطالعــات احداث  
تراموا انجام شود و لایحه آن به شورا ارسال 
شود.  تراموا چیزی است که در دنیای کنونی 
خیلی به آن توجه نمی شود باید ضرورت آن 
تشخیص داده شود که اگر در مطالعات این 
موضوع مشخص شــود قطعا مورد حمایت 
شورا و شهرداری قرار می گیرد. قطعا امسال 
کار مطالعاتی این موضوع انجام می شــود و 

عملیات اجرایی نخواهیم داشت.

خریدار  رئیس ســازمان حفاظت محیط 
زیست با اشــاره به اجرای طرح جامع پارک 
طبیعت پردیســان گفت: ایــران جزو ۱۰ 

کشور اول دنیا در تنوع زیستی است.
علی سلاجقه معاون رئیس جمهور و رئیس 
ســازمان حفاظت محیط زیست در دیدار با 
شــهردار تهران و هیأت همراه که با موضوع 
بررسی وضعیت پروژه های در دست احداث 
در پارک طبیعت پردیســان برگزار شد، با 
تقدیر از رویکرد محیط زیســتی شهرداری 
تهران در دوره جدید، اظهار کرد: در شــهر 
تهران گره هــای متعددی وجــود دارد که 

هرچه این گره ها سریع تر باز شوند، بسیاری 
از مشکلات این کلانشهر از جمله ترافیک، 
مصــرف ســوخت و آلودگی هــوا کاهش 

خواهند یافت.

هدف نهایی از احداث پارک پردیسان 
آموزش و فرهنگسازی محیط زیست 

بوده است
وی در ادامــه با اشــاره بــه موقعیت پارک 
طبیعت پردیســان، گفت: این پارک ۲۸۸ 
هکتار وسعت دارد و در قلب تهران واقع شده 
اســت. از این رو از یک موقعیت استراتژیک 

برخوردار است.
معاون رئیــس جمهور با اشــاره به مالکیت 
۱۰۰ درصــدی ســازمان حفاظت محیط 
زیســت بر این پارک، امضای قــرارداد ۱۵ 
ســاله با شــهرداری تهران را در راســتای 

نگهداری بهتر از این مجموعه عنوان کرد.
ســلاجقه در ادامه تصریح کــرد: مجموعه 
پارک پردیســان از چنددهه قبــل دارای 
طرح جامع اســت و هدف نهایی از احداث 
این پارک، آموزش و فرهنگســازی محیط 

زیست بوده است.
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیســت 
اجرای این طرح جامع را الگویی از همکاری 
این سازمان و شهرداری تهران توصیف کرد 
و گفت: برای اجرای کامل این طرح جامع به 

یک اعتبار کلان نیاز داریم.
وی، خاطرنشــان کرد: آنچه تاکنون در این 
مجموعه بیشــتر مورد توجه قــرار گرفته، 
جنبه تفرجی آن بوده و از اهداف اصلی طرح 
جامع غفلت شده است حال آنکه این طرح 
دارای جنبه های مختلف علمی، آموزشی، 

تحقیقاتی، فرهنگی و ورزشی است.

جزو 10 کشور اول دنیا در تنوع 
زیستی هستیم اما موزه ملی تاریخ 

طبیعی نداریم
در ادامــه این دیدار، حســن اکبری معاون 
محیط زیســت طبیعــی و تنوع زیســتی 
سازمان حفاظت محیط زیست، تاکید کرد: 
کشور ما جزو ۱۰ کشــور اول دنیا در بحث 
تنوع زیستی اســت اما متأسفانه هنوز موزه 
ملی تاریخ طبیعی و تنوع زیستی که علاوه 
بر کارکرد نمایشگاهی، کارکرد تحقیقاتی و 
آموزشی در حد اســتانداردهای قابل قبول 

داشته باشد، نداریم.
وی، تصریح کرد: موزه ملــی تاریخ طبیعی 
و تنوع زیســتی افزون بــر ۱۰۰ هزار نمونه 
علمی و نمایشــگاهی از حیات وحش ایران 
و جهان، گیاهان، سنگ و کانی و فسیل دارد 
و در حال حاضر تنها حــدود ۱۰۰۰ نمونه 
در نمایشگاه موقت پارک پردیسان نمایش 

داده می شود.

اکبری در ادامه از شــهردار تهران خواست 
نســبت به تأمین اعتبار لازم بــرای اجرای 
طرح احداث موزه ملی تاریخ طبیعی و تنوع 
زیستی به وســعت ۲.۵ هکتار در قالب طرح 
جامع پارک طبیعت پردیســان مساعدت و 

همکاری کنند.
در بخش دیگری از دیــدار، علیرضا زاکانی 
شهردار تهران با تاکید بر اهمیت جنبه های 
محیط زیســتی پارک طبیعت پردیسان، 
اظهار کــرد: ما باید با همفکــری هم به یک 
ایده مشــترک بــرای احیــای جنبه های 

محیط زیستی این پارک برسیم.
وی، احداث مــوزه ملی تاریــخ طبیعی در 
پــارک پردیســان را یک هویــت محیط 
زیستی برای تهران و سراسر کشور دانست 
و از معاونت محیط زیســتی طبیعی و تنوع 
زیستی ســازمان حفاظت محیط زیست تا 
جزئیات طرح توســعه این موزه را در اختیار 
شــهرداری تهران بگذارد تا پس از مطالعه و 
بررســی آن، برای ادامه کار به جمع بندی 

نهایی برسند.

مدیــرکل ارزیابی عملکرد و پاســخگویی 
بــه شــکایات آمــوزش و پــرورش از آغاز 
ثبت نــام کلاس اولی ها خبــر داد و گفت: 
ثبت نــام میان پایه ها نیز به طــور کامل به 

صورت الکترونیــک و بعد از ثبــت نمرات 
دانش آموزان انجام می شود.

مجتبــی هاشــمی، بــا اشــاره بــه اینکه 
دستورالعمل ثبت نام دانش آموزان با توجه 

به وعده سرپرست وزارت آموزش و پرورش 
نهم اردیبهشــت ماه به اســتان ها ابلاغ شد 
اظهار کــرد: تمام تلاش ما این بوده اســت 
که با توجه به هماهنگی هایی که در سطوح 

مختلف اتفاق می افتد و به ویــژه با توجه به 
فراگیری که امر ثبت نام دانش آموزان دارد 
امسال شاهد شکلی از اجرای دستورالعمل 
باشــیم که شــرایط را برای والدین سهل تر 

کند.
وی افزود: ثبت نام میان پایه ها به طور کامل 
به صورت الکترونیک و بعــد از ثبت نمرات 

دانش آموزان انجام می شود.

کاهشخطاهایداروییدرمراکزدرمانی

افتتاح۱۰ایستگاهخط۶متروتاشهریور

ثبتنامکلاساولیهاآغازشد
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»قایقکاغذیسفید«بهایستگاهپایانیرسید
فیلم »قایق کاغذی ســفید« در مراحل پایانی فنی قــرار دارد و بزودی 

آماده نمایش می شود. 
مشاور رســانه ای پروژه، فیلم »قایق کاغذی ســفید« به نویسندگی و 
کارگردانی فاطیما اباحمزه و تهیه کنندگی شیما جبرائیلی پور در حال 
حاضر با اتمام مرحلــه تدوین به تازگی وارد مرحله صداگذاری شــده 
است. فیلمبرداری این فیلم اواخر سال گذشته در تهران به پایان رسید.

ساخته جدید فاطیما اباحمزه قرار اســت علاوه بر اکران در سینماهای 
هنر و تجربه در چندین جشنواره بین المللی نیز به نمایش درآید.

نگار عابــدی، مهدی زمین پرداز، صحرا اســداللهی، ســهند جاهدی، 
نازنین کیوانی، علیرضا مهران، صدف محســنی، شــیرین آقاکاشی، 
ابتسام بغلانی، سجاد عسگری، مظاهر کمالی و سامان صفاری به همراه 
هنرمند خردسال بنیتا اشراقی، بازیگرانی هســتند که در این پروژه به 

ایفای نقش پرداخته اند.
»قایق ســفید کاغذی« مضمونی اجتماعی دارد و روایتگر زندگی سه 

زن از سه نسل است که در یک شب با دردی مشترک به هم می رسند.
دیگر عوامــل اصلی این فیلم عبارت هســتند از: مجــری طرح و مدیر 
فیلمبرداری: امیرحسین عنایتی، مدیر تولید: فریدون سعادتی، گروه 
کارگردانــی: محمدرضا رئیســی، امید خیرخواه، مدیــر صدابرداری: 
حامد صمدزاده صداگذار: محمدعلی درگاهــی، تدوین و اصلاح رنگ: 
حســین مطلبی، میثم صالح: طراح لباس: حمیده عابدی، طراح گریم: 
رسول نعمتی، مشــاور رســانه ای: امین اعتمادی مجد، منشی صحنه: 
صفورا برســان، عکاس: عباس بغدادی، طراح صحنه: المیرا شیرانگیز، 

فیلمبردار پشت صحنه: نرگس سلاح ورزی.

»بازتابیازاسپانیا«درخانههنرمندانایران
برگزارمیشود

نمایشگاه گروهی نقاشــی با عنوان »بازتابی از اسپانیا« در گالری های 
بهار و تابستان خانه هنرمندان ایران برگزار می شود.

به نقل از روابط عمومی خانــه هنرمندان ایران، »بازتابی از اســپانیا« 
عنوان نمایشگاه گروهی نقاشی است که روز پنجشنبه ۱۴ اردیبهشت 

ساعت ۱۶ در گالری های بهار و تابستان این مجموعه افتتاح می شود.
نمایشگاه »بازتابی از اســپانیا« با حمایت خانه هنرمندان ایران برگزار 
می شــود و شــامل آثاری از احســان آذری، راضیه ایرانپور، پریسیما 
بهرامی، وحید بیک وردی، مهناز حسن پور، نوشین خدادادی، کسری 
شریفی منفرد، گلبرگ شــعبانی، یسنا عســکری، مهدی علائی نژاد، 
شــیرین غفاری، فرزاد قاضی زاهدی، مارال قندیلــی، مهزیار کبیری، 

بهاره ملاعلیپور، علیرضا نکویی، نیوشا نیوژپور و پیام یاسینی است.

نمایشــگاه »بازتابی از اسپانیا« پنجشــنبه ۱۴ اردیبهشت ساعت ۱۶ 
در خانه هنرمندان ایران افتتاح می شــود و تا ۲۵ اردیبهشــت میزبان 

علاقه مندان است.
خانه هنرمندان ایران روزهای شــنبه تعطیل است و علاقه مندان برای 
بازدید این نمایشــگاه می توانند روزهای یکشنبه تا جمعه از ساعت ۱۵ 

تا ۲۰ به گالری های این مجموعه مراجعه کنند.

مرگی که در زمستان رقم خورد
نوستالژیدهه۶۰اینباررویصحنهتئاتر

حامد شیخی از اجرای نمایش »مرگ در زمســتان« از ۱۱ اردیبهشت 
خبر داد و عنوان کرد این اثر نمایشــی برگرفته از ۲ نمایشنامه شناخته 

شده ایرانی است.
حامد شــیخی نویســنده و کارگردان نمایش »مرگ در پاییز« درباره 
اجرای این اثر نمایشــی گفت: نمایش »مرگ در پاییــز« از امروز ۱۱ 
اردیبهشــت ماه اجرای خود را در عمارت نوفل لوشاتو آغاز می کند. این 
نمایش با نگاهی به ۲ نمایشــنامه »مرگ در پاییز« اکبر رادی و »آسید 
کاظم« نوشته محمود استاد محمد نوشــته شده که با اتفاقاتی که خود 
من در زندگی تجربه کرده ام درآمیخته اســت و فضای یک قهوه خانه 

بین راهی در دهه ۶۰ را به تصویر می کشد.
وی ادامه داد: اتفاقات نمایش در ســال ۶۵ رخ می دهد از این رو در اجرا 
تلاش شده از نشــانه ها و وقایع مربوط به آن ســال که در کشور جریان 
داشــته برای همذات پنداری بیشــتر مخاطبان و زنــده کردن حس 
نوســتالژی آنها بهره گرفته شــود تا شاهد فضاســازی واقع گرایانه ای 
نسبت به دهه ۶۰ در نمایش باشیم به عنوان نمونه در نمایش از سریال 
»ســال های دور از خانه« یا همان »اوشــین« و عملیــات کربلای ۵ و 

مواردی از این قبیل که در آن سال رخ داد، صحبت می شود.
شیخی درباره داستان نمایش توضیح داد: نمایش »مرگ در زمستان« 
داســتان ۲ راننده کامیون را در کافه ای بین راهی نشان می دهد که در 
انتظار عبور مشــدی هســتند، که قصد دارد برای دیدن پسرش که از 
پشت جبهه آمده به اهواز برود در این میان حقایقی بین شخصیت های 
داستان برملا می شــود که سرنوشتشــان را تغییر می دهد و در پایان 

شاهد اتفاق غیرمنتظره ای هستیم.
کارگردان نمایش »هفت پیکر« درباره شکل گیری نمایش یادآور شد: 
ســال ۸۲ نمایشــنامه »مرگ در پاییز« زنده یاد رادی را به صورت یک 
کار دانشــجویی اجرا کردیم و من از همان زمان علاقه مند بودم که این 
نمایشنامه را روی صحنه ببرم در طول این زمان یک سری اتفاقات هم 
بر من گذشــت که علاقه مند بودم آنها را نیز وارد داســتان کنم که در 

نهایت به نمایشنامه »مرگ در زمستان« رسیدم.
این بازیگر و کارگردان درباره اجرا در عمارت نوفل لوشاتو بیان کرد: این 
نمایش قرار بود زمستان سال گذشته در تماشــاخانه سپند به صحنه 
برود از این رو عنوان »مرگ در زمســتان« عنوان مناسبی برای آن بود 
اما به دلیل اینکه شهرداری تماشاخانه سپند را پلمپ کرد اجرای ما در 
این سالن منتفی شد. متاســفم که این اتفاق رخ داده و جلوی فعالیت 
یک فضای فرهنگی در شرایط نامســاعدی که تئاتر ایران دارد، گرفته 

شده است.
وی در پایان تاکید کرد: تماشــاخانه ســپند یکی از بهترین سالن های 
خصوصی تئاتر کشور اســت از این رو امیدوارم زودتر مشکلش برطرف 
و دوباره بازگشــایی شــود. بعد از این اتفاق ما تا همین چند وقت قبل 
منتظر برطرف شدن مشکل تماشاخانه ســپند و بازگشایی آن بودیم 
که این اتفاق رخ نداد از این رو طی صحبت هایــی که با داود نامور مدیر 
عمارت نوفل لوشــاتو داشتم قرار بر این شــد که نمایش در تماشاخانه 
نوفل لوشــاتو به صحنه برود. متاسفانه فصل مناســب اجرا را از دست 
دادیم و مجبور به اجرا در ماه اردیبهشت شــدیم اما امیدوارم کار مورد 

توجه مخاطبان قرار گیرد.
حامد شــیخی، رضا نیلی، علی اســدیان، ساغر بهنام، ســاناز خدایی 
بازیگــران نمایــش »مرگ در زمســتان« هســتند کــه از ۱۱ تا ۲۵ 

اردیبهشت ساعت ۱۷ در عمارت نوفل لوشاتو روی صحنه می رود.

قاب

»ما تمام شدیم؛ قبول. ولی بپذیرید که سینمای امروز 
هم دیگر خیلی بی در و پیکر شده است.«

»رضا طوفان« بدمن معروف ســینما در دهه های ۶۰ 
و ۷۰ خورشــیدی همین چند روز قبل ۷۴ ساله شد و 
در شرایطی که بیماری مشــکلاتی را برایش به وجود 
آورده ولی باز هم سینما برایش دغدغه است؛ دغدغه ای 
که حسرت هم با خودش دارد چون به ایسنا می گوید: 
حق یک بازیگر حرفه ای کــه عمرش را صرف بازیگری 
کرده، این نیست که نگران باشد و ببیند آینده اش چه 

می شود.
رضا صفایی پور بازیگر فیلم های »کانی مانگا«، »شکار 
خاموش«، »میرزا کوچک خان« و »چشــم عقاب« که 
در دوران اوج فعالیتــش به طوفان شــهرت پیدا کرده 

بود، مدتی اســت به پارکینسون مبتلا شده 
و حرکت و تکلم کمی برایش ســخت شــده 
اما خوب مــدارا می کند، هــر چند می گوید 
»خوردن روزی ۱۵ قرص خیلی سخت است 

مخصوصا که هر کدام عوارضی هم دارند.«
آخرین فیلــم او »گیجگاه« عــادل تبریزی 
بود که در آن حضور داشــت و هنوز به اکران 

عمومی درنیامــده ولی خودش آخریــن فیلمی را که 
بازی جدی داشــته، »پرچم های قلعه کاوه« می داند 
که مربوط به ۱۶ سال قبل اســت و بعد از آن دیگر خبر 
خاصی از حضورش جلوی دوربین نبوده؛ »پیشــنهاد 
بازی که دیگر نیســت. کلا از بچه های قدیمی سینما 
و هم نسلان من خیلی در ســینما و تلویزیون نیستند؛ 

بازیگران سریال ها را نگاه کنید! بیشتر صفر 
کیلومتر هستند. البته نمی گویم بازیگرهای 
جدید نباید بیایند ولی قبلا کســت چیدن 
جور دیگری بود. الان فامیل بازی زیاد شــده 

در صورتی که سینما قبلا در و پیکر داشت.«
اگرچه بیماری، یک سال قبل پای این بازیگر 
را به بیمارستان کشاند اما از پیگیری فیلم ها 
و ســریال ها و جریان روز غافل نیســت. می گوید توان 
جسمی لازم را برای ســینما رفتن ندارد ولی »برادران 
لیلا« را که نســخه قاچاق آن پخش شده، دیده است. 
»فیلم خیلی خوبــی بود، البته بدآموزی هم داشــت. 
ســعید پورصمیمی خیلی خوب بود،  جزو اســاتیدی 
است که تکرار نمی شود و انگار بعد از ۶۰ سال تازه آمده. 

بدی سینما این اســت که ناگهان فیِد می شوی و بعد با 
یک نقش دوباره برمی گردی. آن وقت همه با مشــابه 

همان نقش سراغت می آیند.«
او ادامه می دهــد: »مــن و خیلی دیگــر از همکارانم 
دوست داشــتیم از توانایی های ما اســتفاده می شد. 

آنتونی هاپکینز را ببینید.
 برای بازی در نقشــی منفی در فیلم »ســکوت بره ها« 
اسکار گرفت ولی اینجا اصلا به نقش منفی بهایی داده 
نمی شد. سختی ماجرا اینجاست که من به عنوان یک 
بازیگر با بیش از ۵۰ سال سابقه آینده  تضمین  شده ای 
ندارم و بدون هیچ درآمدی، صرفا با حقوق بازنشستگی 
باید نگران آینده باشم و این شــرایط برای بسیاری از 

سینماگران قدیمی وجود دارد.«

چهره

خریدار   نقش معلــم به عنــوان یکی از 
جذاب ترین محک ها برای هر بازیگر، به وفور 
در سینمای ایران تکرار شده است. اما در این 
میان، برخی نقش ها به واسطه نوع اثرگذاری 
و تحلیل دقیق تری از وضعیت معلم در یک 
موقعیت حساس، به شکل بهتری در حافظه 
بصری سینمادوستان به یادگار مانده اند.۱۲ 
اردیبهشــت ، روز معلــم اســت. روزی که 
همه مــا از کودکــی، آن را محتــرم و ویژه 
می دانســتیم و به یاد بزرگ ترین معلم های 

زندگی خود می افتیم.
نقش معلم اما یکــی از جذاب ترین نقش ها 
بــرای نویســندگان و کارگردانان اســت. 
نقشــی که یک بازیگر، با تجربه و خاطراتی 
که از مابــه ازای آن دارد، می تواند ابتکارات 
بســیاری را در خلق یک نقش ویــژه پیاده 
کند. به همین دلیل اســت که بســیاری از 
بازیگران شاخص ســینمای ایران، حداقل 
یک بــار در نقش معلــم ظاهر شــده اند و 
برخی از آنها توانسته اند با این نقش، یکی از 

برترین های کارنامه خود را رقم بزنند.
در ادامه به ۱۰ بازیگــری خواهیم پرداخت 
که خاطره سازی بیشــتری را با نقش معلم، 
برای مخاطبان ســینمای ایــران به همراه 

داشته اند.

پرویز فنی زاده
پرویز فنی زاده در ســال ۵۱، یکی از بهترین 
نقش های عمر خــود را در رگبــار بیضایی 
ایفــا کرد. آقــای حکمتــی بــا آن عینک 
ته اســتکانی که وقار ویژه ای را در هیبت و 
نگاه خود می پروراند، با آن که نمادی از یک 
دوران ســیاه بود اما به شکلی موازی، درگیر 
جریان هایی شد که جایگاه معلم بودن او را 
به شکلی برجســته، در کانون توجهات قرار 
داد. این نقش آفرینی در ســینمایی که طی 
آن ســالیان، توجه چندانی بــه این مقوله 

نداشت، بسیار دیده شد.

فرامرز قریبیان
فرامرز قریبیان در فاصله ســال های ۵۸ تا 
۶۴، در ۳ فیلم جنگ اطهر، آوار و سایه های 
بلند باد، نقش معلم را بازی می کند. ۳ نقش 
متفاوتی که ویژگی مشــترک آنها، صبوری 
ذاتی این بازیگر بــود. نقش هایی که بیش 
از کنش مندی بیرونی، اســتقامت فردی و 
شــکیبایی نفس معلم را نشانه گرفته بودند 
تا وی در برابر موقعیت های مختلف، دست 
به عکس العمل های احساســی و لحظه ای 

نزند. قریبیان کــه تا پیش از ایــن ۳ فیلم، 
یکی از بازیگران شــاخص ســینمای پیش 
از انقــلاب بود، بــا این ۳ نقــش، توجهات 
بســیاری را به ســمت خود معطوف کرد تا 
ایــن ۳ نقش آفرینی در خاطره ســینمایی 

سینمادوستان نقش ببندد.

علی نصیریان
مســعود جعفری جوزانــی در ســال ۶۴، 
فیلم جاده های ســرد را جلوی دوربین برد. 
فیلمی کــه علی نصیریــان، نقش محوری 
آن را با عنــوان آقامدیر بازی کــرد. فارغ از 
ســادگی و صمیمیت نقش، آقامدیر در این 
فیلم، درس زندگی به شــاگردانش می داد. 
نــگاه آقامدیر بــه شــاگردانش، برخلاف 
روال آمــوزش دهه ۶۰، محــدود به کتاب 
و فرآیند آموزشــی کلیشــه  ای نبود بلکه 
امیدآفرینی برای بچه های روســتایی بود 
که می خواســتند مانند درخت، سرما را به 

زمین بزنند.

خسرو شکیبایی
خسرو شکیبایی در ســال ۶۵، رابطه را بازی 
کرد. معلم دلســوزی که پی می بــرد یکی از 
شاگردانش که کرولال اســت، نمی توان آن 
ارتباط مفید را با آدم هــای اطراف خود برقرار 
نمایــد. تاثیرگذاری بازی شــکیبایی در این 
فیلم آن جایی است که وی تلاش می کند تا در 
فرامتن، روحیه خودباوری را به دانش آموزش 

تزریق کند و به وی بفهماند که مقصر تنهایی 
او، خودش اســت. تلاشــی که خیلی زود به 
بار نشســته و از یک موتیف غم بار، کلاژی از 
امیــدواری و روشــنی بیرون می آیــد. البته 
شکیبایی، ۳ سال بعد نیز در عبور از غبار، یک 
نقش آفرینی احساسی و دراماتیک از شمایل 

یک معلم غصه دار را ایفا کرد.

بیژن امکانیان
بیژن امکانیان در ســال ۶۵، در دبیرستان 
بهترین فیلم اکبر صادقــی، یکی از بهترین 
بازی های عمرش را بــه نمایش می گذارد. 
او در ایــن فیلم، نقش علی ناصــری را بازی 
می کند. معلمــی که مدتی درگیــر اعتیاد 
بود و حالا با بازگشــت بــه زندگی طبیعی، 
تمام تمرکز او بر روی مســیری اســت که 
شاگردانش را به اعتیاد نرســاند. امکانیان 
در این فیلم به خوبی توانســت یک مقارنه 
احساسی از تقابل گذشــته خود با زندگی 
حال شــاگردی که درگیر اعتیاد اســت را 
به نمایــش گذاشــته و به عنــوان بازیگر، 
تاثیرگــذاری خوبــی را بــر فضــای فیلم 

مستولی نماید.

هما روستا
هما روســتا در ســال ۶۶، در فیلــم پرنده 
کوچک خوشــبختی، یــک نقش آفرینی 
خیره کننــده دارد. معلم روانشناســی که 
در مدرسه کودکان اســتثنایی مشغول به 

کار می شــود و ماحصل تربیت رفتاری او بر 
روی یک دانش آمــوز بیش فعال، به مراتبی 
از فــداکاری و جنــون ختم می شــود که 
مخاطب را تحت تاثیر قرار می دهد. روســتا 
در این فیلم پوران درخشــنده، به اندازه ای 
در لایه هــای زیرین نقش فــرو می رود که 
دســت بالا را در بروز ابتکارات فردی داشته 
و مخاطبــش را در هــر برهه روایــی فیلم، 

غافل گیر می کند.

حسین سرشار
حسین سرشار در سال ۶۸، یکی از بهترین 
بازی هــای کارنامــه اش را در فیلم فانتزی 
ای ایران به ثبت رســاند. آقای سرودی که 
هم زمان تلاش داشت تا شــاگردانش از آن 
حالت رخوت همیشگی نجات داده و آنها را 
خلاق بار بیاورد. در همیــن رویکرد بود که 
وی موانعی چون مکوندی را ســد راه خود 
می دید تا وجه مبارزه بــازی او نیز به عنوان 
یکی از شــاخصه های یک معلــم فداکار در 
این فیلم ناصر تقوایــی، نظر هر مخاطبی را 
به خود جلــب کند. آنچه از آقای ســرودی 
در ایــن فیلم دیدیــم، نوعی دلســوزی و 
ازخودگذشــتگی برای یک اصلاح حیاتی 
بود کــه می توانســت درس زندگی بزرگی 

باشد برای تمام دانش آموزان آن روستا.

رضا عطاران
شــاید کمترکســی تصور می کرد که رضا 

عطــاران در یک فیلم کمــدی بتواند نقش 
یک معلم شــیمی را تا این انــدازه ماندگار 
بازی کند. ورود آقایــان ممنوع؛ معلمی که 
از یک سو، تحت جبر سنگین مدیر مدرسه 
قرار داشت و از ســوی دیگر، تلاش داشت 
تا شــاگردانش را در المپیاد، سربلند بیرون 
بیاورد. ضلع ســوم این قاعــده نیز موضوع 
عاشــق شــدن بود که وی با یــک پیرنگ 
مشــترک که منگی بیش از انــدازه او بود، 
توانست این منگی را به عنوان نخ تسبیح هر 
سه ضلع این داســتان به هم سنجاق کرده 
و یکی از معلم های ماندگار ســینمای ایران 

شود.

شهاب حسینی
شهاب حســینی در فیلم فروشــنده، یک 
نقش آفرینــی زیرپوســتی را تجربه کرد. 
حســینی در این فیلــم، در قامــت معلم 

دبیرستان و بازیگر تئاتر است. 
اما آنچه جــزو نشانه شناســی رفتاری وی 
می بینیم، روحیــه معلمی و آرام او اســت 
که ســبب می شــود تــا وی در مواجهه با 
ســخت ترین تصمیم ها، به مانند یک انسان 

فرهنگی و متعهد رفتار کند. 
درواقع، عمادی کــه در فیلم فرهادی دیده 
می شود، بیش از آن که روحیه متهورانه یک 
بازیگر را داشته باشد، یک معلم آرام است که 
با شخصیت پردازی درســت و بازی اصولی 
توانسته کمک بزرگی به رسوب المان های 
این شخصیت در کلیت فیلمی کند که وی 

حلقه مرکزی روایت آن است.

جواد عزتی
جــواد عزتــی در فیلــم خورشــید مجید 
مجیــدی، اگرچه نقش کوتاهــی را تجربه 
کرده اما توانســته تصویر جدیدی از معلم 
را به ســینمای ایران الصاق کند. تصویری 
که طبق آموزه هــای روز اســت و طی آن، 
دوستی صمیمانه ای میان معلم و شاگردان 
برقرار می شــود. بر پایه این دوســتی است 
که انســانیت و اخلاق، در جایــگاه کتاب و 
آموزه های کلیشــه ای تدریس قرار گرفته 
و یــک همخوانی مشــترک از دو نســل را 
به تصویر می کشــد. درواقــع آن رگه های 
روشنفکری که از معلم آزادی خواه و دلسوز 
دهه ۶۰ در سینمای ایران ترسیم شده بود، 
حالا در اواخر دهه ۹۰، بــا این نقش آفرین 
جواد عزتی، به روزرسانی شد تا عزتی، نقشی 

ویژه را در کارنامه خود تجربه کند.

حرفهای»طوفان«ازبیدروپیکریسینماوبدآموزی»برادرانلیلا«

معاون صندوق هنر پاسخ داد

ماجرایقطعبیمهبرخیاعضایصندوقهنرچیست؟
علیرضــا ســعیدی  معــاون اعضای 
صنــدوق اعتباری هنــر در پی انتشــار 
برخی از صحبت ها و اظهارنظرها مبنی بر 
قطع بیمــه تامین اجتماعــی تعدادی از 
هنرمندان عضو این صنــدوق توضیحاتی 

را ارائه کرد.
مســلم کریمی معاون اعضــای صندوق 
اعتبــاری هنر ضمــن تکذیــب برخی از 
اظهارنظرهــا دربــاره قطع بیمــه تأمین 
اجتماعــی بعضی از هنرمنــدان عضو این 
مجموعه توســط صندوق اعتبــاری هنر 
بیان کرد: شناســایی هنرمنــدان و ارائه 
خدمات یکی از مهم ترین وظایف صندوق 
اعتباری هنر از بدو تأســیس تــا به امروز 
بوده اســت که در حال حاضر نیز صندوق 
به عنــوان مجموعه حمایتی وابســته به 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی خود را 
موظف به انجام این وظیفــه در بهترین و 
مؤثرترین شــکل ممکن بر اساس امکانات 

می داند. 
صندوق در قالب ســازوکارهای تخصصی 
وظیفه حمایت از اصحــاب فرهنگ و هنر، 
روزنامه نگاران و خبرنــگاران و فعالان قرآن 
و عترت را به عهده داشته و تلاش می شود تا 
هر روز هم نسبت به افزایش این حمایت ها، 

کارهای مؤثری انجام شود.

عضویت در صندوق با تخلف و جعل 
عنوان »هنرمند«

وی ادامه داد: متأسفانه طی سنوات گذشته 
بعضی از افراد با تخلف و جعل عنوان هنرمند 
در مــدارک ارائــه شــده، وارد چرخه های 
حمایتی و خدماتی صندوق شــده اند که در 
این زمینه بعد از اینکــه متوجه این فرآیند 
شــدیم، تلاش کردیــم تا از طریق مســیر 
قانونی، در این زمینــه اقدامات قضائی لازم 
را بر اســاس مدارک و اسنادی که در اختیار 
داشــتیم، انجام دهیم و از طریق حقوقی و 
قضائی نســبت به احقاق حقوق هنرمندان 

اقدام کنیم.
کریمی افــزود: یکــی از مهم ترین مواردی 
که طی ماه های گذشــته روی آن متمرکز 
هســتیم، بحث ســاماندهی و به روزرسانی 
بانــک اطلاعاتــی اعضاســت کــه در این 
زمینــه تــلاش می کنیم ضمــن پیگیری 
موضوعاتی از جمله تمدید عضویت و سایر 
اقدامــات مربوط بــه این فرآیند، شــرایط 
خدمات رســانی و حمایتی را ساماندهی و 
گسترش دهیم. در این چارچوب آنچه برای 
ما نکتــه ضروری به حســاب می آید تلاش 
برای تکمیل بزرگترین ســامانه اطلاعاتی 
اصحاب فرهنگ، هنر، رسانه و فعالان قرآن 
و عترت اســت که بتوانیم در ایــن زمینه به 

شــرایط بهتری در ارائه خدمات برسیم. در 
واقع شناســایی اعضای فعال از میان افراد 
غیرهنرمندی که به صورت غیرقانونی وارد 
مسیر عضویت شــده اند، موضوعی است که 

مشغول انجام آن هستیم.
معــاون اعضا صندوق اعتبــاری هنر گفت: 
این ســاماندهی بدون تردید نه تنها فرآیند 
ارائه خدمات را متوقف نمی کند، بلکه مسیر 
مؤثــری برای ارائــه تســهیلات و خدمات 
بهتر براســاس اطلاعات دقیق احصا شــده 
هنرمندان اســت کــه می توانــد در جهت 
توانمندســازی اصحــاب فرهنــگ و هنر 
دربرگیرنده اتفاقات خوبی باشــد. به اذعان 
تمامی مجموعه ها، انجمن هــا و خانه های 
مرتبط با حوزه فرهنگ و هنر این ساماندهی 

از کارهای ضــروری بوده کــه می تواند در 
جهت منافع هنرمندان عزیز از آن استفاده 
کرد. فقط در ســال ۱۴۰۱ بیش از ۱۴ هزار 
نفر از فعــالان فرهنگی و هنری کشــور به 
عضویت صندوق درآمده انــد و ۱۰ هزار تن 
از اصحاب فرهنگ، هنر و رســانه به فرآیند 
خدمات بیمــه ای صندوق اضافه شــده اند 
و تحت پوشــش بیمــه تأمیــن اجتماعی 

صندوق قرار گرفتند.
 لازم به ذکر اســت که صندوق ســالیانه به 
ازای هر نفر حدود ۷ میلیــون تومان یارانه 
به حساب ســازمان تأمین اجتماعی واریز 

می کند.

بیمه تأمین اجتماعی هیچ »هنرمند 
فعالی« را قطع نکردیم

وی در بخش دیگــری از صحبت های خود 
توضیح داد: اکنــون بیــش از ۹۷ هزار نفر 
در صنــدوق اعتباری هنــر عضویت دارند 
که از ایــن تعداد بیــش از ۵۴ هــزار نفر از 
بیمه تأمین اجتماعی اســتفاده می کنند. 
بنابراین ما غیر از مواردی که اشاره داشتم، 
به هیــچ عنوان فردی را حــذف نکرده ایم و 
قطعاً خدمات به هیــچ هنرمندی که عضو 
صندوق باشــد قطع نخواهد شــد و حتی 
گســترش پیــدا خواهد کرد. ســاماندهی 

نیز از آبان ســال ۱۴۰۰ آغاز شده و طی آن 
اطلاعــات، تاکنون بیش از ۳۵ هــزار نفر از 
اعضا وارد مرحله تمدید عضویت شــده اند 
که با اطلاع رســانی های صــورت گرفته از 
سوی صندوق ۸۰ درصد از این افراد نسبت 
به تکمیل مــدارک و به روزرســانی پرونده 
عضویت خود اقدام کرده اند. ســایر اعضا نیز 
در حــال تکمیل اطلاعات و به روز رســانی 
عضویت خود هســتند و امیدواریم تا پایان 
ســال بانک اطلاعات جامعی داشته باشیم 
و این بانک بتواند به عنوان مجموعه آماری 
برای توانمندسازی هنرمندان شرایط مفید 

فایده ای را ایجاد کند.
کریمی در پایــان تصریح کــرد: همین جا 
اعلام می کنم که بیمه تأمین اجتماعی هیچ 
هنرمند فعالی از طریق صنــدوق اعتباری 
هنر قطع نشــده و اگر مواردی مطرح شده 
که بیمه برخی اعضای فعــال در این زمینه 
حذف شــده به هیچ عنوان صحیح نیست، 
مگر اینکه فرد بیمه شده در حوزه پرداخت 
حق السهم خود اقدامی را انجام نداده باشد. 
در این صورت هم ایــن آمادگی را داریم اگر 
عضو محترمی غیر از مواردی که به آن اشاره 
داشــتم با مشــکلی در زمینه قطعی بیمه 
مواجه شــده باشد، رســیدگی های لازم را 

انجام دهیم.
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میدان

هافبک اســتقلال در واکنش به حواشی داربی ۱۰۰ و 
حرکت علیرضــا بیرانوند در برابر هواداران اســتقلال 
گفت: به هر حال یک ســری رفتارها را دوســت ندارم. 
شــاید علیرضا بیرانوند دوســت داشــته باشد چنین 

حواشی ای به وجود بیاورد.
مهدی مهدی پور، هافبک اســتقلال درباره این که این 
تیم شــانس قهرمانی دارد یا خیر؟ اظهــار کرد: اصلا 
این جور نیست که شــانس قهرمانی نداشــته باشیم. 
امیدواریم ســه بازی باقی مانده خودمان را با برد پشت 
سر بگذاریم و دو رقیب دیگر هم در بازی های باقی مانده 
امتیاز از دست بدهند. بنابراین اصلا این طور نیست که 
قهرمانی برای ما تمام شــده باشــد و هنوز امیدواریم. 
باخت در داربی خوب نبود اما با صحبت هایی که انجام 
شد و تمرینات خوب، بازی حذفی را بردیم و حالا روی 
مســابقات بعدی تمرکز و آمادگی کافی داریم. خدا رو 
شــکر بازی پارس جم در حذفی را بردیم و روحیه تیم 

بازگشته اســت. شــرایط تیم ما خیلی بهتر 
شده اســت. ان شــاءالله بتوانیم یک نتیجه 
خیلی خوب در بازی صنعــت نفت بگیریم و 

برای دو بازی آخر آماده باشیم.
او دربــاره آخرین شــرایط آمادگی خودش 
تصریح کرد: شرایطم خوب است. مصدومیت 
و هفت هفته ای که نبودم کمی مرا از شرایط 

خوبم دور و اذیتم کرد؛ ولی خدا را شــکر الان شــرایط 
خیلی خوبی دارم. امیــدوارم در بازی های باقی مانده 
بتوانم نظر آقای ســاپینتو را جلب کنم و در چهار، پنج 

بازی باقی مانده لیگ و جام حذفی بازی کنم.
مهدی پور با اشاره به قرعه اســتقلال برای بازی مقابل 
نســاجی در جام حذفی افزود: به هر حــال این مرحله 
نیمه نهایی جام حذفی اســت و شــرایط هر چهار تیم 
خوب بــوده که تا این مرحله رســیدند. نســاجی هم 
تیم خوبی اســت و در چنــد هفته اخیــر نتایج خوبی 

گرفته اســت. پیکان تیم خوبی بود که آن ها 
توانستند سه بر صفر شکستش دهند. قطعا 
برنامه ما طوری اســت در هــر دو جام موفق 

باشیم.
این هافبک استقلال درباره این که بازیکنان 
این تیم دوســت داشــتند در جام حذفی به 
پرسپولیس برخورد کنند، بیان کرد: دوست 
داشتیم به پرســپولیس بخوریم. به هر حال یک سری 
رفتارها را دوســت ندارم. شاید علیرضا بیرانوند دوست 
داشته باشــد چنین حواشــی ای به وجود بیاورد. من 
همیشــه دوســت دارم هوادار تیم خودم را شاد کنم 
اما تحت هر شــرایطی به هوادار تیم رقیب هم احترام 
می گذارم. به نظرم کار علیرضــا بیرانوند خوب نبود اما 
هر فردی دیــدگاه و طرز تفکر خــودش را دارد. تیم ما 
علاقه دارد خیلی زود یک بازی با پرســپولیس داشته 
باشد.وی درباره دیدار مقابل نساجی خاطرنشان کرد: 

همه تلاش مان را می کنیــم تا تیم خوب نســاجی را 
شکست بدهیم. آن ها هم تیم هوادار را شکست بدهند. 
به نظرم یک فینال خوب می شود که اتفاقات زیادی در 

آن می افتد.
مهدی پور در ادامه اظهار کرد: این یک مســاله عادی 
اســت که ســه هفته آخر لیگ بازی ها هم زمان باشد. 
غیرهمزمانی در شــرایطی که لیگ این قدر حســاس 
اســت و در شــرایط قهرمانی جدول، تاثیرگذار است. 
الان شرایط ویژه ای است؛ سه تیم با یک امتیاز اختلاف 
نســبت به یکدیگر در جدول حضور دارند. چه اتفاقاتی 
می افتاد که چنین تصمیماتی گرفته می شــود، واقعا 

نمی دانم.
این هافبک اســتقلال درباره شــرایط قراردادش در 
آخر فصل نیز گفت: با اســتقلال قــرارداد دارم اما باید 
اجازه بدهیم که فصل تمام شود و نسبت  به آخر فصل و 

اتفاقات، بعد از پایان این فصل تصمیم می گیرم.

 رئیس فدراســیون جودو بــا بیان اینکــه تعلیق این 
فدراسیون به صورت قطعی در ۲۰ شهریورماه به اتمام 
می رسد، گفت: نگران کرسی آســیایی نیستیم چون 
بعد از اتمام تعلیق اتفاقــات خوبی رخ می دهد که فعلا 

نمی توانم آن را بیان کنم.
آرش میراسماعیلی در خصوص سفر به کویت و حضور 

در انتخابات اتحادیه جودو آســیا، اظهار داشت: در این 
انتخابات، الانزی با کســب اکثریت آرا برای چهار سال 
دیگر رئیس اتحادیه آســیا شــد. با دعوت رسمی او در 
این کنگره شرکت کردم و خوشبختانه جلسات بسیار 
خوبی با ماریوس ویزر رئیس فدراسیون جهانی، الانزی 
رئیس اتحادیه آسیا، یاماشیتا رئیس فدراسیون ژاپن و 

چند مقام مسئول دیگر داشتم.وی در خصوص مطرح 
شدن شــایعاتی مبنی بر اینکه تعلیق ایران بعد از ۲۰ 
شهریورماه نیز ادامه خواهد داشت، گفت: اصلا چنین 
چیزی صحت ندارد و رئیــس جهانی نیز تاکید کرد که 
قطعا ۲۰ شــهریور تعلیق به اتمام می رســد و یک روز 
پس از آن ما در تمامی رویدادهــای بین المللی حاضر 

خواهیم بــود. رای دادگاه عالی ورزش قطعی اســت و 
تاکید شده ۲۰ شهریور به اتمام می رسد و جای نگرانی 
وجود ندارد.رئیس فدراســیون جــودو تصریح کرد: 
صحبت های بســیار خوبی با ماریوس ویزر داشتیم که 
خیلی از آنها محرمانه اســت. او از ایران حمایت خواهد 

کرد تا خیلی زود بتوانیم به کوران مسابقات برگردیم. 

استقلال

جودو

خریدار  دختــر وزنه بردار ایــران گفت: 
با توجه بــه حضــور دو وزنه بــردار چینی 
در دســته ۸۱ کیلوگــرم قهرمانی آســیا 
کار بســیار ســختی دارم اما برای داشتن 
بهترین عملکرد به مســابقات می روم و کم 

نمی گذارم.
الهام حســینی درباره  وضعیــت خود برای 
حضور در مســابقات وزنه برداری قهرمانی 
آسیا ۲۰۲۳ کره جنوبی بیان کرد: مسابقات 
قهرمانــی آســیا یکــی از گزینشــی های 
المپیک پاریس اســت و دســته وزنی من 
)۸۱ کیلوگرم( هم المپیکی است، از این رو 
رقابت خیلی سخت و سنگین است و خیلی 
متفاوت بــا قهرمانی آســیا ۲۰۲۲ بحرین 
خواهد بود. دو وزنه بــردار چین که نفر اول 
و دوم قهرمانی جهان کلمبیا هســتند، در 
لیســت اولیه قهرمانی آســیا رکوردهای 

بالایی دارند.
او افزود: خدا را شــکر شــرایطم نسبت به 
اردوهای قبل بهتر شــده و تمام تلاشــم بر 
این بود که افزایش رکورد داشــته باشم. با 
توجه به مدت زمانی که برای آماده ســازی 
داشتیم، شــرایطم بد نیســت و در مسابقه 

تمام تلاشم را می کنم.

 دردسر 2 وزنه بردار چینی برای 
قهرمان آسیا

حســینی در پاسخ به این پرســش که فکر 
می کند چقدر کارش برای دفــاع از عنوان 
قهرمانی آســیا سخت باشــد؟ تاکید کرد: 
شرایط مسابقات قهرمانی آسیا کره جنوبی 
متفاوت است. همه تلاشــم بر این است که 
افزایش رکورد مجموع داشــته باشــم و در 
کنارش مدال بگیرم. اگر واقع بین باشــیم، 
با توجه به حضور دو وزنه بردار چینی، دفاع 
از عنوان قهرمانی ممکن نیست با این حال 
هیچ چیزی قابــل پیش بینی نیســت. در 

کل کاری به کســی ندارم و برای داشــتن 
بهترین عملکرد به مســابقات می روم و کم 

نمی گذارم.

 با حضور کوروش باقری به آینده 
امیدوارم

قهرمان آسیا در پاســخ به پرسش دیگری 
مبنی بــر اینکه چقــدر به زمان نیــاز دارد 
تــا فاصله رکوردی خــود را بــا ۱۰ نفر اول 
رنکینگ المپیک کم کنــد؟ گفت: با حضور 
آقای کوروش باقــری در کنار تیــم بانوان 
خیلی به آینده امیدوار هستم. اگر ان شاءالله 
همه شــرایط مهیا باشــد و اردوها پیوسته 
باشــند، می توانم فاصله رکوردی را تا جایی 
که ممکن اســت، کاهش دهم. همه تلاشم 
بر این اســت که با یک رکورد مجموع خوب 

بتوانم سهمیه المپیک را بگیرم.

 تنها گرفتن سهمیه برایم کافی نیست
حسینی در مورد شــانس خود برای گرفتن 
ســهمیه المپیک پاریس بیــان کرد: هدف 
اول من و کادر فنی این اســت که ســهمیه 
بگیریم امــا برای من تنها گرفتن ســهمیه 
کفایت نمی کند چون شرایط برای خود من 
خیلی متفاوت است و می خواهم بجنگم که 

حضور درخشانی در المپیک داشته باشم.

 نباید انتظار داشت که تکنیک 
دختران مانند پسران باشد

وزنه بردار ملی پوش ایران در پاســخ به این 
پرســش که بارها در مورد ایــراد تکنیکی 
دختران صحبت شــده و خود او تا چه اندازه 
این ایرادات را برطرف کرده اســت؟ گفت: 
وزنه بــرداری بانوان زیر پنج ســال اســت 
که به صورت جدی شــروع شــده است. از 

طرفی دختران، مربی ثابت بالای سرشــان 
نداشته اند. اکثرا خودشــان به تنهایی کار 
می کنند یا از راه دور برنامــه می گیرند. از 
این رو نباید انتظار داشــته باشیم مانند یک 
پســر وزنه بردار که از ســنین پایه با کمک 
مربی تکنیک خوبی پیــدا می کند، آنها هم 
همان تکنیک را داشته باشــند. به نظرم در 
شــرایطی تکنیک ها به حالــت ایده آل می 
رســد که دختران وزنه بردار در همه شهرها 
از صفر تا صد کار، یک مربی بالای سرشــان 

داشته باشند.

 تکنیکم هر روز بهتر می شود
او ادامه داد: خودم در چند سالی که گذشته 
روز به روز  در بحث تکنیک بهتر شــده ام و 
مربیانی که کنار من بوده انــد، این را تایید 
می کنند. هر روز سعی می کنم که تکنیکم 

را بهتر اجرا کنم. نمی تــوان گفت قهرمان 
جهان و المپیک هم اشکال تکنیکی ندارند 
چون بدن روز به روز متفاوت است و ممکن 
است شــرایط مســابقات به گونه ای پیش 
برود که نتوانیــم آن چیزی را کــه مد نظر 
اســت کامل اجرا کنیم. با توجــه به حضور 
مربیان ارزشمند در کنارم و اینکه خودم نیز 
خواهان یادگیری ام، سعی کردم تکنیکم را 

به شرایط ایده آل نزدیک کنم.

 در شهرم جایی برای تمرین ندارم
وزنه بردار دســته ۸۱ کیلوگرم ایران درباره 
مشکل دختران برای نداشتن سالن تمرین 
در شهرستان ها تصریح کرد: مشکلی است 
که تقریبا اکثر ما دختــران وزنه بردار داریم 
و ســالن برای وزنه برداری بانوان نیســت. 
اداره کل ورزش و جوانان اســتان لرســتان 
قول داده اســت، در شهرم سالن اختصاصی 
را فراهــم کند و با اداره کل شهرســتان هم 
صحبت شده است. پیگیر هستم و قرار است 
به زودی این مشــکل برطرف شود چون در 

شهرم جایی برای تمرین ندارم.

 آرزویم این است که تمام بانوان برای 
مدال به مسابقات بروند

حســینی در پایان گفت: مسئولان ورزش 
و فدراســیون تا الان از ما حمایت کرده اند 
و امیدوارم این حمایت ها بیشــتر شــود و 
دختران هم بتوانند اســتعدادهای خود را 
نشــان دهند. یکی از آرزوهای من این است 
که وقتی تیــم بانوان اعزام می شــود، همه 
برای کســب مدال برویم. از مربیانی که در 
این مدت به من کمک کردند، نوید جابری، 
کیومــرث مقدســی، کادرفنــی تیم ملی 
مخصوصا کوروش باقری کــه با حضورش، 
خون تــازه ای در رگ وزنه بــرداری بانوان 

جاری شد، تشکر می کنم.

واکنشمهدیپوربهحاشیهبیرانوندوداربیحذفی

میراسماعیلی:نگرانکرسیآسیایینیستیم

روایت علی چینی از شبی که معاون احمدی نژاد و همراهانش به دیدار ناصر خان رفتند

چراحجازیپولمشاییاستقلالیراپسفرستاد؟
سپهر ستاری  علی چینی یکی از دوستان 

نزدیک ناصر حجازی بود.
در پی مصاحبه  آتیلا حجازی که از دوران پر 
فراز و نشیب زندگی اسطوره استقلال گفت، 
از شخصیت مستقل پدرش گفت که او حتی 
در بدترین و سخت ترین شرایط زندگی اش 
حاضر به کمک گرفتــن از هیچ کس حتی 
بالاترین نهاد کشور نداشــت، بعد از انتشار 
مصاحبــه این قضیــه با واکنش بســیاری 
در فضای مجازی همراه بــود و یکی از آنها 
علی چینی است که شاهد زنده آن داستان 
بود، با تماسی که با علی چینی داشتیم از او 
بیشــتر در مورد رد کردن پول نهاد ریاست 
جمهوری از او پرســیدیم کــه در زیر متن 
کامل مصاحبــه را می خوانیــم، همچنین 
می توانید بــرای خوانــدن مصاحبه کامل 
خبرآنلاین با آتیلا حجــازی اینجا را کلیک 

کنید.

 شما در واکنش به صحبت های آتیلا 
حجازی و حضور آقای مشایی در خانه 
آقای حجازی استوری منتشر کردید، 

در مورد آن اتفاق صحبتی دارید؟

من دوستی مشترک با آقای مشایی داشتم 
که ایشان پیشــنهاد دادند که اگر می شود 
آقای مشــایی از طرف دولت آقای احمدی 
نژاد به خانه ناصر حجازی بیاید و ناصر خان 
را ببیند و عیادت کننــد، من هم هماهنگ 
کردم و قرار شــد با هم به آنجــا برویم، دم 
خانه که رســیدیم دیدم که دور خانه پر از 
لباس شــخصی بود به عیادت رفتیم و این 
دوســت ما گفت هدیه ای دولت قرار است 
که بــه ناصر خــان بدهد، آن زمــان یادم 
هســت که ناصرخان هفته ای یک آمپول 
می زد که ۱۵ میلیــون قیمتش بود، رفتیم 
نیم ساعت آنجا نشســتیم و از آنجایی که 
می دانستم ناصر خان به کسی باج نمی دهد 
از او خواهش کردم وارد مسائل حاشیه ای 
نشــود و به عنوان اســطوره استقلال فقط 
آمده اند تا از او عیادت کننــد، موقع رفتن 
مثل اینکــه پاکتی را کنج مبل گذاشــته 
بودند و می خواستند مستقیم آن را به ناصر 
خان بدهند که از آنها خواستم به هیچ وجه 
این کار را نکنید، آنها هم آن را گذاشــتند 
و رفتنــد، وقتــی رفتند من و آتیــلا آن را 
شــمردیم و دیدیم ۱۰ میلیون پول است، 

آتیلا گفت چیکار کنیم؟ گفتم نمی دانم و 
من رفتم، هنوز دور نشــده بودیم که زنگ 
زدنــد و گفتنــد برگردید، ما هــم با آقای 
مشــایی برگشــتیم، که ناصر خان خیلی 
راحت پول رو پــس داد و گفت بگیرید من 

به این پول ها احتیاج ندارم.
من آنجا بــود که نمی دانســتم چیکار کنم 
و بین دو راهــی مانده بــودم. از یک طرف 
ناصرخان بود که با هم رفت و آمد خانوادگی 
داشتیم و از طرف دیگر آقای مشایی بود که 
تا من را دیده بود گفت گلت به برق شیراز را 

هیچ وقت یادم نمی رود.

 استقلالی بودند؟
بله آقای مشایی اســتقلالی بود. به من هم 
گفته بود هر کاری داشتی به من بگو برایت 
انجام بدم، من هم ســاده آن زمــان گفتم 

کاری ندارم.

 آقای احمدی نژاد هم استقلالی بود؟
بله فکر کنم او هم اســتقلالی بود، نمی دانم 
با او زیاد در ارتباط نبودم، اما آقای مشــایی 

استقلالی بود.

 واکنش مشــایی بعد از آن اتفاق چه 
بود؟

هیچی، مــن بعدها توضیــح دادم گفتم آن 
زمان هر آمپولی ناصرخان اهل پول گرفتن 
نیســت و و عزت نفس بالایی دارد و هزینه 
هایش را خودش می پــردازد. او با همه فرق 
دارد. او فقــط هــر هفتــه ۱۵ میلیون پول 
آمپول می دهد و این ده میلیون هدیه حتی 
پول آمپولش هم نمی شــود.که ناصرخان 
می زند ۱۵ میلیون قیمتش اســت بعد شما 
۱۰ میلیون دادید؟ به هر حال نیتشان خیر 

بود اما اطلاعاتشان ضعیف بود.

 آقای حجازی چی؟ شاکی نشدند که 
چرا آنها را آوردید؟

نه نه شاکی نشد، ســبک زندگی ناصرخان 
متفاوت بود، بــه قول معروف همان شــعر 
گلبرگ مغــرور عیــن واقعیت بــرای او و 
خصلتش بود. هیچ وقت دســتش را جلوی 
کسی دراز نکرد و همیشه شخصیت خودش 

را حفظ می کرد و مرد بسیار مهربانی بود.

 خاطره دیگری مثــل این اتفاق از او 
دارید؟

اولین بــاری که مــن دیالیز شــدم و برای 
پیوند کلیه رفتم، هر روز با آتیلا به من ســر 
می زد، ۳،۴ ســاعت پیش من میموند و به 
من دلداری و روحیه می داد، ۶ ماه تمام آمد 
و رفت تا من پیوند انجام دادم و بعد از آن در 

مدرسه فوتبالش کار کردم.

 حالا وضعیت خودتان چطور است؟
چند وقت پیش دیالیز شدم، دو واحد خون 
زدم و فردا آزمایش می دهم ببینم وضعیتم 
چطور است. کم خونی شدید دارم امیدوارم 

آن هم درست شود.

با نزدیک شدن به پایان لیگ پرتغال
طارمیبازهمبهدرخواستپورتوپاسخنداد

مهدی طارمی مهاجم ایران که قراردادش با باشگاه پورتو فصل آینده به 
پایان می رسد بازهم به پیشنهاد تمدید قرارداد پاسخ نداد.

 مهدی طارمی مهاجــم تیم ملی ایــران در تابســتان ۲۰۲۰ و با عقد 
قرارداد چهار ساله راهی تیم پورتو پرتغال شد. طارمی که سومین فصل 
حضورش در این تیم پرافتخار پرتغالی را ســپری می کند، در این فصل 

در مجموع ۲۵ بار گلزنی کرده که ۱۶ گل او در لیگ پرتغال بوده است.
این مهاجم از ابتدای حضورش در تیم پورتو تا به امروز هم ۷۵ بار گلزنی 
کرده اســت که این آمار او را در جمع پنج بازیکن گلزن خارجی باشگاه 

پورتو قرار داده است.
این آمار درخشان در کنار علاقه باشگاه های دیگر به جذب این مهاجم 
باعث شده اســت تا پورتو یک ســال قبل از اتمام قرارداد طارمی، برای 

تمدید آن دست به کار بشود.
این اتفاق پیش از شــروع جام جهانی ۲۰۲۲ قطر افتاد و رســانه های 
پرتغال مدعی شدند پورتو پیشنهاد تمدید قرارداد را به طارمی داده اما 
مهاجم ایران بررسی پیشــنهاد را به بعد از جام جهانی موکول کرد و به 

سئوالات رسانه ها در این مورد پاسخ نداد.
با وجود گذشــت ماه ها از اتمام جام جهانی اما طارمی هنوز درخواست 

پورتو برای تمدید قرارداد را بی پاسخ گذاشته است.
روزنامه »رکورد« پرتغال در گزارشی به این موضوع پرداخت و با عنوان 
»طارمی پاسخ تمدید را به تعویق انداخت« مدعی شد طارمی در حال 
حاضر روی نتایج و عملکردش در پورتو تمرکز کرده است تا رقابت های 

این فصل به پایان برسد.
پورتو در حال حاضر با چهار امتیاز کمتر از بنفیکا در رده دوم جدول رده 
بندی لیگ پرتغال است. در فاصله چهار هفته تا پایان این رقابتها، یاران 
طارمی هنوز این شــانس را دارند که بنفیکا را در صــدر بگیرند و برای 

دومین سال متوالی قهرمان لیگ بشوند.
آبی و ســفیدهای پرتغال همچنین در جام حذفی پرتغال هم شــانس 
قهرمانی دارند و در صورت عبور از تیم فامالیســائو در بازی برگشــت، 

راهی فینال این مسابقات می شوند.

هفته بیست و هشتم لیگ برتر
مخالفتاولیهباحضورتماشاگراندربازی

پرسپولیس-پیکان
مســئولان برگزارکننده رقابت های فوتبالی در شهر تهران همچنان با 
حضور تماشاگر در دیدار پرسپولیس و پیکان در ورزشگاه پاس قوامین 

مخالف هستند.
 ســازمان لیگ فوتبال با توجه به درخواســت باشــگاه پیکان تهران و 
همچنین برگزاری بازی استقلال مقابل صنعت نفت آبادان در ورزشگاه 
آزادی تهران تصمیم گرفت ورزشــگاه پاس قوامین را به عنوان میزبان 
بازی پرســپولیس و پیکان در هفته بیست و هشــتم لیگ برتر انتخاب 

کند.

از این رو باشگاه پرســپولیس با نامه نگاری های متوالی خواهان حضور 
هوادارانش در این دیدار شد. این در حالی است که شورای تأمین استان 
تهران اجازه حضور تماشــاگران در این ورزشــگاه داخل شهر را هنگام 

برگزاری بازی های سرخابی های پایتخت با هر تیم دیگری را نداده اند.
همین موضوع مورد بحث ویژه مســئولان ســازمان لیــگ و مدیران 
اســتانداری تهران و مســئولان انتظامی شــد تا راه های ممکن برای 

پاسخگویی به درخواست پرسپولیس را بررسی کنند.
پیگیری های مهر نشان می دهد مســئولان مربوطه به دلیل مختصات 
جغرافیایی اســتادیوم پاس و ایجاد ترافیک با حضور تماشــاگران در 
مسیرهای مواصلاتی به ورزشــگاه، با برگزاری بازی با حضور هواداران 

مخالفت کرده اند.
همچنین سازمان لیگ فوتبال طی استعلام قبلی از مسئولان ورزشگاه 
آزادی مجوز برگزاری دو بازی متوالی در چمن ورزشگاه آزادی را ندارد 

تا فعلًا حضور تماشاگران پرسپولیس برای بازی با پیکان منتفی باشد.
مدیران سازمان لیگ با پیگیری مســئولان فدراسیون فوتبال فردا هم 
جلســه ای را برگزار خواهند کرد تا تکلیف نهایی زمان و مکان برگزاری 

بازی پرسپولیس مقابل پیکان تهران را مشخص کنند.

آگهی موضوع ماده 3 قانون ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف
 و وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

هیات حل اختلاف مســتقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی 
متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون، تعیین تکلیف را بر اساس گزارش کارشناسان و به 

استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آرای ذیل تایید نموده اند.
رای شــماره 140160330001011810 پرونــده کلاســه 1401114430001000641 
همایون احمدی ده رجبی فرزند محمدحسن در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 95/05 
مترمربع پلاک شــماره 1/54 اصلی واقع در قم بخش چهار حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه 

نامه عادی مع الواسطه از نصراله راوند. )م الف 16710 (
رای شماره 140160330001013511 پرونده کلاسه 1401114430001001270 بتول 
حاتمی فرزند حسینعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 93/30 مترمربع پلاک شماره 
11012 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره 

در دفتر 234 صفحه 511 . )م الف 16711 (
رای شــماره 140160330001013311 پرونده کلاسه 1401114430001000442 علی 
اصغر مولائی فرزند امیدعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 49 مترمربع پلاک شماره 
11285/190 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه 
 از یونس فلاح سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی 139920330001020800 .

)م الف 16712 (
رای شــماره 140160330001007040 پرونــده کلاســه 1401114430001000362 
غلامحسین محســنی نیکوگفتار فرزند جعفر در ششــدانگ یک باب ساختمان به مساحت 298 
مترمربع پلاک شماره 10418/2 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند 

مالکیت مشاعی صادره در دفتر 354 صفحه 257 . )م الف 16713 (
رای شــماره 140160330001013694 پرونــده کلاســه 1401114430001001714 
زهره شــکری زاد فرزند اسمعیل در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
ششدانگ 99/73 مترمربع پلاک شماره 9441 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 

یک قم سند رسمی شماره 143312 مورخ 1401/09/27 دفترخانه 5 قم. )م الف 16714 (
رای شماره 140160330001013695 پرونده کلاسه 1401114430001001715 انسیه 
عشوری فرزند حسین در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 
99/73 مترمربع پلاک شماره 9441 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

سند رسمی شماره 143312 مورخ 1401/09/27 دفترخانه 5 قم. )م الف 16716(
که مورد تایید قرار گرفته و از آنجایی که مقرر گردیده پس از نشر آگهی و انقضای مورد مقرر 
ســند مالکیت رســمی صادر گردد با توجه به عدم دسترســی به مالکین مشاعی مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشــخاص ذینفع اعتراضی داشــته باشند ظرف مدت 2 
ماه از تاریخ انتشــار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم 
و رســید آن را اخذ و ظرف مدت یک ماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه 
و دادخواســت خود را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به 
توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/01/28
تاریخ انتشار نوبت دوم :1402/02/13

مهرداد میرشکرائی – رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

آگهی مفقودی
برگ ســبز وکارت وسند سواری پارس LXرنگ سفید مدل 1397به شماره 
موتور 134B0002808وشاسیNAAN51FE7JH641819 و شهربانی 
ایران 64_679د73به نام نجمه مدیر نان ساز مفقود واز درجه اعتبار ساقط 

میباشد.
یزد



فرهنگی  معــاون  اهواز-محمدمجدم 
و رســانه اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
خوزستان از برگزاری اختتامیه جشنواره در 

13 اردیبهشت ماه در شهر شوش خبر داد.
 مجید منــادی در نشســت خبــری آئین 
اختتامیه سیزدهمین جشنواره بین المللی 
شــعر رضوی به زیان عربــی )یادمان دعبل 
خزاعی( اظهار کرد: جشــنواره بین المللی 
امام رضا )ع( 17 سال است که هر ساله برگزار 
میشود و امسال سیزدهمین دوره جشنواره 
بین المللی امام رضــا )ع( به زبــان عربی با 

میزبانی خوزستان برگزار می شود.
وی با بیــان اینکه حدود 7 ماه اســت که کار 
آغاز شــده تصریح کرد: تلاش کردیم در این 
جشــنواره دو اتفاق رخ دهد اول اینکه حرکت 
جدیدی به کارهایی که در ســال های گذشته 
انجام می شد اضافه شــود و دوم اینکه بعد بین 
المللی جشنواره به معنای واقعی تحقق پیدا کند. 
معاون امور فرهنگی و رسانه اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی خوزســتان گفت: اختتامیه 
جشنواره 13 اردیبهشت ماه در شهر شوش و 
مرقد دعبل خزاعی شاعر امام رضا )ع( برگزار 

خواهد شد.
منادی با اشــاره به اینکه در جشنواره امسال 
قصد داشتیم کل اســتان میزبان جشنواره 

باشــند عنوان کرد: مراسم افتتاحیه در شهر 
ملاثانی برگزار شد و مردم فرهنگ دوست و 
ولایی شهرهای ملاثانی، باوی و اهواز حضور 
چشم گیری داشتند به طوری که مورد توجه 
مهمانان و مســئولین بنیاد امام رضا )ع( قرار 
گرفت و اظهــار کردند چنین اســتقبالی را 

تجربه نکرده بودند .
وی اضافه کرد: از آنجایی که قصد داشتیم بعد 
بین المللی جشــنواره نیز پررنگ شود، مقرر 
گردید در کشورهای عراق و عمان هم برگزار 
شود که در عراق یک شب شعر با عنوان امام 
رضا )ع( و مقاومت برگزار شــد و شــب شعر 

دیگری در این کشور برگزار خواهد شد.
به گفته وی؛ در کشورهایی که شاعر توانمند 
شعر به زبان عربی داشتند فعالیت شد تا بعد 

بین المللی بیشتر به نمایان شود.
معاون امــور فرهنگــی و رســانه اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اســلامی خوزستان گفت: 
170 اثر از کشــورهایی مانند سوریه، لبنان، 
عراق، تونس، فلســطین، چاد، ساحل عاج، 
بحریــن، یمــن و راس آن عراق و اســتان 
خوزستان به دبیرخانه جشنواره ارسال شد 
که همه آثار داوری شدند. منادی با بیان اینکه 
برای گسترده کردن شعاع جشنواره در ایران 
و سایر کشورها باید بعد رسانه ای آن تقویت 

شــود تصریح کرد: مقرر گردید با هماهنگی 
صدا و سیما شــعرخوانی ها ضبط ویدیویی 
و ضبط در صحنه داشــته باشــند تا بعنوان 
محصول فرهنگی ارائه شــوند. وی افزود: از 
آنجایی که خوزســتان قدمگاه امام رضا )ع( 
است، شــهرهای دیگر درخواســت داشته 
اند تا از این اتفاق محروم نباشند و جشنواره 

معطوف به شهری خاص نباشــد به همین 
منظور قرار شد در شــهرهایی که شعر عربی 
شاعر و مخاطب دارد و شهرهایی مثل دزفول 
و بهبهان که قدمگاه امام رضا )ع( است برگزار 
شــود تا عطر نام و یــاد و معــارف و مفاهیم 
رضوی را آنجا جاری و ســاری کنیم؛ اکنون 
نیز در شهرهای ملاثانی، شــادگان، اهواز و 

کارون در حال برگزاری اســت که شهرهای 
دیگر نیز می توانند سهیم شوند.

معاون امــور فرهنگــی و رســانه اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اســلامی خوزستان اضافه 
کرد: جوایز امسال نسبت به سال قبل جهش 
10 برابری داشته که این نشان دهنده توجه 

به جشنواره است.

اصفهان-مریم مومنی وزیر نیرو با اشــاره به خبر خوش به مشــترکان 
برق در سراسر کشــور، گفت: مبلغ پاداش صرفه جویی برق توسط مشترکان 

خانگی برای تابستان امسال تا 20 برابر افزایش یافت.
 »علی اکبر محرابیان«  در نشست با اصحاب رسانه از خبر خوش وزارت نیرو به 
مشترکان برق کشور رونمایی کرد و گفت: مهم ترین خبر تابستان سال 1402 

اجرای طرح سراسری پاداش صرفه جویی است.
وزیر نیرو افزود: این طرح در سال گذشته به صورت محدود اجرایی شد، اما در 

تابستان پیش رو، این طرح به صورت سراسری اجرایی می شود.
وی با اعلام اینکه مبلغ پاداش صرفه جویی برق توســط مشترکان تا 20 برابر 
افزایش یافته اســت، ادامه داد: به طور متوسط قیمت فروش برق حدود 100 
تومان به ازای هر کیلووات است و البته در مناطق گرمسیری تا یک چهارم این 
مبلغ محاسبه می شود، در چنین شــرایطی به ازای هر کیلووات صرفه  جویی 
برق توســط مشــترکان پاداش 2000 تومانی در نظر گرفته شده است و 31 

میلیون مشترک می توانند از این ظرفیت و امکان بهره ببرند.
محرابیان با بیان اینکه ســال گذشته 40 درصد مشــترکان خانگی پاداش 
صرفه جویی دریافت کردند، یادآور شــد: در سال گذشــته در مجموع مبلغ 

1350 میلیارد تومان به مشترکان به عنوان پاداش صرفه جویی پرداخت شد.
محرابیان با تاکید بر اهمیت نقش رسانه ها در تبیین سیاست های وزارت نیرو 
در راستای مدیریت مصرف، گفت: بی تردید نقش رسانه در این باره برجسته 

است.
وزیر نیرو با بیان این اینکه هر ساله حدود یک میلیون مشترک جدید به تعداد 
مشترکان برق کشور افزوده می شــود، اظهار کرد: بر این اساس به دنبال رشد 
ســرمایه گذاری در بخش صنعت و نیز افزایش تعداد مشترکان خانگی شاهد 
رشد قابل توجه مصرف برق در کشور هستیم، این در حالی است که متناسب با 

تقاضای برق، شاهد افزایش ظرفیت نیروگاه ها نبودیم.
به گفته وی، در دولت های یازدهم و دوازدهم به طور متوســط سالانه 1600 
مگاوات به ظرفیت نیروگاه های کشور افزوده شــد، اما نیاز کشور بیش از این 
است. بر این اساس خاموشی برق در تابســتان های متعدد رخ داد. در کنار آن 
محدودیت هــای مصرفی در بخش های مختلف اعم از صنعت، کشــاورزی و 

خانگی اعمال شد.

محرابیان با بیان اینکه پیش بینی می شد برای تابستان 1401، به میزان 20 
هزار مگاوات با کسری برق روبرو شــویم، اضافه کرد: این در شرایطی است که 

مجموع تقاضای برق کمتر از 70 هزار مگاوات را شامل می شد.
وزیر نیرو تاکید کرد: چنانچه در تابستان 1401 در راستای مدیریت مصرف 
برنامه ریزی صورت نمی گرفت، بی تردید زمانی معادل یک چهارم شبانه روز 
در اوج مصرف برق )معادل 6 ساعت( در همه بخش ها اعم از خانگی، صنعتی، 

کشاورزی، عمومی، اداری و غیره خاموشی برقرار می شد.
وی یادآور شد: از اردیبهشت تا پایان شــهریور سال 1400، خاموشی هایی بر 
اساس برنامه زمان بندی شده و بعضا بدون برنامه در یک تا سه نوبت در بخش 

خانگی، تولیدی و صنعتی اعمال شد.
محرابیان ادامه داد: با برنامه ریزی 100 اقدام در تابســتان 1401، شاهد رشد 
قابل توجهی در تامین انرژی بخش های خانگی، صنعت و تولید بودیم؛ یکی از 
مولفه های مهم برای عبور از پیک تابستان 1401، همکاری و مشارکت مردم 

بود که با کاهش مصرف برق در بخش خانگی همراه شد.
وی در این زمینــه تصریح کرد: با اقدامات انجام شــده در تابســتان 1401، 
هیچگونه خاموشی در بخش خانگی رخ نداد و در بخش های دیگر نیز با تزریق 
میزان قابل توجهی انرژی نتایج خوبی را شــاهد بودیم، به طوری که در تیر و 

مرداد سال گذشته تولید صنعت فولاد کشور 30 تا 60 درصد رشد یافت.
وزیر نیرو بیان کرد: برای گذر از پیک تابستان 1402، از مهر سال گذشته 140 
اقدام برنامه  ریزی شد که توسعه و تعمیرات اساسی نیروگاه ها حداکثر تا پایان 
اردیبهشت امسال، توسعه شبکه ها، بسترها و خطوط انتقال، هوشمندسازی 
شبکه برق به ویژه درخصوص مشــترکان پرمصرف، بهره مندی از روش های 
نوین و آخرین دستاوردهای روز دنیا در مدیریت مصرف، محورهای اصلی آن 

را تشکیل می دهد.
وی در تشــریح اجرای طرح پاداش صرفه جویی برای تابستان امسال، گفت: 
طرح پاداش صرفه جویی در سال جاری با طرحی که در سال گذشته اجرا شد 
دو تفاوت عمده دارد، نخست اینکه در سال گذشته فقط به صرفه جویی های 
زیر الگوی مصرف، پاداش اختصاص می یافت، اما امسال همه مشترکان شامل 
پاداش صرفه جویی می شوند و نکته دوم اینکه مبلغ پاداش در سال جاری تا 20 

برابر افزایش یافته است.

محرابیان با بیان اینکه در سال گذشــته به واسطه اجرای طرح های مدیریت 
مصرف، قبوض برق هشت میلیون مشترک رایگان یا بستانکار شد، ادامه داد: 

بر این اساس 40 درصد مشترکان مشمول پاداش صرفه جویی شدند.
وزیر نیرو افزود: طرح پاداش به مشــترکان از ســاعت 24 روز 31 اردیبهشت 
آغاز می شود و تا پایان شهریور ادامه خواهد داشت و 31 میلیون مشترک برق 

می توانند از این امکان استفاده کنند.
وی در تشــریح طرح پاداش صرفه جویی برای تابســتان 1402 اظهار کرد: 
الگوی مصرف در مناطق عادی 300 کیلووات است، بر این اساس صرفه جویی 
زیر 150 کیلــووات به ازای هر کیلــووات 2000 تومان و بیــن 150 تا 300 
کیلووات به ازای هر کیلووات 1500 تومان و در پله های بعدی 1000 تا 500 

تومان در نظرگرفته شده است.
محرابیان در این باره تصریح کرد: مشترکان چنانچه در مصرف کولرهای آبی 
ســرعت کولر را از دور تند به دور کند منتقل کنند، به ازای هر ماه 150 هزار 

تومان پاداش دریافت خواهند کرد.
وی ادامه داد: اما در مناطق گرمسیری، الگوی مصرف برای مشترکان 3000 
کیلووات است )10 برابر مناطق عادی(، اگر مشــترکان یک کولر راخاموش 
کنند محاسبه شــده معادل یک میلیون تومان و چنانچه دو کولر را خاموش 

کنند 1.5 میلیون تومان در هر ماه پاداش صرفه جویی دریافت می کنند.
وی در پایان خاطرنشان کرد: با همکاری مردم می توان همانند سال گذشته 
برق پایدار را برای همه مشترکان در سراسر کشور تامین کرد و با اجرای طرح 
پاداش صرفه جویی، چندهزار میلیارد تومان پاداش برای مشــترکان درنظر 

گرفته شده است.

خبر خوش وزیر نیرو :
مبلغ پاداش صرفه جویی برق تا 20 برابر افزایش یافت

رییــس کانون  گــرگان- مهنازمحمدزمانی 
بازنشستگان تامین اجتماعی گنبدکاووس از عضویت 
قریب به ۹ هزار کارگر و بازنشســته تامین اجتماعی 
در کانون این شهرستان خبر داد و گفت: توجه به این 
قشر به لحاظ ارتقای حقوق و تامین مایحتاج معیشتی 
)ارزاق عمومی( توســط دولت از نیازهــای ضروری 
بازنشســتگان بالاخص گروه کارگــران حداقل بگیر 

می باشد.
 ناصر صلاحی  به مناســبت هفتــه کار و کارگر توجه 
عملی به معیشت و اشــتغال جامعه کارگری از سوی 
دولت را مهم دانست و گفت: پرداخت بنُ کارگری و یا 
کوپن خرید ارزاق عمومی با قیمت مناسب به کارگران 
و بازنشســتگان می توانــد تاحدود زیادی مشــکل 

معیشت آنها را رفع کند.
وی بابیــان اینکــه 70 درصــد گــروه کارگــران و 
بازنشتگان تامین اجتماعی بین 2 تا 6 میلیون تومان 
دریافتی دارند، افزود: گروه بازنشســتگان به ســبب 
داشتن فرزندان دانشــجو یا داماد و عروس، در تامین 
هزینه های معیشتی با مشــکل مواجه است و تامین 

ارزاق عمومی می تواند کمک خوبی به آنها باشد.
صلاحی اضافه کــرد: مطابق مــواد ۹6 و 111 قانون 
تامین اجتماعی، این ســازمان همچنیــن می تواند 
براساس میزان تورم و افزایش قیمت ها، در چند نوبت 

حقوق بازنشستگان را در سال افزایش دهد.
وی گفت: با اینکه درســال گذشــته نرخ تورم 47.6 
درصد از ســوی بانک مرکزی اعلام شــد اما افزایش 
حقوق امسال بین 21 تا 27 درصد پیش بینی شده که 

جامعه بازنشستگان را با مشکل مواجه می کند.
رییــس کانــون بازنشســتگان تامیــن اجتماعی 
گنبدکاووس همچنین از ارائه برخی خدمات رفاهی 
و تسهیلات قرض الحســنه به بازنشستگان خبر داد و 
گفت: سال گذشته به 500 نفر از بازنشستگان گنبدی 
وام 12 میلیون تومانی با بازپرداخت 2 ساله پرداخت 

شد.
صلاحی، اعزام به ســفرهای زیارتی مشــهد مقدس 
و ســیاحتی بندرانزلی را از جمله خدمــات رفاهی به 
بازنشستگان تامین اجتماعی گنبدکاووس ذکر کرد و 
افزود: اســتفاده از این خدمات یا رایگان یا با پرداخت 
مبالغ بســیار اندک صــورت می گیرد ضمــن اینکه 
المپیادهای ورزشی هم در 2 بخش بانوان و آقایان در 
برخی رشته ها مانند »شــنا، تیراندازی، دارت، پینگ 
پنگ، شطرنج، فوتبال دســتی و بدمینتون« برگزار 

می شود.

شهرکرد –فاطمه رجبی   مدیر کل آموزش و پرورش 
چهار محال و بختیاری گفت : آزمون استخدامی آموزش 
و پرورش استان بین ســه هزار و 315 نفر شرکت کننده 
برگزار می شــود که از بین آنها سه برابر ظرفیت پذیرش 
می شوند و پذیرش نهایی براساس مصاحبه انجام خواهد 
گرفت.افشین امیریان مدیر کل آموزش و پرورش استان 
چهارمحال و بختیاری به مناسبت هفته بزرگداشت معلم 
در مورد شهید مطهری، گفت : ایشان دارای شخصیتی 
منحصر به  فرد، علمی و فرهنگی بود که ارتباط بســیار 
خوبی با جوانان داشت و به همین  جهت نیز سازماندهی 
این نسل را در پیروزی انقلاب اســلامی به عهده داشت 
و ایشان ارتباط موثری با حوزه و دانشــگاه داشت که در 
اصل می توان گفت که پرچمدار مبارزه با افکار انحرافی و 

جریان های کمونیستی و مارکسیستی در کشور بود.
وی افزود: معلمان وظیفه خطیر و مهمی را برعهده  دارند که 
اگر به درستی وظایف خود را انجام دهند سعادت یک نسل را 
تضمین می نمایند و اگر وظایف خود را به خوبی انجام ندهند 
چه بسا ممکن است علاوه بر نابودی یک شخص یک جامعه را 
به نابودی بکشانند .مدیر کل آموزش و پرورش استان تصریح 
نمود که در هفته معلم باید به نقش و جایگاه معلم اهمیت 
داده شود بر همین اساس در این هفته 75 عنوان برنامه اجرا 
می شود که اکثر آنها فعالیت های آموزشگاهی می باشد و 
در تجلیل از مقام شامخ معلم باید بتوانیم جامعه را یک قدم 
به سمت آگاهی پیش ببریم و مسئولین با توجه به اهمیت 
موضوع در آموزشگاهها حضور پیدا کنند.وی افزود: برنامه 
های شاخص این هفته عبارتند از رژه یا مانور ورزشی ، زنگ 
سپاس معلم در مدارس استان ، اجرای سرود سپاس معلم 

در همه آموزشگاه های استان ، تجلیل از معلمان جهادی 
، اجرای برنامه های 115 گروه جهادی محور ، تجلیل از 
معلمین شهرستانی خصوصا سرکار خانم نسیم صالحی و 
زهرا میرعلایی امین که انتخاب کشوری شده اند ، حضور 
در منزل شهدای فرهنگی و غبارروبی شهدا و ایجاد میز 
خدمت در مراســم نمازهای جمعه .امیریان گفت : در 
سال گذشته اقدامات خوبی در آموزش و پرورش صورت 
گرفت که می توان به کسب رتبه برتر در جشنواره شهید 
رجایی، کسب رتبه در بین دستگاه ها جهت پاسخگویی 
به شکایات، قرار گرفتن در شمار پنج اداره کل برتر کشور، 
کسب 270 مقام کشوری در حوزه فرهنگی، کسب 1۸ 
مقام کشوری در حوزه تربیت بدنی، دریافت مدال طلای 
کشوری سلول های بنیادی، کســب مدال نقره المپیاد 
زمین شناسی، کسب رتبه سوم در بخش مفاهیم قرآنی، 
کسب رتبه اول کشور در کنگره سراسری قرآن در مدارس 
ســمپاد و رتبه اول دو میدانی و نیز وجود 32 هزار سفیر 

سلامت در استان اشاره نمود .

گلستان چهار محال و بختیاری 
۹ هزار کارگر عضو کانون بازنشستگان تامین اجتماعی 

گنبدکاووس هستند
اختصاص مدال طلای کشوری سلول های بنیادی 

ورش چهار محال و بختیاری به آموزش و پر

معاون فرهنگی و رسانه اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان :

اختتامیه سیزدهمین جشنواره بین المللی شعر رضوی
 به زبان عربی 13 اردیبهشت برگزار می شود

مدیرکل راه و شهرسازی استان:

بیش از ۳۰۰ کیلومتر از راه های استان اردبیل به 
بزرگراه تبدیل می شود

اردبیل-افسون جبارزاده  مدیرکل راه و شهرسازی استان اردبیل 
ضمن اشاره به اینکه 43 کیلومتر از مسیر احداث باند دوم اردبیل - سرچم 
تا 2 ماه آینده به مرحله پیمان خواهد رفت گفت: بیش از 300 کیلومتر از 

راه های شریانی استان اردبیل به بزرگراه تبدیل می شود.
محبوب حیدری، در بازدید از محور اردبیل به ســرچم با بیان اینکه کل 
محور اردبیل- ســرچم ظرف یکی دوماه آینده به مرحله پیمان خواهد 
رفت، اضافه کرد: 133 کیلومتر از محور پیمانکار دارد و پروژه در 4 قطعه 
فعال هست و قطعات 5 و 6 جزو سخت ترین مناطق پروژه که دارای تونل 
و پل های خاص در حدود 43 کیلومتر باقی مانده اســت که ظرف دوماه 

آینده پیمانکار آن مشخص خواهد شد.
وی به 10 هزار میلیارد تومان اعتبار مورد نیاز برای تکمیل بزرگراه اردبیل 
به سرچم اشــاره کرد و گفت: بیش از 5۸0 میلیارد تومان اعتبار از محل 
ردیف ملی و بانکی برای تکمیل بزرگراه اردبیل – سرچم اختصاص یافته 

است.
مدیر کل راه و شهرسازی استان اردبیل اظهار کرد: در سال های گذشته 
با تلاش مضاعف مسئولان اســتانی و پیگیری های جدی سعی کردیم تا 
تمام راه های مواصلاتی اســتان اردبیل برای ارتقا به بزرگراه و راه اصلی از 

ردیف اعتبار ملی بهره مند شوند.
عضو شورای اداری اســتان تاکید کرد: توسعه بزرگراه ها کار پر هزینه ای 
اســت به طوری که هزینه هر کیلومتر احداث باند دوم در مناطق دشت و 
تپه ماهور نزدیک به 30 میلیارد تومان می باشد و قرار است با برنامه ریزی 
های انجام شده سالانه حداقل 75 کیلومتر از آن را اتمام و تحویل استان 
دهیم و به عبارتی 2100 میلیارد تومان منابع نیاز داریم تا امسال بتوانیم 

برنامه خود را اجرایی کنیم.
حیدری افزود: بیش از 300 کیلومتر از راه های شریانی استان اردبیل که با 
اولویت به بزرگراه تبدیل خواهد شد، برنامه ریزی های لازم برای آنها انجام 

شده و علیرغم بدهی های سنگین به پیمانکاران همچنان فعال هستند.
 

جشنواره نخبگان تولید و کار در البرز برگزار شد

البرز-مظفری  همزمان با گرامیداشت هفته کار و کارگر،  جشنواره امتنان 
از نخبگان جامعه کار و تولید استان البرز، با حضور معاون سیاسی، امنیتی و 
اجتماعی استاندار البرز ، جمعی از مسوولان، کارفرمایان و کارگران در سالن 

همایش مجتمع رفاهی میلاد شهرداری کرج برگزار شد.
معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی اســتاندار البرز در سخنانی در این 
جشنواره ضمن گرامیداشت 11 اردیبهشت بعنوان روز تجلیل از کارگران 
گفت: توسعه و پیشرفت یک کشــور با خلق ایده ها و نوآوری های نیروی 

انسانی شکل می گیرد.
»مرتضی ولی پوری« با بیان اینکه البرز با توجــه به وجود ظرفیت های 
بسیار فراوان در بحث رونق اشتغال و توســعه اقتصادی، نقشی اثرگذار 
دارد، افزود: بدون تردید حضور کارفرمایان در اســتان پر استعداد البرز 
در راستای شعار سال می تواند سر منشــا رفع بیکاری و توسعه کشور و 

استان باشد.
وی با بیان اینکه تحقق شعار سال » مهار تورم و رشد تولید«، نیازمند توجه 
ویژه به کارگران و کارفرمایان است، افزود: نماینده عالی دولت در استان 
البرز همواره نگاه حمایتی به تولید در اســتان دارد و از تمام تلاشــگران 

عرصه تولید حمایت می کند.
جشــنواره امتنان از نخبگان جامعه کار و تولید هر ساله با هدف معرفی 
الگو های برتر جامعه کارگری، واحد های نمونه در سه مرحله مقدماتی، 
استانی و کشوری در بخش های صنعت، خدمات و کشاورزی برگزار می 

شود و می تواند در ایجاد انگیز در بین کارگران تاثیر بسزایی داشته باشد.

دستیابی شرکت گاز آذربایجان شرقی
 به دانش جاذب های کامپوزیتی

 برای حذف بوی نامطبوع گاز طبیعی
تبریز-رحیم    جباردخت  مدیرعامل شرکت گاز آذربایجان شرقی گفت: 
این شرکت به دانش فنی جاذب های کامپوزیتی برای حذف بوی نامطبوع 

بودار کننده های گاز طبیعی دست یافت.
نادر کمالی اظهار کرد: برای تشخیص نشــت گاز در زمان مصرفی، ماده ای 
بودار کننده به گاز طبیعی اضافه می شود که گاهاً در زمان توزیع گاز، امکان 
ریزش مواد بودار کننده از بشکه  های حاوی آن در زمان حمل و انتقال به مخزن 
دستگاه تزریق کننده این ماده وجود داشته و می تواند بوی بسیار نامطبوعی 
ایجاد کرده و باعث ایجاد نگرانی و شــبهه درخصوص نشت گاز شده و نیز اثر 

نامطلوب بر سلامت کارکنان و محیط زیست داشته باشد.
وی با اشاره به دستاورد مهم پژوهشــی این موضوع بیان کرد: برای رفع این 
معضل طی یک پروژه پژوهشــی با همکاری شــرکت تعاونی دانش بنیان 
آذرکیمیا خاتم، جاذب هــای کامپوزیتی زئولیتی مورد نظر در دو شــکل 
پودری و صفحه ای و با مد نظر قراردادن ملاحظات محیط زیستی، با تکیه بر 

نانوفناوری تهیه شد.
وی ادامه داد: بر اساس نتایج بررسی میدانی و آزمایشگاهی، این جاذب های 
کامپوزیتی در کمتر از یک دقیقه و تقریبا به صورت کامل قادر به از بین بردن 

بوی ماده بودار کننده می باشند.
 وی توضیح داد: این محصول دانش بنیان و نانو فناورانه در مرحله ثبت اختراع 
قرار داشته و با توجه به کسب دانش فنی با تکیه بر توان داخلی و با لحاظ قیمت 
مناسب و مزایای فنی و زیست محیطی محصول، در حال برنامه ریزی برای 

تجاری سازی و به کارگیری عملیاتی این دستاورد پژوهشی می باشیم.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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توسط وزیر نیرو
جزییاتاختصاصپاداشصرفهجوییبرق

بهمشترکانکممصرفتشریحشد
 وزیر نیرو با تشــریح طرح سراســری پاداش صرفه جویی مصرف برق 
گفت: امســال طرح پاداش صرفه جویی در مصرف برق نسبت به سال 
گذشته وسیع تر خواهد بود و همه مشــترکان خانگی می توانند در آن 
مشارکت داشته باشند.به گزارش وزارت نیرو، علی اکبر محرابیان افزود: 
سال های گذشــته به دلیل اینکه صنعت برق متناسب با افزایش میزان 
مصرف توسعه پیدا نکرده اســت، ما دچار یک ناترازی قابل توجهی بین 

میزان تولید و مصرف برق هستیم.
وی درباره ناترازی برق در تابســتان ســال ۱۴۰۰ ادامه داد: تابستان 
ســال ۱۴۰۰ همان طور که مردم عزیز کشــورمان به خاطر می آورند از 
اردیبهشــت ماه تا پایان شهریورماه خاموشــی های گسترده ای وجود 
داشت که بخشــی از آن با برنامه اجرایی می شد و بخشــی نیز به دلیل 
عمل کردن رله های فرکانســی بدون برنامه اتفاق می افتاد و هم بخش 
خانگی و هم دیگر بخش ها مانند صنعت و کشــاورزی را دچار اختلال 
می کرد.وزیر نیرو درباره تنظیم ۱۰۰ برنامه برای عبور بدون خاموشی 
از تابســتان ۱۴۰۱ خاطرنشــان کرد: با شــروع کار دولت سیزدهم، 
برنامه ریزی های ما برای پاســخ به این ســؤال بود که چه اقدامی انجام 
دهیم تا بتوانیم ضمن جلب رضایت عموم مردم از تابستان سال ۱۴۰۱ 

بدون خاموشی عبور کنیم؟

تنظیم 100 برنامه برای عبور بدون خاموشی از تابستان 1401
وی ادامه داد: در وزارت نیرو با همراهــی متخصصان و مدیران باتجربه 
صنعت برق ۱۰۰ برنامه تنظیــم کردیم که این برنامه هــا در دو محور 
اصلی توســعه پرســرعت نیروگاه های حرارتی، برقابی و تجدیدپذیر و 

مدیریت مصرف مشترکان دسته بندی می شد.
محرابیان با بیان اینکه در سال گذشته و در بخش مدیریت مصرف برق، 
طرح های پاداش صرفه جویی به صورت محدود اجرایی شــد، گفت: با 
اینکه در سال گذشــته طرح های پاداش مصرف به شکل محدودتری 
نسبت به امسال اجرایی شد، اما با مشارکت گسترده مردم روبه رو شد و 

نتایج خیره کننده ای نیز به دست آمد.

پرداخت 13۵0 میلیارد تومان پاداش صرفه جویی 
در سال گذشته

محرابیــان ادامه داد: طرح پــاداش مصرف صرفه جویی برق در ســال 
گذشــته تنها برای مشــترکان زیر الگو اجرایی شــد، ولی ۴۰ درصد 
مشترکان مشمول پاداش شــدند و رقمی بالغ بر ۱۳۵۰ میلیارد تومان 
به مشــترکان کم مصرف پاداش تعلق گرفت و همین طور چیزی حدود 
۸ میلیون مشترک هم قبضشان یا رایگان شــد و یا در سامانه بستانکار 

شدند.

وی با تأکید بر اینکه در سال گذشــته و در نتیجه مشارکت مردم شاهد 
۳.۵ درصد کاهش مصرف در بخش خانگی بودیــم، ادامه داد: به دنبال 
اجرای موفق طرح مدیریت مصرف در سال قبل شاهد این بودیم که در 
بخش خانگی هیچ گونه خاموشی رخ نداد و در بخش صنعت هم نتیجه 
این بود که از بین ۶۳۰ هزار واحد صنعتی ۵۸۰ هزار بدون کوچک ترین 
محدودیتی فعالیت خود را ادامه دادنــد و در صنایع بزرگ هم اگر فقط 
بخش فولاد را مثال بزنم، بخش فولاد در تیر و مرداد سال ۱۴۰۱ نسبت 
به ســال قبل آن ۳۵ تا ۶۵ درصد رشد تولید داشــت که این معنایش 

تأمین انرژی کافی برای این صنعت بزرگ بود.

اگر برای تابستان 1402 برنامه ریزی نمی کردیم باید تا ۶ ساعت 
خاموشی اعمال می شد

وزیر نیرو با اشاره به اینکه اگر برای فصل گرم سال ۱۴۰۲ اقدام مؤثری 
صورت نمی گرفت، شــاهد ۲۰ هزار مــگاوات ناترازی بودیــم، افزود: 
باتوجه به اینکه مصــرف در فصل گرم چیزی حــدود ۷۰ هزار مگاوات 
اســت، کســری ۲۰ هزار مگاواتی یعنی چیزی حدود ۲۵ تا ۲۷ درصد 
ناترازی در صنعت برق باید رخ می داد که به عبارتی معنای آن این است 
که اگر این برنامه ها اجرا نمی شد در بخش های مختلف باید تا ۶ ساعت 

خاموشی اعمال می شد.
محرابیان با تأکید بر نقش مؤثر مشــارکت مردم در موفقیت طرح های 
مدیریت مصرف، گفت: برای عبور بدون خاموشــی از تابســتان سال 
جاری ۱۴۰ اقدام طراحی شــده اســت که بخش های مختلفی مانند 
احداث و توســعه نیروگاه، توســعه شــبکه، خطوط انتقال، توســعه 
پست های ۴۰۰ و ۲۳۰ و هوشمندســازی، رفع محدودیت نیروگاه ها 
و نیز مدیریت مصــرف در بخش های مختلف اعــم از خانگی، صنعت، 

تجاری و کشاورزی را شامل می شود.
وی با بیان اینکه امســال برای مشــترکانی که در طرح های مدیریت 
مصرف مشــارکت کنند، پاداش های ویژه ای در نظر گرفته شده است، 
ادامه داد: در بخش مدیریــت مصرف برق بخش خانگی دو سیاســت 
کلی وجود دارد که یکی اجــرای قانون افزایش پلکانــی مصرف برای 

پرمصرف ها و دیگری طرح سراسری پاداش صرفه جویی است.
محرابیان در باره طرح سراسری پاداش صرفه جویی گفت: سال گذشته 
تنها مشترکانی که در چارچوب الگو میزان برق مصرفی خود را کاهش 
می دادند، شامل پاداش می شدند، اما امسال همه مشترکان می توانند 
مشــمول این پاداش ها شــوند و به میزانی که نســبت به سال گذشته 

میزان مصرف برق خود را کاهش دهند، مشمول پاداش خواهند شد.
وی خاطرنشــان کرد: به طور مثال در مناطق عادی که الگوی مصرف 
برق ۳۰۰ کیلووات است، اگر مشترکی سال گذشته ۳۰۰ کیلووات برق 
مصرف کرده است و امســال مصرف خود را به ۲۰۰ کیلووات برساند، به 

میزان ۱۵۰ هزار تومان پاداش می گیرد.
وزیر نیرو با اشاره به اینکه مشترکان می توانند با مراجعه به سامانه برق 
من مشــخصات و میزان مصرف سال گذشــته خود را مشاهده کنند، 
گفت: مشترکانی که در مناطق عادی زندگی می کنند و الگوی مصرف 
برق آن ها ۳۰۰ کیلووات اســت، می توانند تنها با اســتفاده از دور کند 

کولر آبی به میزان ۱۰۰ کیلووات کاهش مصرف برق داشته باشند.
وی در ادامه با بیان اینکه میزان پاداش در نظر گرفته شــده بســته به 
میزان مصرف برق متفاوت است، افزود: کســانی که در زیر الگو میزان 
مصرف خود را کاهش دهند تــا ۲ هزار تومان یعنی تــا ۲۰ برابر تعرفه 
خرید برق مشمول پاداشت می شــوند، اما هر چه میزان مصرف بیشتر 

باشد رقم پاداش هر کیلووات ساعت برق نیز کمتر می شود.
محرابیان در بــاره این کــه تکلیف ایــن پاداش ها چه می شــود و آیا 
مشــترکان می توانند این مبالــغ را به صورت نقــدی دریافت کنند، 
گفت: این پاداش ها در قبض برق مشــترکان درج می شود و آن ها برای 
دوره های بعدی بستانکار خواهند شــد، البته در حال بررسی فنی این 
موضوع هستیم که اگر امکانش باشــد پاداش تعیین شده را به صورت 

نقدی نیز به مشترکان پرداخت کنیم.

اجرای۱۴۲برنامهعملیاتیبرایگذرازپیک
مصرفبرقدرتهران

مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ گفت: ۱۴۲ برنامه 
عملیاتی ویژه گذر از پیک در تهران برگزار می شود و برنامه ها در هشت 

محور تخصصی تنظیم و اجرای آن از سال گذشته آغاز شده است.
به گــزارش وزارت نیــرو، کامبیز ناظریــان افزود: تغییــرات اقلیمی 
رخ داده و ناترازی تولید و مصرف، چالشــی جدی در مســیر تأمین آب 
و برق موردنیاز شــهروندان اســت و ضروری اســت همه دستگاه های 
مسئول، حداکثر همکاری ممکن را با یکدیگر در تداوم ارائه خدمات به 

شهروندان به کار گیرند.
وی ادامــه داد: باوجود همه اقدام های انجام شــده، موفقیت در اجرای 
برنامه ها، نیازمند توجه و همکاری شــهروندان و مشــترکان آب و برق 
اســت و موفقیت در این مهم بدون همراهی مردم امری دشوار خواهد 

بود.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق تهران بــزرگ افزود: پیش بینی 
مصرف برق تهران، در ســاعات پیک ســال جاری، پنج هــزار و ۷۵۰ 

مگاوات برآورد شده است.
وی بیشترین ظرفیت صرفه جویی در مصرف برق شهر تهران را متعلق 
به مشــترکان اداری دانســت و خاطرنشــان کرد: با اجرای طرح های 
گسترده رصد و پایش، نحوه عملکرد مشترکان اداری پایتخت در حوزه 

مصرف انرژی، مورد ارزیابی دقیق قرار خواهد گرفت.
رئیس شورای هماهنگی مدیران وزارت نیرو در استان تهران از تشکیل 
قرارگاه آب و برق و برنامه ریزی به منظور تحقق صرفه جویی در مصرف و 
کنترل پایداری تأمین آب و برق در این استان طی تابستان سال جاری 

خبر داد.
ناظریان با بیان اینکه استان تهران در سال ۱۴۰۲ نیازمند صرفه جویی 
همگانــی در مصرف آب و برق اســت افــزود: انتظار داریــم با اجرای 
طرح هــای تدوین شــده و همکاری مردم، ســال جاری نیــز بتوانیم 

همچون سال گذشته در گذر از پیک تابستانه مصرف برق موفق باشیم.

معاون وزیر نفت اعلام کرد
افزایشتعاملاتبینالمللی

دربیستوهفتمیننمایشگاهنفت
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران گفت: بیســت و هفتمین نمایشگاه 
نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی با شــعار »صنعت نفت؛ تولید فناورانه، 
مصرف بهینه«، اردیبهشــت ماه امســال با میزبانی از ۱۵۰۰ شرکت 
داخلی و خارجی، فرصتی مغتنم برای تعامل و همکاری شــرکت های 

نفتی در سطح بین المللی، فراهم می کند.
به گزارش شــرکت ملی نفت ایران، محسن خجســته مهر با اشاره به 
استقبال و حضور بیش از ۱۵۰۰ شــرکت داخلی و خارجی، نمایشگاه 
را فرصتی برای گرد هــم آوردن صنعتگران فعال در حــوزه نفت، گاز، 
پالایش و پتروشــیمی از سراســر جهان خواند و اظهار داشت: در این 
فضای مشترک امکان گسترش تعامل با ســایر کشورها و شرکت های 
فعال در حوزه انرژی، تبادل اطلاعات، سرمایه گذاری، عقد قراردادها و 
تفاهم نامه مختلف در زمینه مبادله کالا، خدمات، فناوری، توســعه و... 

فراهم می شود.

به گفته وی، در نمایشگاه بیســت و هفتم جدیدترین دستاوردهای روز 
در حوزه نفت، گاز، پالایش و پتروشــیمی به نمایش گذاشته می شود، 
از این رو شــرکت های فعال در حوزه انرژی می توانند ضمن آشنایی با 
تکنولوژی های جدید، شــرح نیازها و تعامل با مجموعه بزرگ صنعت 
نفت، در بخش های مختلف ســرمایه گذاری و یا عقد قرارداد همکاری 

کنند.
معاون وزیر نفت رشــد تولید و توســعه اشــتغال در عرصه نفت، گاز، 
پالایش و پتروشــیمی را از دیگر اهداف برگزاری نمایشگاه نفت ۱۴۰۲ 
اعلام کرد و افزود: دانشــجویان، پژوهشــگران، گروه های استارتاپی و 
حتی افراد جویای کار می توانند از فرصت برگزاری این نمایشگاه برای 
شناخت نیازمندی ها، فناوری های و مهارت های پرکاربرد صنعت نفت 
و... اســتفاده کنند و با تقویت توانمندی، خود را برای ورود به بازار کار و 

تعامل با شرکت های نفتی، آماده کنند.
خجســته مهر با اشــاره به تولید فناورانه به عنوان یکی از راهبردهای 
مورد تاکید شــرکت ملی نفت ایران در نمایشگاه بیست و هفتم، گفت: 
سیاســت حمایت همه جانبه از ســازندگان داخلی و تأمین کنندگان 
فناوری های دانش بنیان از جمله مواردی اســت که با شــدت گرفتن 
تحریم ها همواره مورد توجه شرکت نفت بوده و با روی کار آمدن دولت 

سیزدهم هم شکل جدی تر و در نتیجه عملی تری به خود گرفته است.
وی با اعلام حمایت از داخلی ســازی اقلام و تجهیزات مورد نیاز صنعت 
نفت و شرکت های صاحب فناوری، اظهار کرد: در نمایشگاه امسال نیز 
مانند سال گذشته، شــرکت های فناور و دانش بنیان و پارک های علم و 

فناوری حضور فعال و موثری خواهند داشت.
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران تصریح کرد: مصرف بهینه از دیگر 
راهبردهای مورد تاکید این شرکت در نمایشگاه بیست و هفتم است که 
در این زمینه نیز باید مسیر جدیدی را طرح ریزی کرد و به صورت ویژه 

به دنبال تولید دانش بومی در حوزه نفت، گاز و پتروشیمی باشیم.

سخنگوی شرکت ملی گاز:
مشکلیبرایتامینگازنیروگاههادردوراناوج

مصرفوجودندارد
ســخنگوی شــرکت ملی گاز گفت: با برنامه ریزی های صورت گرفته 
مشکلی برای تامین گاز نیروگاه ها در ایام پیک نخواهیم داشت و اکنون 
نیز در حال برنامه ریزی برای اجرای تدابیر درنظر گرفته شده برای گذر 

از زمستان سال جاری هستیم.
عباس اعظمی، با اشــاره به اقدامــات صورت گرفته بــرای تامین گاز 
نیروگاه ها، اظهار کرد: علی رغم اینکه صنعت گاز در بخش پالایشــگاه 
هایــی و خطوط انتقــال و ایســتگاه های تقویت فشــار گاز وارد مدار 
تعمیرات شــده و در این تعمیرات حال انجام است تا مانند فصول سرد 
سال گذشــته با حداقل چالش مواجه شــویم و در آمادگی کامل برای 
تامین گاز کشور باشــیم اما مشــکلی برای تامین گاز نیروگاه ها وجود 

ندارد.
وی با بیان اینکه در حال حاضر روزانــه ۲۵۰ میلیون متر مکعب گاز به 
نیروگاه ها منتقل می شود، تاکید کرد: برای دوران پیک نیز برنامه ریزی 
صورت گرفتــه و طبیعتا در آن زمان متناســب با نیــاز نیروگاه ها گاز 
بیشتری را در اختیار آن ها قرار می دهیم.ســخنگوی شرکت ملی گاز 
افزود: بر اســاس تدابیر در نظر گرفته شــده پیش بینی می شــود که 
مشکلی برای تامین سوخت نیروگاه ها وجود نداشته باشد و شرکت گاز 

ایران آمادگی کامل برای تامین سوخت نیروگاه ها دارد.
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 کدام صنعت بهترین وضعیت را دارد؟

اقتصادایرانرویدوررونق

خریدار  اتــاق بازرگانی ایــران در جدیدترین 
گزارش خود به تحلیل وضعیت شــامخ در پایان 
۱۴۰۱ پرداختــه و آمارهــا نشــان می دهد که 
بهترین وضعیت صنایع از مهر ماه ۱۳۹۸ تاکنون، 

در پایان ۱۴۰۱ به ثبت رسیده است.
 شــامخ در اســفندماه برای دومین مــاه پیاپی 
در ناحیه بالای ۵۰ به دســت آمده کــه از بهبود 
قابل توجه وضعیت کســب وکارها در اســفندماه 

نسبت به بهمن ماه حکایت دارد. 
ثبت این رکورد تا حدود زیادی به دلیل شــرایط 
نابســامان و رکودی یاد شده در ماه های قبل بوده 
اســت. از مهم ترین موضوعات مورد اشاره توسط 
مدیران خرید در اســفندماه افزایش قیمت مواد 
اولیه و محصــولات تولیدی اســت. این موضوع 
می تواند به خروج از شرایط رونق و ورود به ناحیه 
کمتر از ۵۰ طــی ماه های ابتدایی ســال ۱۴۰۲ 

منجر شود.
بر اســاس گزارش مدیران خرید در اســفندماه 
مقدار تولید افزایش قابل توجهی داشته )۶۰.۸۱( 
و میزان سفارشــات جدید پس از کاهش شدید 
در دی مــاه )۴۰.۸۲( و عدم تغییــر در بهمن ماه 
)۴۹.۶( در اســفند با افزایش روبرو شــده است 
)۵۴.۹۷(. همچنیــن ســرعت انجــام و تحویل 
سفارشات بهبود زیادی داشته )۶۱.۴۸( و شاهد 
افزایش در موجودی مواد اولیه خریداری شــده 
نیز هستیم )۵۴.۱۴(. میزان استخدام نیروی کار 
اندکی افزایش یافته )۵۲.۲۸( و افزایش شــدید 
در قیمت مواد اولیه در اســفندماه نســبت به ماه 

گذشــته گزارش شده اســت )۸۷.۶۱(. افزایش 
قیمت خرید مواد اولیه از ابتدای پیمایش شــامخ 
در تمامی دوره ها گزارش شده و از مردادماه سال 
۱۴۰۱ بر شــدت افزایش قیمت مواد اولیه افزوده 

شده است.
بنا بر اعــلام فعالان اقتصــادی، در اســفندماه 
وضعیت موجــودی محصــول نهایــی در انبار 
اندکی کاهشی بوده )۴۵.۱۸( و علی رغم افزایش 
قابل توجه در فروش محصولات )۶۱.۱۸( میزان 
صادرات اندکــی کاهش یافته اســت )۴۸.۸۱(. 
قیمــت محصولات تولیــدی نیز در اســفندماه 
افزایش یافته و انتظار فعالان اقتصادی نســبت به 
تولید در ماه آینده حاکی از کاهش قابل ملاحظه 

است )۳۶.۴۸(.
در پیمایش اسفندماه به جز گروه پوشاک و چرم، 
شامخ سایر صنایع مورد بررســی در ناحیه رونق 
و بالاتر از ۵۰ به دســت آمده که نشــان از بهبود 

وضعیت کسب وکارهای صنایع دارد.
بررسی و مقایسه اعداد شــامخ صنایع مختلف در 
بهمن ماه و اســفندماه حاکی از آن است که رونق 
فعالیت های برخی صنایع در اســفندماه شــدت 
یافتــه و در برخی صنایع نیز ایــن بهبود تضعیف 
شده است. عمده صنایع مورد بررسی طی سه ماه 
پایانی سال ۱۴۰۱ شاهد تقویت روند رو به بهبود 
وضعیت کسب وکارهای خود بوده اند، هر چند که 
روند بهبود فعالیت های صنایع پایه از قبیل صنایع 
فلزی، ماشین سازی و لوازم خانگی، وسایل نقلیه 
و قطعات وابســته و شــیمیایی تضعیف شده که 

می تواند در ماه های آتی تغییر در روند رو به رشد 
شامخ کل و شامخ صنعت را به همراه داشته باشد.

 در میان صنایع مورد بررسی بیشترین عدد شامخ 
متعلق به گروه کانی های غیرفلزی اســت )۷۵( و 
کمترین شامخ طبق روال شــش ماه اخیر متعلق 
به گروه پوشاک و چرم اســت )۴۸.۱(. شامخ این 
گروه پس از هشت ماه در بهمن ماه در ناحیه بالای 
۵۰ قرار گرفت، اما در اسفندماه مجدداً به زیر ۵۰ 
تنزل یافته اســت که حکایت از تــداوم وضعیت 

نابسامان فعالیت های این گروه دارد.
شــامخ گروه کانی های غیرفلزی در اســفندماه 
با ۱۷ واحد افزایش نســبت به ماه قبل نشــان از 
شــدت یافتن بهبود وضعیت کسب وکارهای این 
گروه دارد. پس  ازاین گروه شــامخ گروه لاستیک 
و پلاستیک با ثبت عدد ۷۳ از بهبود چشمگیر در 
فعالیت های این گروه نســبت به ماه قبل حکایت 

دارد.
 شــامخ اســفند این گروه با افزایــش ۴ واحدی 
نسبت به شامخ ماه گذشته، حاکی از آن است که 
طی سه ماه پایانی ســال ۱۴۰۱، بر شدت بهبود 
وضعیت کســب وکارهای این گروه افزوده شده 
اســت. پس از آن، صنایع چوب، کاغذ و مبلمان با 
ثبت عدد ۶۹.۸ قرار می گیرد که نســبت به شامخ 
ماه گذشــته ۱۴ واحد افزایش نشــان می دهد؛ 
بنابراین شــدت بهبود وضعیت کسب وکارهای 
این گروه نیز افزایــش یافته و حکایــت از رونق 
قابل توجه کســب وکارهای این گروه طی سه ماه 

اخیر دارد.

خریدار   بررسی آخرین آمارهای بانک مرکزی 
حاکی از این اســت که اسفند سال گذشته هشت 
میلیون و ۶۰۰ هــزار فقره چک مبادله شــد که 
هشــت میلیون از این تعداد )برابــر ۹۳ درصد( 

وصول شده است.
بانک مرکزی خلاصه آمار چک هــای مبادله ای 
در اسفند ۱۴۰۱ را منتشــر کرد. براساس آخرین 
داده های این بانک در کل کشور هشت میلیون و 
۶۰۰ هزار فقره چک بــه ارزش ۵۸۷ هزار میلیارد 
تومان مبادله شده است که نسبت به بهمن ماه از 
نظر تعداد ۲.۷ درصد و مبلغ ۱۵.۶ درصد افزایش 
داشــته است.براســاس این گــزارش طی دوره 
مذکور در اســتان تهران بیش از ۲ میلیون و ۹۰۰ 
هزار فقره چک به ارزش ۲۹۳ هزار میلیارد تومان 
مبادله شــده اســت. از مجموع چک های مبادله 
شده ۵۱.۲ درصد در استان های تهران، اصفهان و 

خراسان انجام شده است.

رشد 1۶ درصدی وصول مبلغ چک 
در اسفند 1401

در اسفند ســال گذشــته در کل کشور بیش 

از هشــت میلیون فقره چک بــه ارزش بیش 
از ۵۳۶ هزار میلیارد تومان وصول شــده که 
نســبت به ماه قبــل از آن از نظر تعداد ســه 
درصد و از نظــر مبلغ ۱۶.۳ درصــد افزایش 

یافته است.
ســال گذشــته از کل چک های مبادله شده ۹۳ 
درصد از حیث تعــداد و ۹۱.۳ درصــد به لحاظ 
مبلغ وصول شده است در حالیکه در اسفند سال 
۱۴۰۰، ۹۱.۱ درصد تعــداد چک ها و ۸۹ درصد 

مبلغ چک ها وصول شده بود.
براســاس آخرین اطلاعات بیشــترین نســبت 
تعداد چک های وصولی بــه کل چک های مبادله 
در اســتان های گیلان، البرز و مازندران اســت 
و اســتان های خراســان شــمالی، کهگیلویه و 
بویراحمد و چهارمحال و بختیــاری پایین ترین 
نســبت تعداد چک های وصولی به کل چک های 
مبادله شــده در اســتان را به خــود اختصاص 

داده اند.
در پایتخت نیز ۲ میلیــون و ۷۰۰ هزار فقره چک 
به ارزش حدود ۲۷۲ هــزار میلیارد تومان وصول 

شده است.

کاهش 1.4 درصدی چک های برگشتی
اسفند سال گذشته در کل کشــور بیش از ۶۰۷ 
هزار فقره چک به ارزش ۵۱ هــزار میلیارد تومان 
برگشت داده شــده که در مقایسه با سال گذشته 
از نظر تعداد ۱.۴ درصد کاهش و از نظر مبلغ ۸.۹ 
درصد افزایش نشــان می دهد.در دوره مذکور از 
کل چک های مبادله شــده هفــت درصد وصول 
نشده است این در حالی است که در اسفند ۱۴۰۰ 
تعداد چک های وصول نشــده برابــر ۸.۹ درصد 
بود.بیشــترین نســبت تعداد چک های برگشت 
به کل چک هــای مبادله ای در اســتان به ترتیب 
برای استان های خراسان شــمالی، کهگیلویه و 

بویراحمد و چهار محال و بختیاری است.

مسکن

بررســی ها نشــان می دهد که 
خریــدار ملــک زیاد اســت اما 
فروشنده ای نیســت؛ همچنین 
وضعیــت گرانــی اجــاره بهای 
مســکن هــم موجب شــده تا 
مســتاجران خانه ها را به صورت 

شریکی اجاره کنند.
 بررســی های میدانــی نشــان 
داده اســت که کمتر کسی خانه 
خود را می فروشــد و از ســوی 
دیگــر تقاضای خریــد خانه نیز 
ا فزایــش پیدا کــرد. از این رکود 
مستأجران هم بی نصیب نمانند 
و صاحبخانه ها براساس نیاز خود 

خانه را اجاره می دهند.
یکــی از مشــاورین امــلاک در 
محــدوده تهرانپــارس بــه مهر 

گفت: روزانه حدود ۱۰ 
نفر برای خریــد خانه 
مراجعــه می کنند اما 
تنها جواب ما این است 
که خانه بــرای فروش 
کم شده است و افرادی 
حاضر به فــروش خانه 

هســتند که خانه قدیمــی را با 
قیمت نوساز معامله می کنند. که 
از این جهت خریدار هم پشیمان 

از خرید می شود.
وی در ادامه در خصوص وضعیت 
اجــاره بها گفــت: در این منطقه 
اجاره بها نســبت به سال گذشته 
افزایش قابل توجهی داشــته اما 
نکته ای که جلــب توجه می کند 
این اســت که دو یا ســه خانواده 

یک خانــه ۱۲۰ متری 
را اجاره می کنند تا هم 
رهن و هم اجــاره بها را 

نصف پرداخت کنند.
یکی دیگر از مشاورین 
املاک به مهــر گفت: 
در حال حاضر مشتری 
برای اجــاره و خریــد نداریم که 
شــاید این اتفاق باعث شــود تا 
برخــی از مشــاورین املاک که 
مغازه اجاره ای دارند تعطیل شود 
چرا کــه با یک مشــتری فروش 
داشــتن در ماه نمی توان زندگی 
را اداره کــرد. صاحبخانه ها همه 
بر ایــن باورند که خانه هایشــان 
طــلاس و اگــر مدتی بگــذرد و 
بفروشــند ســود می کننــد در 

صورتی که هر زمان که بفروشند 
باید با همــان قیمت نیــز خانه 
بخرنــد این نیســت کــه گران 
بفروشــند و ارزان بخرند.وی در 
ادامه در خصوص وضعیت اجاره 
بها گفــت: برخی از مســتأجران 
می آیند قیمت می گیرند که سر 
سالشــان قیمت ها چطور خواهد 
بــود و افزایش قیمت هــا چگونه 
است؟ از ســوی دیگر صاحبخانه 
ها نیز براســاس نیازشان خانه را 
اجاره می دهند و قانونی هم برای 
ســاماندهی این اوضاع نیست و 
مستأجران هم کاری نمی توانند 
بکننــد بایــد از منطقــه ای به 
منطقــه ی دیگر بروند یــا اینکه 

وضعیت گرانی را تحمل کنند.
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